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Ce mai face omul

Imagini dense, 
fiecare cuprinzînd 
în ea poveste, poe
zie, fior, taină și 
sens adine. Lumea 
pe care ne-a ară
tat-o Valeriu Câm- 
pan in expoziția lui 
din strada Brezo- 
ianu este mai pro
fundă decît cea a 
imaginilor pe care 
le sesizam obișnui! 
in cotidian.

Un buchetI _ ■ 
de flori pentru
Universitatea

Craiova a făcut

Și astfel, într-o zi de miercuri a pri
măverii 1983, 15 martie, dacă mai țineți 
minte, obținu, cea mai populară, mai iu
bită și mai stăpînă de sine, echipa româ
nească Universitatea Craiova, rezultatul 
cel mai de preț pe care acest fotbal al 
nostru l-a obținut vreodată : intră în se
mifinalele Cupei U.E.F.A. Sigur că aceste 
semifinale puteau fi ale Cupei Cupelor 
sau chiar ale Cupei Campionilor, dacă 
manevrele de culise, asupra cărora nu 
vom lăsa niciodată uitarea să se aștear
nă, nu acționau cu duritate și ipocrizie, 
elirninînd treptat din cursa pentru titlul 
de campioană de anul trecut și pentru 
titlul de cîștigătoare a cupei această echi
pă care a găsit în susținătorii săi șl în 
sine însăși capacitatea de a regenera și 
de a umili prin virtuozitate tehnică, an
gajare morală, dăruire patriotică și inspi
rație în teren, toate planurile păcătoase 
urzite împotriva ei. Să nu uităm să spu
nem acestea încă de Ia început, pentru că 
totuși, de victoria Universității Craiova 
nu au dreptul să se bucure toți în egală 
măsură. Cei care au furat, ar fi mai bine 
să se dea binișor la o parte și de Ia ban- 

teiul pentru noi, 
pentru Craiova!
chetul bucuriei și eventual și de la locu
rile unde au făcut numai rău și au întins 
pîrjolul asupra acestui atît de iubit sport. 
Ce părere au acum de ticăloasa elimina
re a Craiovei din Cupa României cei ce 
au dat decizia ca această echipă să fie 
scoasă din cursă în favoarea unei dealtfel 
curate și cinstite echipe cum este Minerul 
Certej care, este momentul să subliniem 
asta, s-a opus cit a putut prin toți cei ce 
o reprezentau, chiar ea, Minerul Certej, 
s-a opus, nedreptei decizii. Adevărul este 
că la ora de față, capitala fotbalului 
românesc este la Craiova. Și s-ar putea 
ca una din capitalele Europei fotbalistice 
să fie aici. Nu vom glosa prea mult asu
pra victoriei care a fost evidentă și îm
bucurătoare pentru toată lumea, trăgînd 
după ea corurile de susținători și făcînd 
să explodeze de bucurie văzduhul din 
jurul stadionului și făcînd să tremure in 
ritmul galopant al inimilor, televizoarele 
din România. Ceea ce este clar, Craiova 
nu a ajuns în semifinalele U.E.F.A. prin- 
tr-un accident, nu a bătut doar o echipă 
vest-germană și gata, s-* întîmpiat, vezi 
dragă, lasă-i încoîe de olteni, asta au 

să facem totul

făcut, nu au făcut mare lucru. Echipa 
Craiovei nu a eliminat pînă acum doar 
patru echipe cum ar putea să rezume 
istoria, minimalizatorii de ocazie găsind 
și de astă dată motive de a jigni Craiova. 
Craiova a învins echipe mari, echipe care 
își pregătesc jucătorii să cîștige cointere- 
sîndu-i cu sume înzecite față de ce le 
oferim alor noștri. Craiova a traversat 
toate tipurile de fotbal din Europa și 
le-a lăsat în urmă. Fotbalul italian, fot
balul francez și fotbalul vest-german. Mai 
are de învins fotbalul britanic, pe care 
am impresia că-1 va întîlni în curînd. 
Dealtfel o ciornă a acestui fotbal a învins 
de curînd în Irlanda. Dar pentru proba 
cu britanicii, oltenii sînt pregătiți de pe 
vremea lui Leeds United. Deocamdată să 
nu ne grăbim. Să spunem că asta am ob
ținut și e enorm și să spunem că vrem 
mai mult. Și să spunem că pentru a dori 
mâi mult se impune ca, acum chiar, con
ducerea mișcării sportive din România să
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Petrolul — o viață 
sub semnul noului

Prin anii cînd piteșteanul Nicolae Con- 
stantinescu absolvea Facultatea de geolo
gie din cadrul Institutului de pelroi, gaze 
ți geologie din Capitală — ceea ce se în- 
tîmpla prin anii 1954—1955 — corifeii 
acestei științe,” maeștrii și profesorii săi, 
purtau o aprigă și de răscruce dispută 
pentru destinul petrolului românesc. 
Există sau nu există țiței în Cîmpia 
Română ? Unii avansau ipoteze și teorii 
optimiste, totalitare, hotărîte, fără rezer
ve, gata să sacrifice totul și să răspundă 
cu întreaga lor persoană pentru deschi
derea forajelor de prospecțiuni și chiar. 
de extracție. Alții, chiar dintre cei mai 
notabili, puneau rămășaguri pe propriul 
lor prestigiu pînă la absurdul „dacă se 
va descoperi petrol în Cîmpia Română îl 
voi bea eu, linguriță cu linguriță*1. Cu 
datele de cunoaștere și de cercetare de 
atunci se aprecia că nu se întrunesc con
dițiile de temperatură și presiune in 
care s-a format, cu milioane de ani în 
urmă, țițeiul în adîncurile pămîntului. 
Așa că, tînărul absolvent, ezitînd să se 
Întoarcă acasă, acceptă la repartiție cate
dra universitară, rămînînd asistent.

Surpriză epocală : prin forajele între
prinse in dogger-ul și triasic~ul (ere geo
logice diferite din scoarța pămîntului) 
din zona Ciurești-Potcoava, intre Pitești 
și Slatina, deci în inima Cîmpiei Româ
ne, Platforma Moesică, precum îi spun 
azi specialiștii, se găsește petrol. Se des
coperă primul zăcămînt important de hi
drocarburi de o însemnătate covîrșitoare, 
dârîmînd o teorie și impunînd alta, pe a 
acelora care, cutezaseră să întocmească și 
eă prezinte proiecte de cercetare și pros
pectare pentru această zonă, rămînînd de 
referință în evoluția geologiei românești. 
Inginerul Nicolae Constantinescu se în
toarce atunci acasă, la abia înființatul 
Trust al petrolului Pitești, născut din 
idee și cutezanță, din inteligență și cu
raj, din competență și victorie asupra ru
tinei. De atunci și pînă astăzi, crescînd. 
mereu pe orizontala Cîmpiei Române și 
pe vorticala timpului geologic înspre 
inima pămîntului, viața acestui trust a 
ajuns rapid să însemne viața a mii 
de petroliști, o viață sub semnul noului, 
sub legămîutul său de credință și de 
spirit, aliniindu-se mereu . și mereu, de-a 
lungul anilor, locurilor din față în 
aplicarea și experimentarea a tot ceea 
ce știința și tehnica de prospectare 
și extracție aduce în premieră pe plan 
mondial, răspunzând marilor noastre co
mandamente sociale.

Premiere absolute 

pe harta sondelor
Acum, în contextul celei mal profunde 

idei de politică economică din istoria 
României moderne — idee ce aparține 
secretarului general al partidului, tova
rășului Nicolae Ceaușescu — asigurarea 
independenței energetice, asigurarea ne
voilor naționale de energie din resurse 
interne, Trustul petrolului Pitești s-a ali- 

; niat — cum ne informează inginerul Va
lerian Davidoiu, directorul acestuia — 
bătăliei pentru descoperirea de noi zăcă
minte. purtătoare de hidrocarburi și, mai 
ales, pentru creșterea factorului final de 
recuperare din straturile petrolifere.

Investigată cu perseverență și cu mij
loace moderne, după un program temei
nic, Cîmpia Română se dovedește tot 
ațît de bogată și de darnică în adîncuri 
pe cît este la suprafață solul ei fertil, 
peste care se întind grînarele noastre 
eele mai grele de rod. „Săpăm în acest an 
in zone noi atît de pe teritoriul 
județului Argeș, cît și al județelor 
Dîmbovița, Teleorman, Vîlcea, Olt, care 
aparțin de trustul nostru", venind cu 
premiere absolute pe harta petrolu
lui — Tutana. Vîlcele, Ciofrîngeni, 
Băiculești, Drăganu-Călina, Călina, Palei, 
Mamu, Brănești, Otești, Dumitrești... 
Pentru prima dată s-au sfredelit forma
țiuni geologice mai adînci de 5 500 metri. 
De exemplu, la Otești, unde se exploa
tează țiței de peste 20 de ani, dar în pă
turi de mică adîncime, s-a descoperit sub 
Săcămîntul cunoscut un altul, la peste 
4 000 metri. Și tot în 1982, la Drăganu- 
Călina s-a avansat cu sapa de foraj pînă 
la 5 200 metri. Trustul petrolului din Pi
tești deținînd pînă nu demult recordul 
pe țară pentru cel mai adine strat pro
ductiv. („Ne-a depășit Trustul petrolului 
Moinești cu sonda de la Asău care, de 
curînd, scoate petrol de Ia 5 300 metri".) 
Trustul de Petrol Pitești deține, deocam
dată nedepășit, recordul de adîncime al 
«mei sonde din țară care a ajuns la 
<503 metri încă acum 6—7 ani. In Plat
forma Moesică s-au atacat pentru pri- 
tna dată la noi formațiuni mal adînci de 
8 500 metri, unde de asemenea se credea.

pînă nu demult, că nu pot Exista hidro
carburi*; nu prin hazard ci în urma unor 
prospecțiuni seismice. Adică a celei mai 
moderne metode de prospectare geo
logică, prin provo-area subterană a 
unor seisme, iar undele produse sînt re
cepționate cu aparatură fină, prelucrate 
și interpretate, oferind informații cu un 
coeficient de siguranță ridicat despre 
existența ori nu a structurilor petro-ga- 
zeifere. Așa s-au evidențiat, de pildă, 
zăcămintele de gaze libere (neasociate cu 
țiței) în zona Băiculești (știindu-se pînă 
acum că asemenea zăcăminte aveam doar 
în Transilvania). La ora actuală are loc 
etapa a doua a cercetării și prospectării 
— forajele de conturare a zăcămîntulul 
în vederea efectuării calculului de rezerve, 
absolut obligatoriu pentru fundamenta
rea studiului de investiții al oricărei ex
ploatări. „Nu demult, ne mai produce 
încă o uimire directorul Davidoiu, am 
întreprins o investigație în timpul unui 
foraj, semnalîndu-se prezența gazelor 
libere, adică metan pur, în helvețian, la 
Ciofrîngeni, deasupra Topologului",

Combustia subterană
în toată lumea însă, mințile științifice 

și tehnice se îndreaptă cu pași mult mai 
rapizi decît spre noile zăcăminte (ce tre
buie protejate pentru viitor) spre o altă 
direcție, spre un alt criteriu de a smulge 
pămîntului cît mai mult petrol : spre 
creșterea factorului final de recuperare 
din zăcămintele aflate în exploatare. 
Metoda clasică și cea mai larg răspîndită 
a injecției cu apă sărată în zăcămint prin 
presiunea căreia țițeiul este împins către 
suprafață a rămas, cu randamentul ei de 
30—35 la sută din potențial, ineficientă 
la foamea de petrol a lumii de azi. Trus
tul piteștean își continuă buna tradiție și 
în această direcție de anvergură a tehno
logiilor noi pentru a scoate din zăcămîn- 
4u] care, de regulă, se dă greu învins, cît 
mai mult. în zona Albota-Bradu ce expe
rimentează injecția cu bioxid de carbon. 
Reziduul de la Combinatul petrochimic 
din Pitești (deci fără cheltuieli) este pom
pat în stratul de țiței, provocînd conco
mitent două reacții puternice — de flui

dizare și de ridicare a presiunii acestuia, 
âisloCînd astfel din rocă un procentaj 
mult mai mare. „Experimentul, deși du
rează de 3 ani, nu-1 socotim încă în
cheiat — ne relatează inginerul geolog 
Nicolae Constantinescu —, apărind in 
cursul efectuării tot soiul de necunoscute 
ee trebuie stăpînite bine, dar rezultatele 
obținute ne indică a fi o metodă de vi
itor". Această premieră absolută pe țară 
are în plus avantajul de a valorifica, și un 
produs secundar pînă acum inutilizabil, 
ee se arunca în atmosferă, contribuind 1® 
poluarea ei. Trebuie să precizăm că teh
nologia este pusă la punct de către Insti
tutul de cercetări de la Cîmpina, iar apli
carea „cu sfințenie", cum ni se spune, 
este asigurată de un colectiv special creat 
in cadrul Schelei Găești, numit biroul de 
inginerie de zăcămînt.

Am fost la Suplacu de Barcău, în Bi
hor, și am fost și la Băbeni, în județul 
Vîlcea, am fost chiar pe cîmpurile cu 
păduri de schele, știind că la sute și chiar 
mii de metri sub picioarele noastre curge 
marea vîscoasă a aurului negru, dar nu 
știam și că arde petrolul sub noi. Că 
acolo, în adîncuri, sub cușma dealurilor 
senine are loc ca intr-un motor de auto
mobil o combustie subterană, că se dă 
foc la o parte din țiței pentru a forța 
restul să se lase captivat de om. Teh
nologie, de asemenea de vîrf, a fost apli
cată pentru prima oară în țara noastră la 
Suplacu de Barcău iar de curînd în mai 
multe schele ale trustului • piteștean. 
Se aprind anumite sonde, se întreține ar
derea prin pomparea de oxigen și cu for
ța focului se fluidizează țițeiurile extrem 
de vîscoase ce sînt făcute astfel să curgă, 
puțind fi extrase într-un procentaj 
considerabil mai ridicat decît prin tehno
logiile clasice. Dacă prin injecția eu apă 
factorii de recuperare sînt în t'S-Q, de 
30—35 la sută, prin combustia auoterîmâ 
se ajunge la 40—48, metoda avînd încă 
potențial. Dacă la Suplacu s-a aplicat 
la adîncimi mici, în schelele Cîmpiei 
Române curajul a mers cu mult mai de
parte : la Otești ca și la. Slătioarele 6-a 
coborît în stratul moețîan, la 900 metri 
și peste 900, iar la Băbeni se experimen
tează în helvețian (un fapt și mai deose
bit) și într-o tehnologie iarăși în premie
ră pe țară — se aplică la o stivă de stra
turi productive, mergîndu-se cu combus
tia în scară. „E o treabă foarte compli
cată tehnologic pe care sondorii noștri au 
început-o a o stăpîni cu virtuozitate. Se 
cuvine să rețineți numele inginerului 
Gheorghe loniță și al maistrului Ion 
Mutu și formațiile lor de lucru care de
servesc sondele de injecție și combustie 
de la Băbeni, ale inginerului Laurențiu 
Mincă și maistrului Eugen Brebu de la 
Slâtioarele, maiștrilor Constantin Vișan, 
Ion Șerban și Constantin Șorescu de la 
Otești".

Injecția bacteriilor
în zona Vața — din 1979 — șS Zeama 

Rece — din 1981 —, ambele în județul 
Argeș, se oficiază o altă tehnologie de 
vîrf pe plan mondial : injectarea de cul
turi de bacterii. Preparate de către Insti
tutul de biologie din Bucu.c, #sînt 
„perfuzate" în straturile de țiței unde 
se dezvoltă vertiginos, crescînd astfel 
presiunea și dislocînd din porii rocii 
hidrocarburile, iar prin procesul lor de 
creștere produc gaz, gaz care determină 
fluidizarea țițeiului, ușurînd extracția. 
Cu ajutorul unor asemenea bacterii pot 
fi date in producție zăcăminte altfel im
posibil de valorificat, cuibărite în straturi 
fără continuitate. In acest climat propice 
ideilor novatoare s-a propus în cadrul 
trustului piteștean — iar propunerea a și 
devenit experiment — și aplicarea in
jecției de substanțe micelare. La Surdu- 
Iești, în partea de sud a județului Argeș, 
într-un zăcămînt din vîrsta sarmațiană a 
pămîntului.

Sînt practic niște solventi reziduali din 
rafinării pînă acum nefolosibili. „Pro- 
gramul nostru prevede — ne informează 
inginerul-director — să avem și să injec
tăm mii de metri cubi de soluție micelară 
cu care vom putea mări considerabil can
titatea de petrol din unele zăcăminte pe 
eare altădată nu le puteam exploata sau 
ta orice caz cu randamente mult prea 
mici față de cheltuielile de producție", 
în același scop s-a adoptat și utilizarea 
soluțiilor de polimeri, iarăși o noutate de 
Hltimă oră în tehnologia mondială a pe
trolului. S-a experimentat — cu rezultate 
dintre cele mai bune — folosirea polime
rilor, fiind, după cum susțin specialiștii, 
eea mai spectaculoasă metodă, „sugînd’ 
pînă la 50 la sută din rezerva geologică. 
Procentajul atins la Drăgănești — schela 
Tîrgoviște. Rămîne ca industria noastră 
chimică să grăbească producția polimeri
lor respectivi în cantitatea necesară in
dustriei extractive a petrolului care, la 
rîndu-i, să-i poată furniza materia pri
mă de bază, pîinea cea de toate zilele a 
combinatelor chimice.

....Dacă am acordat cea mai mare aten
ție acestor noi metode și tehnologii 
este pentru ca Trustul Pitești să obțină 
astfel (prin mărirea factorului final de re
cuperare) cît mai mult petrol în răstimpul 
acestui cincinal.

CICI IORDACHEADAM ■



Patria, cabinetul de lucru al președintelui

Cuvîntarea tovarășului NICOLAE CEAUSESCU la consfătuirea de lucru din domeniul petrolului

Industria petrolieră trebuie să-și sporească hotărît contribuția
la dezvoltarea generală a patriei

„Cea mai buna contribuție pe care petroliștii, toți oamenii mun- - 
cii din patria noastră o pot aduce la îndeplinirea politicii partidului 
este să se asigure țării mai mult petrol, să acordăm mai multă aten
ție problemelor eficienței economice, rentabilității. Să facem în așa 
fel incit întreaga noastră economie să se dezvolte într-un ritm tot 
mai puternic și să ridicăm patria noastră pe noi culmi de progres și 
civilizație ! întărirea bazei economice a societății noastre socialiste, 
ridicarea bunăstării materiale și spirituale a poporului constituie 
contribuția cea mai importantă la politica de pace, de independen
ță, la asigurarea înaintării patriei noastre în rînd cu toate națiunile 
lumii, pe calea progresului economic și social, la dezvoltarea ei in
dependentă și suverană I"

„Să se acționeze cu toată hotârîrea, într-un spirit revoluționar, 
patriotic și să se facă totul pentru înfăptuirea neabătută a hotărîrilor 
Congresului al XU-lea, ale Conferinței Naționale în domeniul ener
getic, pentru asigurarea independenței energetice a țării și creșterea 
contribuției industriei petroliere la dezvoltarea generală a patriei 
noastre I"

NICOLAE CEAUȘESCU

Din inițiativa tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, secretar general al Partidu
lui Comunist Român, președintele Repu
blicii Socialista România, la sfirșitul 
săptămînii trecute, în sala Radiotelevi- 
ziunii, a avut loc o consfătuire de lucru 
cu cadre de conducere și alți oameni ai 
muncii din industria petrolului. Consfă
tuirea a analizat modul în care au fost 
aplicate indicațiile conducerii partidului 
referitoare la reorganizarea activității de 
foraj-extracție. Cei prezenți au dat o 
înaltă apreciere contribuției determinan
te a tovarășului Nicolae Ceaușescu la 
elaborarea programului de creștere mai 
puternică a producției de țiței și gaze 
față de sarcinile inițiale ale cincinalului, 
la stabilirea măsurilor ce se impun pen
tru realizarea integrală a prevederilor 
acestui program adoptat de Conferința 
Națională a partidului, astfel încît obiec
tivul fixat de Congresul al XII-lea al 
P.C.R., privind asigurarea independen
ței energetice a țării, să fie realizat mai 
devreme.

Dezbaterile din cadrul consfătuirii au 
reliefat că măsurile inițiate de tovarășul 
Nicolae Ceaușescu în scopul organizării 
superioare a activității în industria pe
trolului au întrunit adeziunea tuturor 
petroliștilor, care și-au exprimat convin- 
ger"" -â ele vor determina îmbunătăți- 
rea -ubs'tanțială a muncii, importante 
mutații calitative menite să asigure în
deplinirea integrală a actualelor preve
deri cu privire la creșterea producției 
de țiței și gaze naturale. S-a evidențiat 
faptul că recentele măsuri, aplicate în 
întreaga industrie petrolieră, asigură 
eliminarea unor verigi organizatorice in
termediare, apropierea activității de con
ducere de procesul de producție și de
plasarea unui nurnăr sporit de specialiști 
spre locurile unde se hotărăște soarta 
producției. Vorbitorii au scos, de aseme
nea, în evidență însemnătatea constitui
rii unor puternice brigăzi de producție 
petrolieră și brigăzi de foraj, care dis
pun de toate pîrghiile și mijloacele ne
cesare realizării sarcinilor de plan, pre
cum și de personalul corespunzător prin 

trecerea unui număr mare de cadre cu 
pregătire tehnică. in aceste unități de 
bază.

în cuvîntarea rostită la consfătuire, to
varășul Nicolae Ceaușescu a arătat că, 
pornind de Ia programul stabilit de Con
ferința Națională privind, producția de 
petrol in acest an și în anii următori, 
trebuie să se treacă la măsuri hotărîte 
pentru buna funcționare a tuturor uni
tăților' de producție, întrucît numărul 
măre de sonde, dacă acestea funcționea
ză bine, la întreaga lor capacitate, poate 
asigura rapid realizarea obiectivelor pri
vind producția zilnică de petrol pentru 
acest an. în același. timp, se arată în 
cuvîntare, este necesar să se intensifice 
activitatea geologică șl de foraj, în ve
derea punerii în evidență a noi rezerve 
și creării condițiilor pentru realizarea 
unei producții de petrol de cel puțin 15 
milioane de tone pină în 1985 ; este ne
cesar, de asemenea, să se înfăptuiască cu 
toată hotărârea măsurile stabilite în ve
derea trecerii în 1981 la extragerea pe
trolului din Mărea Neagră. Secretarul 
general al partidului a arătat, cu acest 
prilej, că brigada trebuie să constituie 
unitatea de bază a producției, de activi
tatea căreia depinde realizarea planului 
de producție ; în acest scop, fiecare bri
gadă trebuie să aibă plan propriu. în 
raport de numărul de , sonde, de produc
ția medie care șe obține și de rezervele 
existente iii zona respectivă. Cuvîntarea 
subliniază și alte probleme deosebit de 
importante legate de producția de pe-, 
trol și de gâze : rolul crescînd al activi
tății de cercetare șî foraj ; sarcinile in
dustriei constructoare de mașini în ridi
carea nivelului tehnic și calitativ al uti
lajelor, al sapelor, al tuturor produselor, 
folosite în industria petrolului ; mai buna 
organizare a întreținerii și reparațiilor 
în cadrul Ministerului Petrolului ; efor
turi susținute în direcția pregătirii pro
fesionale, a perfecționării și reciclării 
cadrelor existente ; asigurarea de condi
ții bune de viață etc. Referitor la aceas
tă ultimă problemă, în cuvîntare se 
arată că legarea unor brigăzi cu ceritrele

de mecanizare sau cu alte unități eco
nomice din zonă va asigura satisfacerea 
cu tot ceea ce' este necesar pentru buna 
desfășurare a întregii activități, atît din 
punct de vedete tehnic, al organizării 
mai bune și al soluționării rapide a unor' 
probleme, cît și in ceea ce privește con
dițiile de viață. Ca o concluzie la sar-, 
cinile oamenilor muncii din industria pe
trolului, conducătorul partidului și sta
tului nostru a subliniat că este necesar 
,Jsă se acționeze cu toată hotărirea, in
tr-un spirit revoluționar, patriotic și să 
se facă totul pehtru înfăptuirea ne
abătută a hotărîrilor Congresului al 
XII-lea, ale Conferinței Naționale în do-, 
meniul energetic, pentru asigurarea in
dependenței energetice a țării și creș
terea contribuției industriei petroliere la 
dezvoltarea* generală â patriei noastre".

Urmărită cu deosebit interes, cu de
plină aprobare și satisfacție și subli

niată iiț repetate rînduri cu aplauze șl 
ovații, cuvântarea tovarășului Nicolae 
Ceaușescu la consfătuirea de lucru cu 
cadre de conducere și alți oameni ai 
muncii din. industria petrolului constituie 
un cuprinzător program de lucru pentru 
toți Cei ce lucrează în acb~stă ramură da 
excepțională importanță a economiei na
ționale. însuflețiți de îndemnurile mobili» 
zatoare ale secretarului general al par
tidului, participanții la consfătuire au 
exprimat angajamentul ferm al destoini
cului detașament al petroliștilor ca, folo
sind. cadrul organizatoric creat prin apli-, 
carea noilor măsuri, să dea patriei cît 
mai mult țiței, aducîhdu-și astfel o con
tribuție tot mai importantă la lărgirea 
bazei energetice și de materii primo ® 
țării, la dezvoltarea neîntreruptă a eco
nomiei naționale.
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în ședința din 15 martie a.c. a Comite
tului Politic Executiv al C.C. al P.C.R., 
ținută sub președinția tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, secretar general al Partidului 
Comunist Român, au fost dezbătute im
portante documente privind creșterea efi-, 
cienței economice, ridicarea continuă a 
nivelului de trai al oamenilor muncii. 
Examinîndu-se Raportul privind utiliza
rea mașinilor, utilajelor și instalațiilor 
din industrie, construcții și transporturi 
in anul 1982, s-a evidențiat că, deși la 
unele grupe de mașini-unelte indicele de 
Utilizare a crescut, pe ansamblul in
dustriei republicane indicele planificat 
de utilizare a fondului de timp maxim 
disponibil nu a fost îndeplinit. în con
secință, Comitetul Politic Executiv a 
cerut ministerelor, centralelor industriale, 
întreprinderilor, tuturor factorilor de răs
pundere să ia măsuri hotărîte pentru fo-, 
losirea cît mai eficientă a capacităților 
de care dispune economia națională, creș
terea . indicilor de utilizare a mașinilor, 
utilajelor și instalațiilor, inclusiv a celor 
date recent în funcțiune, pentru redistri
buirea între diverse sectoare și unități 
productive a utilajelor nefolosite. O aten
tei deosebită va fi acordată realizării la 
timp, în cantitățile, calitatea Și în diver
sitatea cerute a. pieselor de schimb. în 
vederea folosirii tuturor mașinilor și uti
lajelor de care dispune economia noas
tră, Comitetul Politic Executiv a stabi
lit ca în viitoarele luni să fie introduse în 
circuitul productiv mijloacele de produc
ție,. șL țip, transport aflate în stoc.

'AiptoHĂS 'RâjiotHul privind îndeplinirea 

consumurilor normate de materii prime, 
materiale, combustibil, energie electrică și 
a normativelor de valorificare în anul 
1982, Comitetul Politic Executiv a indi
cat guvernului, ministerelor, centralelor 
industriale, întreprinderilor să ia măsuri 
ferme și imediate pentru a se asigura în- it 
cadrarea riguroasă a. tuturor unităților de 
producție în normele și normativele de

Ședința Comitetului Politic Executiv 
al CC al P.C.R.

consum prevăzute în planul pe 1983, în 
sarcinile privind valorificarea la un nivel 
superior a tuturor resurselor. Legat de 
Raportul privind nivelul stocurilor exis
tente la 1 ianuarie 1983 'la principalele 
materii prime și materiale, s-a cerut fo
rurilor de resort șă acționeze pentru va
lorificarea cît mai eficientă a plusurilor 
de stocuri și redistribuirea operativă în
tre întreprinderi, centrale industriale și 
mihjșțere a stocurilor supranpițmative și 
dlăpdhibUe' îh veferea'' tinef bunâ apft>- 

vizionări tehnico-materiale a întregii e- 
conomii naționale.

în continuare s-a dezbătut Programul 
de aplicare a hotărîrilor Conferinței Na
ționale a Partidului Comunist Român din 
16—13 decembrie 1982 in domeniul retri
buirii muncii și repartiției veniturilor 
oamenilor- muncii, program care are în 
vedere promovarea mai fermă a pririci- 

piului socialist de repartiție în raport cu 
cantitatea și calitatea muncii, retribuția 
și veniturile fiecăruia trebuind să re
flecte contribuția adusă la realizarea pla
nului de producție. Corespunzător politicii 
consecvente a partidului nostru de ridi
care a nivelului de trai al oamenilor mun
cii, Comitetul Politic Executiv a aprobat 
trecerea în anul 1983 lă o nouă majorare 
a retribuțiilor medii nominale, astfel încît 
retribuțîh reală’' ia ‘'încheierea' acestei ac

țiuni, în anul viitor, să fie cu 5 la sutâ 
mai mare decît în 1980.

Tovarășul Nicolae Ceaușescu a făcut 
în cadrul ședinței o informare cu privire 
la vizita de prietenie pe care a efec
tuat-o în țara noastră, in perioada. 17-18 
februarie 1983, regele Hussein Ibn Talal 
al Regatului Hașemit al Iordaniei. Co
mitetul Politic. Executiv a exprimat con
vingerea că pa baza înțelegerilor conve
nite de președintele Nicolae Ceaușescu și 
suveranul Hussein Ibn Ta’al, se vor in
tensifica și diversifica raporturile de prie- 

. tenie și cooperare reciproc avantajoasă 
dintre România și Iordania pe plan poli
tic. economie, cultural, tehnico-științifio 
și in alte domenii de interes comun. To
varășul Nicolae Ceaușescu a făcut, de 
asemenea, o informare cu -privire Ia vi
zita de prietenie pg care a efectuat-o 
împreună cu tovarășa Elena Ceaușescu, 
in Republica Populară Bulgaria, în pe
rioada 24—26 februarie 1933, la invitația to
varășului Todor Jivkov, secretar general 
al Comitetului Central al Partidului 
Comunist Bulgar, președintele Consiliu
lui de Stat al Republicii Populare Bulga
ria. Apreciind în unanimitate înțelege
rile convenite cu prilejul dialogului 
rornâno-iordanlan și dialogului româno- 
bulgar la nivel înalt, Comitetul Politie 
Executiv a stabilit măsuri pentru înfăp
tuirea hotărîrilor adoptate, pentru am
plificarea și aprofundarea colaborării 
multilaterale -și prieteniei dintre Româ
nia și Iordania, dintre România și Bulga- „ 
ci*. . [
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Noul în economie

—In urmă cu un an și mai bine au apărut. 
In circulație primele1 păreri asupra unui 
subiect la ordinea zilei : delta și viitorul ei.

perimetrele stabilite prin schițele de sis
tematizare a gospodăriilor rămase în a- 
fara acestora sau din satele fără perspec
tivă de dezvoltare"). Nu numai în deltă ; 
dar și în alte zone ale țării, în special în 
munte, populația s-a împuținat. Chiar și 
satele de cîmpie au cunoscut se știe, o 
anumită depopulare. Construcțiile fără' 
precedent în istoria țării noastre, ritmul 
accelerat de industrializare, modernizarea 
și dezvoltarea orașelor nu s-au făcut cu 
„oamenii din import". Forța de muncă a 
cunoscut mutații pe care nici o altă peri
oadă nu le-a înregistrat. Aceasta ar fi pe 
de o parte. Pe de altă parte, statisticile 
deltei chiar dacă înregistrează o anumită 
scădere a populației satelor din interior, 
în comunele riverane se consemnează o 
sensibilă creștere. Și, la urma urmei, sur
priza nu este chiar o surpriză pentru ju
dețul Tulcea, deoarece, încă din 1969, la 
un colocviu organizat în orașul de la 
porțile deltei, s-a vorbit deschis despre 
acest fenomen, anticlpindu-se situația de 
azi, cauza fiind dezvoltarea rapidă a in
dustriei.

2. A pune depopularea deltei pe seama 
pătrunderii electricității și a introduce
rii vaselor rapide mi se pare tot așa pre
cum s-ar pune boii în urma carului. E- 
lectricitatea și mijlocul rapid de depla
sare sînt factori care stabilizează popu
lația, nu o micșorează. Civilizație în
seamnă electricitate, și mijloc de trans
port rapid, și nu un factor de „alungare" 
a omului de pe locurile sale. Poate că ar 
fi trebuit menționat, ca principal vino
vat de «ceasta depopulare, și unghiul 
greșit din care s-a privit gospodăria lo
cuitorului deltei ani de zile. Am fost 
martor la unele scene care azi par de do
meniul fanteziei : amendarea celor care 
își luau cîte un petic dintr-un grind, 
pentru a-1 cultiva cu legume și zarzavat, 
dppă ce îl curăța de stuf șl papură și îl 
lucra cu cazmaua. Nu pentru a comerciali- 
liza, produsele —• deși nici asta nu ar fi 
fost un păcat prea mare — ci pentru pro
pria familie. In loc de premiere — pentru 
aducerea în circuitul agricol a unui pe
tic de pămînt — amendă !

3. Se vorbește și în „Flacăra" — în ma
terialele la care m-am înscris în replică 
— și se subliniază și în citatul din inter
venția inginerului Ardeleanu despre fap
tul că nici un tînăr nu se mai face pes
car. Nici o noutate. De ani și ani de zile, 
Axinia Dimitriu, inimoasa șefă de secție 
piscicolă din Sfîntu Gheorghe (podgo- 
reancă prin naștere), a ridicat această 
problemă în toate forurile din care face 
parte. Și face din cîteva : este membră 
a Comitetului județean de partid, a Co
legiului județean de partid, a Consiliului 
Național al Femeilor, a Consiliului Na
țional al Oamenilor Muncii. Măsurile se 
așteaptă și azi.

în „Flacăra" nr. 29 (23 iulie 1932), tov.

într-un astfel de „punct fierbinte" a 
Intervenit „Flacăra" (nr. 40 din 8 octom
brie 1982), cu șapte reporteri care au in
vestigat și au adus unele clarificări în 
mulțimea de întrebări grupate in trei 
mari teme privind Delta Dunării. Să le 
reproduc întocmai (după pagina întîi a 
revistei) : „Delta, ca orice teritoriu al 
țării, înseamnă resurse naturale și, deci, 
economie. Cum și cit sînt aceste resurse 
puse în valoare, în slujba societății 1 
Delta, ca orice perimetru al țării, înseam
nă spațiu social. Cum trăiesc și muncesc 
oamenii acestui pămînt aspru și izolat 1 
Delta, ca orice lucrare a naturii, are ne- 
voie, în lucrarea omului asupra sa, de res
pect. Cum este asigurat echilibrul său e- 
eologic ?“ Răspunsurile la aceste teme- 
întrebări au primit un spațiu publicistic 
puțin obișnuit (opt pagini) și adevărul 
(singurul cuvînt care nu poate avea plu
ral !) a fost înfățișat în toată goliciunea 
lui, un adevăr deloc stropit cu apă de 
trandafiri.

între timp, conducerea partidului s-a 
preocupat îndeaproape de aceste proble
me. La 1 noiembrie 1982 a avut loc șe
dința Comitetului Politic Executiv al 
C.C. al P.C.R., care, printre altele, a des- 
bătut și aprobat o Hotărîre referitoare la 
un program complex privind amenajarea 
și exploatarea integrală, cu mare efici
ență, a resurselor naturale ale Deltei Du
nării, pînă în 1990. Un program revolu
ționar, un program de largă rezonanță 
și de o amploare fără precedent, capabil 
să aducă în circuitul de valori economice 
ale țării noastre toate bogățiile păstrate 
de milenii de'Delta Dunării. Marile trans
formări preconizate nu pot fi comparate 
nici măcar cu cele petrecute acum un se
col, cînd s-a procedat la cercetările căilor 
navigabile ale Dunării maritime, de la 
Sulina la Brăila, dîndu-i-se marelui flu
viu configurația de azi. Un astfel de pro
gram, purtînd pecetea gîndirii revoluțio
nare a secretarului general al partidului, 
tovarășul Nicolae Ceaușescu, este menit 
să statueze principii noi atît în domeniile 
economic și științific cît și în cel social, 
dînd valorilor existente în deltă temeiuri 
de fructificare și afirmare proprii unei 
societăți socialiste multilateral dezvoltate.

întrebarea care se pune specialiștilor și 
forurilor însărcinate cu transpunerea în 
viață a acestui program revoluționar este 
următoarea : SOLUȚIILE PROIECTATE 
AU O ÎNCĂRCĂTURĂ REVOLUȚIONA
RĂ ASEMĂNĂTOARE ? Pentru că un ast
fel de program reclamă și soluții pe potri
vă. Cît efort de gîndire a fost investit ? Ci
tă îndrăzneală revoluționară — solicitată 
cu fiecare ocazie de tovarășul Nicolae 
Ceaușescu — conțin soluțiile preconizate 
de specialiști ? Nu cunoaștem răspunsul 
decît în parte, și asta datorită unui co
locviu pluridisciplinar organizat de re
dacția revistei „România pitorească" pe 
tema „Delta de azi și în viitor" (v.R.P. 
nr. 1 și 2, 1983). Opinile publicate — în 
rezumat — trebuie spus deschis că nu 
prea au dat „cîștig de cauză" ing. Mircea 
Ardeleanu, șeful Proiectului complex 
Delta Dunării, din cadrul Institutului de 
studii și proiectări pentru îmbunătățiri 
funciare. Dimpotrivă. Rezervele manifes
tate de specialiștii din diverse compar
timente științifice pot fi rezumate cu o 
singură frază, aparținînd ing. Gheorghe 
Hîrjeu, de la Consiliul Național al Ape
lor, unul din reputații specialiști în pro
blemele Deltei Dunării ; „De aceea, ar 
trebui să se înțeleagă de toată lumea că 
valorificarea economică a deltei trebuie 
făcută cu mult discernămînt, treptat, cu 
pierderi materiale minime și cu deran
jări cît mai mici ale condițiilor naturale, 
ale deltei". Repet, n-a fost singurul spe
cialist, care, așa cum rezultă din inter
vențiile sale la colocviul amintit, cu tac
tul și bunul simț ale omului de știință, 
dar și cu competența și rigoarea științi
fică necesară, a încercat să atragă aten
ția asupra carențelor unui proiect de so
luții care nu prea dă semne că ar cu
prinde și îndrăzneală în gîndire.

Să faci din deltă una dintre cele mai 
rentabile zone ale țării — iată, cum spu
neam, o idee revoluționară. Dar să aplici 
în viață această idee, pe baza unui plan, 
fără să pierzi ceea ce există deja cîștigat. 
— iată o cerință revoluționară de prim 
ordin, iată comandamentul revoluționar 
care solicită inteligență revoluționară, 
fantezie revoluționară, competență revo
luționară.

Ca un plan de soluții să devină, eum 
se obișnuiește să se spună, mobilizator, 
trebuie să crezi în el, trebuie să te. con
vingă că e bine așa și numai așa și nu 
altfel. Or, în ce-1 privește pe semnatarul 
acestei replici, el nu crede în soluțiile 
planului prezentat de tov. inginer Mircea 
Ardeleanu, la -colocviul amintit.

Din cele zece teme pe care îmi propun 
să le supun atenției și dezbaterii publice 
pe primul Ioc îmi iau îngăduința 
să aduc DEPOPULAREA DELTEI, 
despre care inginerul Mircea Arde- 
Seanu, afirmă ț „Delta Dunării se de
populează an de an. Tovarășul Bendar 
ne-a spus că oamenii trăiau acolo bine, 
că aveau animale, că prindeau pește 
ș.a.m.d. Asta era acum 40-50 de ani. în
tre timp în deltă a pătruns electricitatea. 
Au pătruns vasele rapide, pescarii din 
deltă și-au dat seama că munca lor este 
mai grea decît munca minerilor din sub
teran. De aceea nu veți mai găsi acum 
pescari sub 35-40 de ani ; majoritatea au 
50-60 de ani. Nici un locuitor tînăr ai 
deltei nu se mai face pescar, pentru că 
a găsit între timp alte meserii, mai con
venabile. Se fac navigatori, se duc la 
Tulcea și se angajează la Combinatul de

On program revoluționar obligă 

la soluții revoluționare
alumină, li se oferă condiții mai bune de 
plată și de locuit. în 1960 erau în deltă 
27 800 de locuitori. Anul trecut, la 1 iu
nie, erau 15 300. Și depopularea se face 
într-un ritm de 1 000 de locuitori pe an. 
Or, acest program de valorificare a re
surselor deltei are, între altele, ca 
scop principal, de a fixa populația deltei și 
de a aduce altă populație suplimentară.

Citind cele de mai sus ( în „România 
pitorească" nr. 2, 1983, p. 20), nu știi ce 
să crezi mai întîi ; ori ing. Ardeleanu nu 
a acordat prea mare atenție colocviului 
Ia care participa și, de aici, lipsa de pro
funzime a afirmațiilor sale — și, în acest 
caz, este evidentă lipsa de respect față 
de participant! și chiar față de revista 
care găzduia colocviul în cauză — ori nu 
cunoaște substratul cifrelor cu care ope
rează ; și în acest caz se cuvine a nu ne 
mai mira de marea doză de necredibili- 
tate de care se bucură soluțiile încorpo
rate în proiectul pe care îl coordonează.

Justific :
1. Desafectarea satelor — și nu numai 

în deltă — lipsite de perspectivă este un 
proces legic. (Cînd scriu aceste rînduri, 
primesc presa în care Se publică Rezo
luția Conferinței pe țară a președinților 
consiliilor populare din 17-19 februarie 
1983, din care citez : „Consiliile populare 
vor elabora programe pentru mutarea în 
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prof. dr. doc. Iosif Tripșa, secretar de 
stat la Ministerul Educației și învățâmîn- 
tului, afirmă : „Instruirea practică pro
ductivă începe de fapt încă din învăță- 
mîntul preșcolar, unde se diversifică 
jocurile in care copiilor li se prezintă di
verse meserii, amplificîndu-se mereu, 
treaptă cu treaptă, atit în ceea ce pri-. 
vește numărul de ore afectate cît și în 
creșterea complexității, elementelor în
sușite, instruirea practică ajungînd în 
liceu să prezinte o treime din timpul a- 
fectat studiilor. Ca urmare, la absolvi
rea treptei întîi, toți foștii elevi primesc 
certificat de calificare pentru treapta în
tîi tarifară în meseriile pe care și le-au 
însușit în școală, certificate care au o 
reală acoperire în competența profesiei 
însușite".

Să-mi fie îngăduit să întreb : cîte cer
tificate de pescar au eliberat școlile din 
deltă ? Nici unul. Pentru că în orele de 
practică nu se predă tehnica pescuitului, 
piscicultura. Mai departe.: părinții ele
vilor din deltă știu că meseria de pescar 
„nu are trecere" la Ministerul Muncii (s-a 
insistat de mai multe ori, chiar și în 
„Flacăra" — numărul în discuție acum — 
dar nici azi n-au fost stabilite treptele 
tarifare în această profesie !) Și atunci, 
firește, fiecare își trimite copilul mai de
parte, la școală. Dar liceul este la Tulcea.

■

£
Și nu liceu piscicol, ci unul metalurgic ! 
Nu e norma] ca absolventul calificat ca 
muncitor metalurgist să rămînă să lu
creze în metalurgie ? Și, în acest caz, ce 
rost mai are întrebarea : de ce nu se fac 
pescari tinerii noștri din deltă ?

(Celelalte aspecte ale problemei înti
neririi îndeletnicirii pescărești — prin a- 
tragerea fiilor pescarilor la profesia pă
rinților — sînt subliniate argumentat în 
„Flacăra" și nu le mai repet).

De aici, propunerile :
a) reglementarea — prin instrucțiunile 

de aplicare a actelor normative — privind 
cotele de alimente pentru locuitorii așe
zărilor izolate din interiorul deltei.

b) recunoașterea profesiei de pescar-vî- 
nător, ca orice profesie cu trepte de sa
larizare, în funcție de vechime, experien
ță, calitatea muncii etc. Reintroducerea 
sporurilor de izolare si pentru munci 
grele ;

c) ■ predarea în școlile din comunele 
deltei, în orele de practică, a unor noți
uni de piscicultura și tehnica pescuitu
lui, de economia turismului, stuficultură 
și hidroarneliorare, de tot ce intră în 
profilul economic al deltei, ca la termi
narea treptei elevul să aibă o calificare ;

d) o propagandă susținută și ingenios- 
concepută, prin toate mijloacele — de la 
comună și pînă la presa locală și cen
trală, radio și televiziune — pentru cul
tivarea dragostei față de profesiile ce 
intră în componența activităților eco
nomice și sociale din deltă.

Atît, deocamdată, despre stabilizarea 
populației în deltă. în ceea ce privește 
atragerea altor categorii de tineri mun
citori în deltă ca populație suplimentară, 
dificultatea va consta doar în stăvilirea 
unei fluctuații — să-i spunem, .medii 
— cu consecințe în îndeplinirea sarcini
lor economice în termenele prevăzute, 
stăvilire care nu va fi eficientă fără o 
reglementare a tuturor situațiilor socio- 
profesionale și economice. Orice habitat 
își are particularitățile sale, în funcție 
de cadrul geografic, de tradiție, de 
condiții sociale, și numai după aceea de 
condiții economice. Un om „adus" în deltă 
va sta pînă „își face suma" — avînd în 
vedere prevederile de o creștere a sala
rizării cu pînă la 50 la sută, după cum 
afirma șeful proiectului — dar este discu
tabilă stabilizarea sa (experiența stu- 
ficulturii, ca și celelalte o confirmă). 
Pentru aceștia localnicii au o ex
presie — „magabeii", adică „vagabon
zii" (vagabond-bagabond-magabond-ma- 
gabeu 1) — și cu greu sînt asimilați în 
colectivitățile deltei. Deci, să nu se scon
teze numai pe salarizare, ca factor de 
stabilizare a unei populații suplimentare.

Și cu aceasta am trecut la cea de a 
doua problemă majoră a esenței proiec
tului de soluții pentru aplicarea Pro

gramului complex de valorificare a Deltei 
Dunării pină in 1990. Problema auto- 
aprovizionării fiecărei familii — și impli
cit a localităților deltei ; cu alte cuvinte, 
problema agricolă și zootehnică. Țin la 
dispoziția celor interesați o seamă de 
propuneri — calcule și metodologie — 
referitoare la această temă. (Echilibru 
și dezechilibru în circuitul producției 
agricole din deltă ; tehnicile poluante și 
nepoluante în producția agricolă din 
deltă — și, ca să luăm numai un exem
plu, cultivarea păioaselor ca „plante 
pionier" pe terenurile tinere, intrate in 
circuitul agricol în cadrul acestui plan 
de soluții ; cît aluminiu există în stra
tul aluvionar acdmulat de-a lungul mile
niilor ? cît se mai află în apa care va 
iriga unele suprafețe ? cîtă depunere de 
alumină — praf va fi anual pe solul 
devenit agricol în deltă sau pe apa care 
irigă plantele din deltă ? Aluminiul — 
și praful de alumină — se manifestă ca 
antagonist al fosforului și, de aici, iar 
întrebări ; care va fi concentrația de fos
for din produsele agroalimentare rezul
tate de pe terenurile devenite agricole 
și cum se va resfrînge în procesul de 
asimilare în organismele animale și uma
ne ? ; care va fi cantitatea de azot ne
cesară să suplinească echilibrul azot-fos- 
for pentru a rezulta un îngrășăminî 
optim pe aceste terenuri ? ; cum se va 
asigura echilibrul dintre sol, plantă, ani
mal, atmosferă etc., astfel ca nitriții — 
rezultați din azotații asimilați de plante 
— să nu conducă la apariția în organis
mul uman a methemglobinei și a nitro- 
zamineelor, cu toate consecințele grave 
ce decurg din acestea ? în general, se 
ține seama de acțiunile mtitagene a 
pesticidelor ce se preconizează a fi folo
site în agricultura deltei ?) De aici, 
propunerile pentru o agricultură biolo
gică, organizată pe baza gospodăriilor 
populației, sau în microferme. ținîndu-se 
seama de experiența fostei I.A.S. „Delta 
Dunării" în creșterea vitelor în «tare 
semisălbațică (cu toate eforturi’ , wee 
pentru aducerea materialului genetic din 
import — de exemplu tauri din Texas, 
Danemarca, Anglia, Olanda etc,) experi
mentul a eșuat. Mîcrofermele zootehnice 
și legumicole — individuale sau prin 
asociere a două, trei familii — sînt ren
tabile economic, au maximă productivi
tate, dind rezultate imediate. Asigurîn- 
du-se baza genetică — prin livrarea către 
comunele și satele deltei, în prima etapă, 
de către combinatele specializate, a 
ouălor și puilor de o zi (urmînd ca fie
care comună să aibă incubatoarele sale, 
iar fiecare gospodărie cîte un miniincu- 
cubator „Mossang" — românesc — ușor de 
confecționat de cooperația meșteșugă
rească și chiar de fiecare gospodar) a 
bobocilor de rață sau gîscă, în funcție 
nu de „planificări" ci de solicitări (am 
văzut într-o comună din deltă pui de o 

* zi, distribuiți, pe bază de tabel și în 
număr limitat, la „fruntași în producție", 
și nu la toți care doreau să crească pă
sări !) Creșterea porcilor, a vacilor de 
lapte în microferme — individuale sau 
prin asociere de două-trei familii — face 
aptă valorificarea cantităților imense de 
fin din deltă. Pe de altă parte, pe ghio
lurile mici și izolate — pînă la 20—25 ha. 
pot fi cultivate algele albastre care, pe 
baza datelor și experienței unor I.A.S., 
asigură hrana porcilor cu tot atîtea 
proteine cîte ar rezulta din luee--  
pe o mie de hectare.

Microferma — ca bază economică a 
satului deltei — este aptă de o produc
tivitate mare și în domeniul legumicul
torii, fără investiții prea ridicate și fără 
deranjamente majore în biomul zonei. 
Familia — sau familiile asociate — își 
pot desfășura profesia sau îndeletnicirile 
în unitățile piscicole sau de alt gen, dar, 
în același timp, ajutîndu-se reciproc, 
sau participînd ja muncă în microferme 
și după program, iar copiii și după 
orele de școală, poate dinamiza și renta
biliza activitatea economică a fiecărui 
colțișor din deltă, avînd avantajul că 
folosește o mică suprafață de teren și 
o forță de muncă redusă numeric. (în 
cazul formelor mari — vezi experiența 
I.A.S. „Delta Dunării" — se ivesc difi
cultăți în aprovizionarea oamenilor, în 
furajarea animalelor pe timpul iernii, în 
intervenții sanitar-veterinare etc., plus 
dificultățile ce pot apărea în cazul fami
liilor cu copii). Admițînd că planul de 
soluții pentru deltă este un plan elastic, 
capabil de corectări „din mers", și eșa
lonat pe etape, propunerile acestea sînt 
doar pentru o primă etapă. în etapele 
următoare, microfermele pot fi mai 
complexe, prin totala lor independență 
energetică (mori de vînt — dispărute în 
ultimii 30 *de ani din peisajul deltaic — 
capabile să macine dar și să producă 
curent electric, stații de biogaz și locu
ințe cu panouri solare), dar și prin ac
tivitățile economice ce se pot extinde : 
recoltarea plantelor așa-zise alcooligene 
— ca materie primă pentru industria 
alcoolului, ca înlocuitor al hidrocarburi
lor —, asigurarea serviciilor turistice 
într-o minicabană, în cîteva căsuțe-cam- 
ping sau în propria locuință, practicarea 
stupăritului — 30—40 de stupi pentru o 
microfermă nu prezintă o dificultate 
prea mare —, creșterea animalelor pentru 
blană (și în afara iepurilor de casă sau 
a nutriilor, să nu se uite că în deltă 
există nurci, hermine, vidre, bizami și 
chiar cîinele-enot), pot ființa ateliere 
pentru producția artizanală (împletituri 
de papură și răchită — și poate ar merita 
reținut eă exportul solicită produsele din 
răchită, prețul unui coș, de exemplu 
pentru transportul cîinilor sau pisicilor 
— meteahnă occidentală — se ridică 
pînă la 40 de lire sterline bucata) ș.a.m.d.

MIRCEA LERIAN ■



Noul în economie flacara

Dispunem de tot ce ne trebuie pentru a cîștiga bătălia piinii

înainte de a vorbi despre situația la zi 
(16 martie) a agriculturii așa cum . apare 
ea din acest punct central de comandă 
care este Ministerul Agriculturii, să ză
bovim puțin asupra cadrului natural, și 
condițiilor meteorologice atît de puțin 
prielnice din anul acesta.

Inginerul Ion Mocanii, directorul ad
junct al Direcției pentru cereale, plante 
tehnice și fond funciar, comentează :

— începutul lui 1983 se caracterizează 
printr-o accentuată lipsă de precipitații 
(deocamdată !), deci rezerve reduse de 
apă în, sol, mult mai reduse ca anul tre
cut bunăoară. Aceasta este situația îndeo
sebi în esțtil și nordul țării, de la Brăila, 
Rimn’"”' Sărat și sudul Buzăului pînă. 
spre ,. Suceava și Botoșani — județ, 
unde nu a căzut nici un fel de precipi
tații... din iulie 1982. în restul țării situa
ția este mai bună, și, deși există un mar
cat deficit în rezervele de apă, iar vege
tația se dezvoltă normal. în ansamblu, 
actuala înzestrare tehnică, și mobilizarea 
de forțe ne fac să privim cu toată încre
derea desfășurarea lucrărilor și rezulta
tul final.

— Cum se prezintă lucrurile concret, la 
16 martie ? '

— Determinați de lipsa de precipitatii 
și ținînd seama, pe de altă parte, de fap
tul că temperaturile dîn ultimele zile, pe 
tot întinsul țării, permit, în cele mai bune 
condițiuni, pregătirea și semănatul tere
nului, s-a pornit cu toate forțele la semă
natul culturilor : grîu de primăvară, or- 
zoaică, mazăre, borceaguri, ovăz, lucernă. 
chiar și sfecla de zahăr și furajeră. Exis
tă toate premisele pentru a se semăna, 
conform planului, pînă la sfîrșitul lunii 
1 500 000 ha, iar cifrele totalizate pe țară 
pînă în prezent învederează că graficul 
se respectă. Lupta se dă ca semănatul să 

se încheie intr-o perioadă cît mai scur
tă, cu un număr cît mai redus de treceri 
de agregate, spre a se evita răsturnările 
inutile ale solului și a se păstra umidita
tea, atîta cît este. în acest scop, agregatele 
complexe execută concomitent — pentru' 
prima dată la noi pe o scară atît de largă 
— operațiile de ’ discuit, grăpat și nivelat.

Condițiile trieteorologice speciale ale a- 
cestei primăveri conferă și pregătirii iri
gațiilor o dimensiune cu totul specială. 
Inginerul Ion Toma, directorul Direcției 
de exploatare a lucrărilor de îmbunătă
țiri funciare, declară :

— Avem un fond amenajat de 2 380 000 
ha, din care 2 000 000 ha in sisteme mari 
— suprafață imensă dacă o raportăm la 
teritoriul țării și care situează România 
pe unul din primele locuri din lume sub 
acest raport. Acest „fond" reprezintă cam 
25% din terenul arabil al tării. în a- 
ceastă primăvară lipsită de precipitații 
eforturile considerabile făcute de stat 
de-a lungul ultimilor ani trebuie să-și 
demonstreze întreaga eficiență, întrucit 
sistemele de irigații vor fi, fără îndoială, 
solicitate din plin. în adevăr, din obser- 
vațiile acumulate în ultima sută de ani 
rezultă că de regulă după toamne și ierni 
secetoase, așa cum s-au înregistrat la noi, 
în 1982—1983, lipsa de umiditate se pre
lungește pînă în august-septembrie, 
practic pe aproape întreaga perioadă de 
vegetație a culturilor. Iată deci că și 
pentru sistemele de irigații anul acesta 
reprezintă un adevărat examen.

Interlocutorul nostru subliniază aten
ția care se dă nu numai folosirii amena
jărilor de irigații propriu-zise, ci — po
trivit indicațiilor superioare' de partid — 
tuturor resurselor de apă ce ar putea fi 
folosite chiar și fără amenajări, de pildă 
fîntînile din curțile oamenilor, pîrîurile, 

bălțile, oricare suprafețe ce pot primi și 
da apă.

— înțelegem, tovarășe director Toma, 
că în momentul de față se desfășoară o 
intensă activitate de pregătire în marile 
sisteme de irigații, ce cuprind 2 000 000 ha. 
Ce se întimplă în Cîmpia de Sud și in 
-DobrOgea, cum se prezintă rețeaua de ca
nale, conducte, stații de pompare ?

— Ne aflăm în faza de încheiere a lu
crărilor de reparații și revizii, de decolma- 
tare și reparații la rețelele de Canale. 
Lucrările, pînă la 16 martie, s-au termi
nat în proporție de 90% ; de asemenea, 
sînt pe punctul de a se încheia reparațiile 
la construcțiile hidrotehnice : hidranți, 
stăvilarc, conducte îngropate : stațiile de 
pompare electrice au fost verificate, ope
rațiunea practic s-a încheiat. De regulă, 
noi terminăm toate aceste lucrări la 15 
aprilie, dar anul acesta, tocmai pentru a 
face față situației speciale, le vom fina
liza pină la 20 martie. în prezent se in-' 
troduce apa în sisteme pentru asigura
rea nivelelor de exploatare pentru pro
bele de apă. Peste 95% din echipamentul 
de irigații se găsește în stare de func
ționare.

Evident, toate aceste cifre, în sine îm
bucurătoare, nu spun însă nimic altceva 
decît că pregătirea irigațiilor se desfă- 

• șoară intens. Ceea ce contează în mod 
real — subliniază interlocutorul nostru — 
este însă ca la momentul oportun siste
mul să funcționeze cum trebuie și să su
plinească în cele mai țmne condiții as
primilor naturii, probabilei lipse de umidi
tate naturală. De pe acum unitățile agri
cole trebuie să se îngrijească de forța de 
muncă necesară udărilor. De ce de pe 
acum, din martie ? Fiindcă, există o ex
periență. negativă din alți ani. Fără ase
menea măsuri luate din timp, toate efor
turile ce se depun in prezent pentru pre
gătirea vastului * sistem ‘de irigații nu-și 
vor da roadele scontate. „Deci șefii de 
ferme, conducerea, toți oamenii ^muncii 
dp pe .ogoare să ia măsuri de pe acum, să 
înțeleagă necesitatea respectării scrupu
loase a programelor de udări, ca la carte, 
în 1982 nu s-a realizat programul de iri
gații pentru că nu s-a asigurat din vreme 
forța de muncă în acest sector. Se impune 
deci o conlucrare bine pusă la punct între 
cadrele de la sistemele de irigații și cele 
din unitățile, agricole spre a. se da cuve
nita atenție calității udărilor șl modului 
în care apa alunge la plante."

O altă problemă de actualitate privește 
și Ministerul Energiei Electrice :

— Cifnoaștem cu toliî — spunea ingine
rul Toma — dificultățile obiective în do
meniul energetic și eforturile ce se între
prind în acest sector. Nu este însă deloc 
prea devreme ca la 16 martie să rugăm 
Ministerul Energiei Electrice ca să anali
zeze problemele dificile ce se pun și să LIONEL NIȚESCU 3

ia (de pe acum !) măsurile necesare pei*» 
tru ca lă momentul oportun sistemele d» 
irigații să dispună de întreaga energie e- 
lectrică necesară și planificata. Poate pa
re banal, dar merită să amintim, că într-o 
fabrică, din cauza unei temporare lipso 
de energie se poate trece, să spunem, 
de lă două schimburi lă' unul, iar rămi- 
nerea în urmă să fie recuperată la sfîrși
tul lunii, prin recursul la trei schimburi, 
în agricultură, după cum prea bine so 
știe, dacă planta irigată nu primește la 
timp, în decursul celor citorva zile do 
„optimum", exact atîta apă cît are nevoia 
și cît scrie la carte, ea moate și nimeni 
nu mai poate recupera nimic... la sfîrșitul 
lunii. S-a calculat că întreruperea irigării 
într-o singură zi duce în mod matematic 
la pierderea a 100 kg boabe de porumb la 
hectar. Altfel spus, fiecare zi de stres» 
de apă ne „costă" 100 kg pe zi la un sin
gur hectar. înmulțit cil Cele circa 700 00#: 
hectare porumb irigate în țara noastră și 
implicațiile economice devin limpezi. Sîn-j 
tem convinși că tovarășii de la Minister) 
rul Energiei Electrice le cunosc bine gt 
iau de pe acum măsurile necesare.

O a treia verigă esențială a campaniei1 
agricole de primăvară : mecanizarea. To-i 
vafășul ministru secretar de stat înșine» 
Petre Leca degajă liniile esențiale la ă—i 
ceastă cumpănă de martie : j

— în comparație cu perioada corespun»;
zătoare a anului trecut, situația este mal' • 
bună : practic, la 16 martie tractoarele și 
mașinile agricole, în cvasitotalitatea lor, 
au fost reparate și se găsesc în stare da 
funcționare. Acest rezultat îmbunătățit' 
față de anul trecut s-a datorat faptului 
că s-a recurs pe scară mai largă la re- 
condiționări. la forțele proprii, nu s-a mal 
cerut totul de la alții. Trebuie subliniat 
însă că și industria construcțiilor de ma-’ 
șini ne-a sprijinit mai substanțial decît 
în anii precedent! cu repere deficitare. în, 
martie 1983, repararea mașinilor s-a axat 
pe ideea constituirii agregatelor complex» 
(acțiune începută în 1982, dar în curs d»; 
generalizare doar în 1983). în această,prl-' 
măvară nu mai e nici o unitate în cam . 
semănatul și pregătirea solului să se e-, 
fectueze fără agregate complexe, cu mul-‘ 
tipie avantaje : 4
• se evită tasarea solului prin redu-ț 

cerea numărului de treceri ; 1
• crește simțitor productivitatea și s»j 

reduce perioada de însămînțări.
• scade cam cu 15% consumul de car-f 

buranti. 1
La data cînd vorbim, deci la 16 martie i 

— conchide tovarășul secretar de stat Pe- ; 
tre Leca — mijloacele mecanizate ale ; 
agriculturii se prezintă satisfăcător, nu ț 
au apărut probleme deosebite, dispunem j 
de tot ce este necesar. /

Fabula cu vițelul din Braniște și cei patru 
viței gemeni de la Livada

Intimplarea și numai întîmplarea m-a 
pus în fața a două „nașteri" spectaculoa
se. Unice în felul lor. Cea de-a doua 
„naștere", . în ; orice caz, este un record 
absolut, nomaiîntîinit în literatura de spe
cialitate ! Despre ce anume este vorba.?

Mai întîi că cetățeanului Pop Ilie, din 
Braniște, strada Morii nr. 82, județul Bis 
trița-Nășăud, i-a fătat vaca, în acest fău
rar cu iarnă aspră — pe care iarnă, se 
vede treaba, n-au mîncat-o lupii, cum se 
spune, — așadar, i-a fătat vaca un vițel 
cît un zdrahon. Un vițel care a „îndoit" 
cîntarul, pur și simplu. Poate că aș fi tre
cut cu vederea acest fapt nu neapărat sen
zațional, dacă în gospodăria cetățeanului 
Pop Ilie n-aș mai fi văzut vreo 30—40 de 
găini, 4—5 porci, 3—4 taurine și vreo 30— 
40 de nutrii. Iată un gospodar care știe ce 
vrea !

Să reținem însă și un alt aspect, care 
ține mai mult de așa-zisa „înțelepciune 
populară", uitată uneori în vremea din 
urmă. Țăranul Pop Augustin „moșea" 
acest vițel, dacă pot spune așa. 11 deprin- 
dea cu statul zdravăn pe cele ale lui pa
tru picioare, îl deprindea cu suptul, îl 
ștergea cu un. șomoiog.. de paie... Văzînd 
eu priceperea.acpșțui om, ,i-am zis, maț 
în glumă, măi în serios, gazdei, adică lui 
Pop Ilie, să-l „boteze" pe vițel Augustin. 

Lipsă totală de tact din partea mea, tîrziu 
mi-am dat seama. Țăranul Pop Augustin 
din satul Sărvăzel mi-a spus, tărăgănat, o 
legendă cu un țăran care și-a predat vi
țelul Bimbo la Industria cărnii, care vițel 
a fost preluat „în clasa a II-a“. Țăranul a 
crezut că este atît de deștept vițelul său 
„intrat direct intr-a doua" incit va ieși lu
cru mare din el. M-am făcut că nu pricep 
aluzia, în timp ce Pop Augustin își vedea 
mai departe de treaba lui de „mamoș", 
introducînd degetul arătător în gura vițe
lului, pentru a-1 „învăța" cu -sfîrcul de la 
ugerul vacii. Intr-un tîrziu, același Augus
tin i-a zis gazdei, pe un ton mucalit, ca 
și cum eti nici n-aș fi fost de față : „Bade 
Ilie, vițelul ăsta zdravăn este atît de flă
mând de parcă a aterizat direct din Bucu
rești". Așa mi-a trebuit. Trebuie să recu
nosc cinstit că abi^acum eram chit. Za
darnic încercam eu s-o iau după cireș cu 
împăratul Augustus și cu alte nume din 
astea, abia acum eram 1 la 1.

A doua „naștere" s-a produs la Stațiu
nea experimentală agricolă Livada din 
județul Satu Mare. Dacă fotoreporterul 
Dușan Peici n-ar fi imortalizat imaginea 
pe pelicula de celuloid, n-ați fi crezut, de 
bună seamă, cele ce vi le relatez acum. 
M-ați fi putut chiar leșne; aeuza. cți inven
tez fabula cu vițelul zdravăn din Braniș
te și cu cei 4 viței gemeni din Livada ? 

După cum avea să ne confirme și dr. 
Ioan Urda, directorul Oficiului județean 
de selecție șl reproducție a animalelor 
Satu Mare, evenimentul este unic în lite
ratura de specialitate. Record absolut. 
Vaca Livezeana de la Livada, cu matrico
lul 6/140, a fost însămînțată cu material 
seminal adus de la SEMTEST Baloteștl 
și provenit de la taurul Prut 2, originar 
de la Stațiunea experimentală Sighetu 
Marmației. Trebuie să spunem că Livezea
na a mai avut o „tentativă de naștere- 
record", soldată cu ăvortarea a 4 viței ge
meni, în anul 1980.

Iată deci că, în urmă cu cîteva zile, 
aceeași „combatantă" Livezeana a fătat 4 
viței gemeni, perfect sănătoși ! Spre ma
rea bucurie a tehnicianului însămînțător, 
luliu Toth, și a îngrijitorului Mihail Mark. 
Trebuie spus, de asemenea, că îngrijito
rul Mihail Mark are la activ mai bine de 
22 de ani de zootehnie, și încă în același 
loc de muncă. Poate că n-ar strica să-i 
'dăm cu numele și pe alți specialiști care 
au avut grijă de sănătatea și „soarta" Li- 
vezenei, pînă a fi stabilit acest record ab
solut : Ioan Berinde, tehnician veterinar, 
Filip Moraru, șef de fermă, și medicul 
veterinar Viorel Fritea.. • ,

DORIN SALA3 V! H



Să gîndim cu capetele noastre

— Despre actuala criză energetică mon
dială s-a bătut multă monedă și efectele 
acesteia le simțiri și noi pe propria piele. 
Omenirea se îndreaptă vertiginos spre 
epuizarea surselor convenționale. Credeți, 
stimate tovarășe Teodor Maghiar, că tre
buie să luăm asta ca pc-o fatalitate ?

— Categoric nu ! Pentru că, minată și 
stimulată chiar de această diabolică foame 
energetică, lumea își îndreaptă, nu fără 
speranță, privirea spre noi surse energe
tice. Altele decit cele clasice, convențio
nale.

— Ar fi interesant, dacă ne-ați putea 
spune : cită energie consumă azi, în ge
neral, omul contemporan 7

— Dacă înainte omul consuma sub 
2 000 kilo-calorii/zi, în prezent omul teh
nologic consumă peste 230 000 kilo-calorii/ 
zi, creșterea: fiind deci de mai bine de 
1 100 de ori 1 Consumul de energie și in 
viitor va crește dar satisfacerea lui, cum 
spuneam, ne mobilizează spre economisi
rea surselor, pe care le avem, dar mai ales 
spre descoperirea și valorificarea de noi 
resu rse.

—- De pildă ?
f — Orientarea spre resursele energetice 

neconvenționale, cu precădere spre apele 
geotermale bunăoară. O facem pentru 
faptul că acestea reprezintă unul dintre 

' potențialele energetice cele mai sigure în 
viitor. Astfel, pe baza cercetărilor efec
tuate de către organismele specializate 

; ale O.N.U. rezultă că numai aceste ape 
i reprezintă pe mapamond un potențial 
I energetic de peste 6 000 miliarde tone 
1 combustibil echivalent !
i — Cum bine se știe, la noi —• grație 

aplicării neobosite în viață a hotărîrilor 
Congresului al XH-Iea al P.C.R., a indi
cațiilor de inestimabilă valoare ale secre
tarului general al partidului privind asi
gurarea în următorii ani a independenței 
energetice a țării — se materializează 
deja un amplu program de cercetare, des
coperire și punere în valoare de noi surse 
energetice, pentru economisirea combus
tibililor și energiei de orice fel. Or, cum 
România dispune de astfel de ape in multe 
județe, a apărut ea iminentă această cer
cetare.

— Independența energetică a țării este 
o idee clarvăzătoare a secretarului general 
al partidului, tovarășul Nicolae Ceaușescu, 
idee vitală pentru economia noastră na
țională care contribuie din plin la asigu
rarea independenței politice și apărarea 
suveranității naționale. Ea se poate rea
liza pe deplin pe baza actualelor tehno
logii. Astfel, numai prin valorificarea 
energiei conținute în apele geotermale, a 
energiilor conținute în resursele energe
tice recuperabile, cum sînt apele tehno
logice și gazele de ardere care încă polu
ează atmosfera, pe baza tehnologiei sta
bilite de colectivul din institutul nostru, 
se poate asigura o putere disponibilă de 
peste 3 milioane kW, cu un aport energe
tic de peste 21 miliarde kWh/an. Durata 
de recuperare a investiției este între 2—4 
ani, funcție de potențialul energetic.

— Aici, la Oradea, Ia institutul de în- 
vățămînt superior din localitate, dumnea
voastră, conf. univ. dr. ing. Teodor Ma
ghiar, și colectivul pe care-1 conduceți, 
ați dobindit o serie de rezultate remarca
bile în domeniul Ia care ne referim. în 
ee constă, in esență, cercetarea dumnea
voastră ? De unde ați pornit. Ia ce re
zultat ați ajuns 7

— Esența constă în faptul că am des
coperit un nou agent de lucru energetic, 
și anume bioxidul de carbon. Pînă în pre
zent, agentul de lucru pentru producerea 
energiei electrice era apa care trebuia 
adusă cu destule cheltuieli în stare de 
abur saturat uscat la temperatura de 570 
grade Celsius. De menționat faptul că, la 
temperatura de. 374,15 grade Celsius, va
porii de apă încep să se condenseze, de 
aceea este necesar ca ei să fie supraîncăl
ziți‘pînă la temperatura de 570“ C. Spre 
deosebire de apă, bioxidul de carbon, care 
în județul nostru se găsește din belșug și 
în stare naturală, în sensul că emană din 
pământ, începe să se lichefieze la o tem
peratură sub 31* C și se transformă în fază 
gazoasă cu cheltuieli infime mărindu-și 
volumul de trei ori la temperaturi ce de
pășesc 31* C. Efectul energetic al bioxi
dului de carbon rezidă în faptul că la 
temperatura de 290° C un kg de bioxid de 
carbon poate să producă o putere elec
trică de 334,4 kW, consumând pentru re
introducerea în circuit a fazei lichide doar 
10,79 kW/kg, randamentul și eficiența 
fiind foarte mari.

— După cîte înțeleg, pe lîngă marea 
cantitate de energie electrică produsă, 
bioxidul de carbon utilizat se recuperează 
și se introduce din nou în circuitul pro
ductiv aproape intact.

— Absolut exact, însă, deocamdată, cu 
unele miei pierderi cauzate de imperfec
țiunea instalației pe care noi am con
ceput-o și realizat-o cu forțele proprii în 
ateliere și -laboratoarele institutului.

— Pînă în prezent s-au mai realizat pe 
plan mondial instalații de producere a 
energiei electrice din ape geotermale ?

— Da, însă temperatura apelor geoter- 
male nu a coborît sub 145° C, iar agentul 
de lucru folosit este freonul sau izobuta- 
nul a căror temperatură ’critică este in 
jur de 111,1° C și numai peste această tem
peratură pot fi utilizate. Totodată, acestea 
fiind derivate ale hidrocarburilor, se ob
țin la costuri destul de ridicate și prezintă 
pericolul de explozie și toxicitate. Pe plan 
mondial, nimeni încă, pînă la noi, nu a 
realizat o instalație electrogeotermală 
care să utilizeze ca agent de lucru bioxi
dul de carbon.

— Cum se poate obține acest nou agent 
de lucru ?

— Foarte simplu. Producerea bioxidu
lui de carbon nici nu este o problemă. 
Bioxidul de carbon iese șl din pămînt, în 
stare naturală, putînd fi captat la un preț 
de cost foarte scăzut, iar producerea sa 
sintetică costă sub 5 lei kilogramul. Fiu

In premieră mondială, la

Institutul de invătămint superior Oradea,

o remarcabilă descoperire a inteligentei românești:

Producerea energiei electrice, folosind 
ca agent de lucru bioxidul de carbon

Convorbire cu conferențiarul univ. dr. 
TEODOR MAGHIAR, decanul Facultății 

de învățămirit tehnic și pedagogic

Născut în 193G in comuna Husasău de 
Criș, jud. Bihor, a urmat Facultatea de elec
trotehnică din Timișoara pe care a absol
vit- o învățînd și muncind, totodată, în 1963, 
iar în 1977 ocupă prin concurs postul de 
conferențiar la Institutul de învățămînt su
perior din Oradea. Curînd după aceea a 
devenit decanul Facultății de învățămînt 
tehnic și pedagogie. Obține titlul de doctor 
în știință, susținând cu deosebit succes teza 
„Valorificarea resurselor energetice în zona 
Bihorului". A publicat volumele „Instalații 
și utilizarea energiei electrice", „Electroteh
nica", precum și un număr de peste 100 lu
crări de specialitate. Autor al mai multor 
invenții, deține de 3 ori titlul de Conferen
țiar evidențiat, a fost decorat cu Ordinul 
Muncii clasa a IlI-a.

este toxic și nu prezintă pericol de ex
plozie, ca agent energetic el lucrând în 
circuit închis. Cînd am întreprins cerce
tarea noastră, am pornit de la faptul că 
pe teritoriul județului Bihor curg nume
roase foraje de ape fierbinți la care 
ne-am gindit șă le dăm o utilizare cit'mai 
eficientă.

— Cazul izvorului de la Ciocaia...
— Acolo există un important zăcămînt 

de CO2 care izbucnește la suprafața solu
lui cu o mare presiune, la peste 175 at
mosfere. Ne-am și propus să-l folosim.

— Să revenim la rezultatul cercetării. 
Concret, Ia ce ați ajuns ?

— La început, cu sprijinul neprecupe
țit acordat de Comitetul județean de 
partid și de Consiliul popular județean 
Bihor, am conceput și realizat o instalație 
experimentală de 37 kW. Ulterior, am fost 
ajutați și de Consiliul Național pentru 
Știință și Tehnologie care a preluat în
tregul program. Am realizat în 1982 un 
modul de 100 kW care a fost pus ân func
țiune cu ocazia vizitei în institut a tova
rășului Nicolae Ceaușescu și a tovarășei 
acad. dr. ing. Elena Ceaușescu, la data de 
9 iunie 1982, dată de la care întregul pro
gram a căpătat noi valențe. S-a trecut 
imediat la realizarea instalației de 500 kW, 
care funcționează deja, urmând a fi omo
logată și generalizată la nivelul econo
miei naționale.

■— Am și văzut-o în probe de lucru. 
Este vorba, faptic, nu numai de descope
rirea unui nou agent de lucru — ceea ce 
este, în mod cert, o remarcabilă descope
rire a inteligenței tehnice românești -= 
dar și de realizarea unei noi tehnologii,

0 fabrică nouă, din mers
Douăzeci de ani la I.P.R.S.-Băneasa s-au 

produs numai piese elctronice, rezistențe, 
condensatori și tranzistori pentru radio
uri. Zilele trecute, secția 2220 se afla 
în plină prefacere, lucru pe care l-am 
băgat de seamă numaidecît. însoțit de 
directorul-tehnic al întreprinderii, tova
rășa Doina Didif, am încercat să aflu 
amănunte pe care, stimați cititori, vi le 
punem la dispoziție.

„Sîntem pe cale să facem o fabrică 
nouă, din mers, ne spune dînsa pentru 
că secția in eare ne aflăm a suferit mo
dificări esențiale. In primul rînd aici 
„componentiștii" au devenit „electroniști", 
să spunem, peste noaptor Sînt oameni 
care douăzeci de ani au lucrat la bandă, 
unii dintre ei, și eare acum fac o muncă 
complet diferită. Acest lucru a fost cu 
putință în clipa in care în secția 2220 a 
luat naștere o industrie complet necu
noscută la I.F.R.S. Este vorba de reali
zarea plicurilor cu montaje electronice 
pentru tineret. Am pornit această indus
trie in joacă și apoi am văzut că ea pune 
probleme serioase de producție. Impor
tant este că ne-am descurcat". Șă adău
găm eă seturile de montaje electronice, 
o industrie foarte rentabilă atît la noi 
cît și în străinătate, așa-zisele ,.kit“-uri, 
sînt căutate nu numai de tineretul pa
sionat de electronică, cît și de cei care 
și-au făcut din electronică un hobby. 
Iată ce ne declară unul din proiectanții 
acestor „kit“-uri, în același timp și șef 
de producție al secției, ing. Corneliu 
Ițcou : „Am avut probleme, ca la orice 
început, dar ne-a salvat faptul că munca 
de cercetare are loc în secția de produc
ție și nu în altă parte. Acest avantaj 
n® permite realizarea unor noi seturi, pe 
loc, dacă pot să spun așa, excluzîndu-se 
timpii marți din realizarea pe planșetă 
și cea practică". Petre Kazimirovitz ne 
răspunde la întrebarea cum s-a ajuns

în premieră mondială, de produs curent 
electric ?

— Bioxidul de carbon în sine este cu
noscut de omenire de mult timp, dar își 
tehnică el era utilizat doar ca agent fri
gorific și la producerea apei carbogazpa- 
se. Nimeni nu se gîndise să-l valorifice 
pentru producerea ehergiei electrice, iar 
de realizarea practică a acestui fapt nici 
vorbă. Este exact ceea ce noi ne-am pro
pus și înfăptuit prin cercetarea și reali
zarea noastră tehnică. Ați. remarcat-o. și 
singur : a devenit acum o tehnologie pro
prie, a țării noastre. Personal secretarul 
general al partidului a apreciat-o și ne-a 
îndemnat să perseverăm, să finalizăm cit 
mai grabnic cercetările. Acum lucrăm la 
perfecționarea și definitivarea sistemului 
de ungere și etanșeitatea pompelor spe
ciale, ținînd seama că avem de a face cu 
împingerea unui gaz la înaltă presiune.

— Ce înseamnă aceasta pentru energe
tică în general, pentru energetica româ
nească în special ?

— Pentru energetică aceasta înseamnă 
că, de acum încolo, tot ce depășește tem
peratura de 50° C (am luat 50° C și nu 
31° C cît este temperatura critică a CO2 
pentru a nu avea .valori recuperabile 
inepuizabile) poate fi valorificat sub for
ma energiei electrice care, știm, este for
ma de energie ce poate fi transportată la 
distanță și convertită ușor în alte forme 
de energie — mecanică, termică etc., la 
randamente de conversie bune. Acest a- 
gent de lucru putînd fi utilizat la toate 
formele de surse energetice a căror tem
peratură depășește 50°C, rezultă că la noi 
ta țară există deja premisa de a produce 
o cantitate de energie electrică ce depă
șește 21 miliarde kWh/an cu un echiva

la ideea fabricării kit-urilor, idee ce a 
schimbat fizionomia unei secții și a 
unei întreprinderi : „S-a pornit de la 
comandamentul refotosirii materialelor. 
Apoi am vrut să venim în întîmpinarea 
tinerilor electroniști, urmărind și un 
scop didactic. Și credem că am reușit. 
Avem deja comenzi, ne gîndim la lucruri 
noi. Să amintesc numai dorința de a pre
zenta pe piață kit-uri gradate în funcție 
de îndeminare : 1 pentru începători, 
2 pentru medie, 3 pentru profesioniști. 
Apoi intenționăm să scoatem plicuri cu 
componente, plicuri numai cu tran- 
zistoare, numai cu rezistențe sau 
numai cu condensatori, pentru a fi fo
losiți in realizarea diferitelor scheme 
electronice. Noi ne bucurăm că între 
timp s-a stabilit și un dialog intre noi și 
cumpărători, deocamdată răspundem, 
prin intermediul revistei „Tehnium”, 
tuturor întrebărilor. Sigur, am dori ca 
informațiile să nu fie unilaterale, adică 
să aflăm și noi ce mai doresc tinerii cum
părători. Și noi le vom oferi, ca pînă 
acum, la prețuri cît se poate de accesi
bile".

Despre noile omologări aflăm de la ing. 
Imre Szatmari, șeful laboratorului de 
prototipuri : „Au fost omologate între 
timp un mixer audio și un preamplifi- 
cator cu corecții de ton, cu caracteristici 
foarte bune. Ele vor apărea pe piață în 
aprilie. Urmează să se omologheze în 
această lună, două kit-uri, un difuzor 
didactic și o mintorgă de lumini. Prin 
realizările noastre vrem să demonstrăm 
că nu urmărim doar un element educa
tiv, ci și unul formativ. în felul acesta 
electronica poate deveni cea mai puțin 
costisitoare pasiune pentru generația de 
mîine". Așadar, la I.P.R.S.-Băneasa s-a 
pus în funcțiune, mai în joacă, o între
prindere cît se poate de serioasă. Reali
zatorii n-au vreme de glume, chiar dacă 
se gîndese, ta viitor, la noi tipuri de 
jucării electronice, altele decit păpușile 
de plastic care dau ochii peste cap.
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lent energetic de peste 7 milioane tone 
combustibil convențional.

— Ați obținut brevetul de invenție ? 
Cînd și ce număr are ?

— Prin grija Oficiului de Stat pentru 
Invenții și Mărci, da, am primit Brevetul 
nr. 80 182 din 25. IX. 1982, care este pro
tejat în mai multe țări ale lumii. Dealtfel, 
din Japonia, Statele Unite ale Americii, 
Bangladesh ș. a. am și primit oferte pen-
tru a vinde licența.

— Este prima sau a doua dumneavoas
tră invenție ? Anul trecut, pe primăvară, 
îmi vorbiserăți, pare-mi-se, de două...

— Este a opta invenție.
— încă din 1981, dacă nu mă înșel, pro

duceați pentru prima oară în țară energie 
termică și electrică din apa geotermală. 
Ce se mai întîmplă cu stația pilot de 
100 kW ?

— Stația pilot de care vorbiți a fost în
globată in instalația de 500 kW, cea care 
se află în faza ultimelor lucrări de per
fecționare și pe care ați văzut-o în in
cinta institutului funcționind. Constituie, 
repet, o tehnică absolut originală, întrucît 
nu se obținuse pînă acum energie electri
că din ape cu temperaturi de sub 80° C, 
așa cum este imensa cantitate de ape geo
termale. Unele state posesoare de ape geo
termale produc energie electrică din ape 
cu temperaturi care nu coboară sub 145° C, 
cum sînt S.U.A., Japonia, Islanda, Italia, 
China, posesoare de întinse zone vulca
nice active sau stinse, utilizînd ca agent 
de lucru freonul sau izobutanul, nicide
cum bioxidul de carbon care este mult 
mal eficient dacă i se stăpînește tehno
logia.

— Spunea prof. univ. dr. Teodor Pop, 
rectorul institutului — și îmi place să 
subliniez — eă descoperirea dv. va revo
luționa însăși energetica românească.

— Deși poate unora nu le vine să 
. creadă, lucrurile într-adevăr așa stau : 
această descoperire, vrînd-nevrind, schim
bă optica întregii strategii energetice 
mondiale, nu numai românești r ^^ma 
este însă atît de importantă și c„^0exă 
ineît nu poate fi abordată în acest spațiu 
tipografic restrins.

— La ce lucrați în prezent 7
— împreună cu colectivul pe care-1 con

duc lucrăm la generalizarea principiului 
stabilit. Proiectăm și urmează să realizăm 
două centrale electrice geotermale, cu o 
putere de 1 000 kW fiecare, la Oradea, o 
altă pentrală de aceeași putere pe bază de 
energie recuperabilă la întreprinderea „în
frățirea" Oradea și încă una de 7 000 kW, 
la întreprinderea mecanică. De asemenea, 
avem în vedere ca, în cooperare cu între
prinderile „înfrățirea", mecanică și de 
alumină, să realizăn grupuri unitare cu 
o putere mărită 500—1 000 kW, iar în 
perspectivă cu puteri și mai mari, funcție 
de fondurile ce vor fi asigurate. Prin 
aceasta ne străduim să aplicăm întocmai 
remarcabilele indicații date de tovarășul 
secretar general Nicolae Ceaușescu, pri
vind extinderea neîntârziată a ariei de va
lorificare a apelor geotermale și a ener
giilor recuperabile din resursele energeti
ce secundare. în acest sens, la nivelul 
județului Bihor a fost aprobat de forul 
județean de partid un program care se 
întinde pînă în 1985.

— Cine sînt oamenii cu eare conlucrați 
la finalizarea excepționalelor cercetări 7 
Vă rog să-i prezentați.

— Prof. univ. dr. TEODOR POP, omul 
eare n-a pregetat o clipă ca, \. »ul 
său timp liber, să-și îmbrace halate, și să 
lucreze cot la cot cu noi, trecând peste 
scepticismul pe care unii încercau să ni-î 
strecoare în suflet, șefii de lucrări DINU 
FODOR. MIHAI GAVRTȘ. IOAN FELEA, 
TEODOR LEUCA și ZEITNY VITI- 
GHUHD. Apoi, ing. MINEA VEREȘ, ȘTE-
FAN SZIMCSAK, Gheorghe Lalu, Ștefan 
Roman, conferențiar univ. ing. Gavril 
Roșea, Alexandru Șuteu, Cornea Cornel, 
Nicodim Mureșan și mulțî alții la care a» 
dăugăm, nu în ultimul rînd, aportul a nu
meroși studenți, maiștri și muncitori ea
re au lucrat zi și noapte, cu patos și înalt 
profesionalism, la finalizarea instalației. 
Lista ar fi prea mare și regret mult că 
nu-i puteți da aici pe toți.

—■ V-ati bucurat și de sprijin din afara 
institutului ?

— Da, chiar foarte mult. în primul rînd, 
din partea, organelor județene de partid 
și de stat, personal a tovarășului prim- 
secretar. Apoi multe întreprinderi din 
județ și din țară ne-au ajutat cu unele 
mațerîale și subansamble, cu echipamente 
și țpnsultații de specialitate. Putem spu
ne că întreaga cercetare și punere în apli
care a rezultatelor ei au fost coordonate 
de către Comitetul județean Bihor al 
P.C.R. și sprijinite direct de Ministerul 
Educației și învățămintului, de Consiliul 
Național pentru Știință și Tehnologie.

— Ce aveți de gînd, ce vă preocupă mai 
departe ?

— Să perfecționăm și să definitivăm cît 
mai grabnic instalația pentru omologare, 
în perspectivă, avem intenția de a recu
pera energia din apele geotermale și cele
lalte resurse energetice secundare de la 
temperaturi de 20° C în sus, utilizînd un 
alt agent de lucru în scopul producerii 
energiei electrice. Strins legat de aceasta, 
ne gîndim să propunem forurilor în drept 
să studieze problema înființării în cadrul 
institutului nostru de învățămînt superior 
a unei facultăți de energetică, precum și 
la Oradea a unui institut central de cer
cetare a resurselor energetice neconven
ționale. Pentru că este acută nevoia unui 
detașament mai mare de ingineri energe- 
ticieni și, după opinia mea, faptul că încă 
se risipesc prin diverse canale resurse 
energetice importante, se datorește și lip
sei de ingineri de profil în întreprinderi, 
iar acolo unde aceștia sînt, totuși, pre
ocupările lor nu se ridică peste tot la ni
velul cerințelor.

MIHAI STANESCU K



Pentru o medicină integrală

Consecventi pe linia promovării și 
sprijinirii noului, am pledat adesea 
pentru transferarea Serviciului da 
Pell-Amar (ținind de Ministerul Tu
rismului si avîndu-1 coordonator pe 
insuși descoperitorul produsului, doc
torul Ștefan Ionescu Călinești) întf-un 
local adecvat, arătînd că spațiul in 
care funcționa clinica respectivă, lin
gă piscina hotelului „Turist" din Ca
pitală nu mai corespundea ceriijțelor, 
mai ales în condițiile în care solicită
rile din străinătate se aflau (și se 
află) în continuă creștere. Sintem în 
măsură să anunțăm, cu satisfacție, 
că apelurile noastre au fost auzite. 
Recent. Pell-Amarul s-a mutat în ca
să nouă, fiindu-i repartizat etajul I 
(15 camere) al . hotelului „Parc", ac
țiunea fiind grăbită prin intervenția 
(demnă de laudă) a ministrului turis
mului, Nicolae Gavrilescu, căruia i 
se cuvin mulțumirile zecilor și sutelor 
de pacienti, români și străini, intere
sati de terapia în discuție. Amenajă
rile făcute, simple și necostisitoare, 
au transformat camerele hotelului în 
cabinete de tratament, doctorul Iones
cu Călinești și colectivul său fiind în 
situația de a aplica, azi, toată gama 
de proceduri (băi, masaje, ultrasunete, 
galvanoforeză, aerosoli, solarium, dia- 
puls, angiomat etc). Drept urmare, 
deși timpul scurs de la instalare e în
că puțin, numărul bolnavilor a crescut, 
în ceea ce-i privește pe străini, de 3 
ori față de aceeași perioadă a anului 
trecut.

Am vizitat, zilele trecute, secția și 
am găsit-o așa cum e, modernă, bine 
îngrijită. Mai sînt, firește, unele lu
cruri de pus la punct (se simte nevoia 
unui spectrofotometru în laborator, 
umplerea și scurgerea căzilor durează

—• mult etc), dar e sigur că ele se
>r remedia. Problema care rămîne, 

și care nu e simplă, e legată de în
treținerea aparaturii serviciului, în 
majoritatea ei valoroasă, achiziționată 
din import. Unitatea specializată în

Prof. dr. ION BRAD

30 de ani dedicați valorificării călinei albe
Ne reîntoarcem la cercetările și comu

nicările profesorului dr. Ion Brad la o 
oră cînd munca de valorificare a cătinel 
albe împlinește nu mai puțin de trei de
cenii. Din păcate situația ne obligă să 
consemnăm cu egală bucurie și tristețe 
acest moment aniversar și asta deoarece 
virtuțile călinei albe, demonstrate cu pri
sosință de doctorul Brad și numeroșii săi 
colaboratori, prin zeci de studii Clinice 
și de laborator, continuă să râmînă o 
simplă promisiune.

Primele cercetări — reamintim pe scurt 
cititorilor noștri — au început încă în 
anul 1953 cind, în cadrul Institutului de 
cercetări alimentare, biochimistul Ion Brad 
a pr 'tat primele siropuri, sucuri și je- 
leur?ealizate prin tratarea cătinei albe 
(hippopfae rhamnoides). Cu acel prilej, 
cercetările au condus la concluzia că fruc
tele de cătină au un conținut de sub
stanță uscată de 15—20%, că ele conțin 
deopotrivă acizi organici, ulei, beta-ca- 
roten (7 mg% în fructele proaspete șl 
90-110 mg% în ulei), vitamina C (151 
mg%), cinci substanțe de tip polifenolic, 
precum și altele neidentificate.

Cercetările sînt continuate in decursul 
anilor la Institutul de cercetări agronomice 
în laboratoarele Facultății de științe ale 
naturii (Universitatea Craiova), în diver
se așezăminte spitalicești, în unități ale 
industriei alimentare, la Institutul de cer
cetări chimico-farmaceutice, în cadrul 
inspectoratelor silvice din județele Pra
hova și Buzău, la întreprinderea de pro
duse cosmetice „Miraj" etc. în preceden
tele noastre relatări am scris pe larg de
spre toate acestea, consemnînd in primul 
rînd proprietățile curative ale fructelor 
de hlppophae rhamnoides, faptul că ule
iul și praful de cătină își demonstrează 
eficiența în combaterea unor boli de pie
le, în tratamentul unor afecțiuni oftal- 
mologice și ale tubului digestiv. De data 
aceasta vom prezenta doar cîteva rezul
tate de dată mai recentă, apelînd în acest 
scop la opiniile unor specialiști în mate
rie.

Deosebit de semnificative apar, astfel, 
experimentele efectuate la Clinica de of
talmologie a Spitalului Militar Central din 
București. Aici, intr-o primă fază, uleiul 
de cătină. în combinație cu alte vitamine, 
a fost aplicat la 81 de bolnavi cu afecțiuni 
de pol anterior de glob ocular (între care 
numeroși pacienți cărora li s-a făcut 
transplant de cornee). la 15 bolnavi Inter
nați cu diagnosticul de cheratocon-- 
junctivită virală și la 6 bolnavi internați 
pentru boală de grefon. în comparație cu 
lotul martor (alcătuit din 75 de bolnavi, 
pacientii tratați cu ulei de cătină au de
monstrat o evoluție postoperatorie mult 
mai favorabilă, caracterizată prin cica
trizarea rapidă a plăgii operatorii și prin 
menținerea unei bune transparențe a 
grefonului. într-o recentă convorbire pe 
care am avut-o cu doctor Doina Stanciu. 
participantă directă Ia aceste testări, ăm 
aflat că uleiul de cătină dovedește în con
tinuare aceleași proprietăți terapeutice 
remarcabile șL că produsul este folosit 

acest sens, S.V.I-A.M.. a refuzat să 
încheie un contract cu secția (impli
cit cu Ministerul Turismului, ea apar- 
ținind Ministerului Sănătății, existînd 
riscul ca unele instalații să se defec
teze fără a avea cine să le repare. 
Avem însă convingerea că cele două 
foruri vor-găsi, cit mai curind, o so
luție. Serviciul mai are nevoie de 
sprijinul Ministerului Sănătății și în 
altă direcție. Pe lingă cabinetele de 
Pell-Amar (girate de doctorii Ștefan

0 nouă adresă pentru 

PELL-AMAR

Ionescu Călinești și Veronica Gheor
ghiu), ar urma să funcționeze și un 
al treilea, profilat pe administrarea 
Boicilului, medicament tot mai cerut 
de bolnavi și a cărui acțiune com
pletează în chip fericit terapia cu 
extract de nămol Cabinetului respectiv 
i-ar fi necesar un medic specializat 
(doctorul Ionescu Călinești nu dispune 
de atîta timp incit să se ocupe și de 
Boicil), fie el venit și prin detașare, 
s-au întreprins demersuri pentru ob
ținerea lui, așteptîndu-se avizul Mi
nisterului Sănătății.

Totodată, trebuie să menționăm că 
doctorul Ionescu Călinești a efectuat, 
recent, două călătorii în străinătate în 
scopul promovării produsului original 
românesc, tot mai solicitat pe piața 
externă (legat de asta, revista ame
ricană „Health" a publicat, sub sem
nătura lui Doris Whitehead, un elogios 
articol intitulat „Pell-Amar, a new 
treatment method based on natural 

sub formă de instilații în aceleași afec
țiuni.

Despre efectele surprinzătoare ale u- 
leiului de cătină in tratamentul afecțiu
nilor oculare sintem informați și printr-o 
recentă scrisoare sosită pe adresa redac
ției noastre. Semnatarul ei, Bănică Stan, 
din Tg. Mureș, este un fost pacient al 
doctorului Petre Vlad, medic oftalmo
log la Spitalul județean din Buzău. „Am 
suferit ani la rînd — ne declară semna
tarul misivei — de o boală grea : pter- 
gion recidivant. M-am supus în diferite 
clinici la cinci operații consecutive dar 
boala a reapărut. în cele din urmă, m-am 
adresat doctorului Petre Vlad, care m-a 
operat din nou, realizînd un autotrans
plant de mucoasă conjunctivală și folo
sind in perioada postoperatorie numai 
ulei de cătină. Au trecut de atunci trei 
ani și la ultimul control făcut la Clinica 
oftalmologică din Tîrgu Mureș mi s-a 
spus că ochiul se prezintă foarte bine. Un 
adevărat miracol".

Cazul nu este izolat. Colaborator al 
profesorului Ion Brad, medicul Petre 
Vlad a folosit uleiul de cătină în sute de 
tratamente și intervenții chirurgicale. Re
zultatele cele mai spectaculare s-au ob
ținut în tratamentul arsurilor fizice și 
chimice, în plăgile tegumentelor sau ale 
țesuturilor oculare. Un loc aparte l-a o- 
cupat preparatul în chirurgia plastică și 
reparatorie a ochiului. Toate acestea au 
făcut obiectul unei comunicări prezentate 
de doctorul Petre Vlad la cel de al II-lea 
Congres național de oftalmologie.

La Institutul de expertiză medicală și 
recuperarea capacității de muncă uleiul 
de cătină a fost folosit în următoarele a- 
fecțiuni : escare grave, ulcere varicoase, 
de gambă, plăci atone prin diferite le
ziuni, cazuri de ulcer la vîrful bontului 
de amputație pelvin, eczeme și dermite 
pe teren varicos. în comparație cu păci - tT 
enții lotului martor,,toți cei tratați cu 
ulei de cătină albă au dovedit o cicatri
zare mai rapidă prin tonifierea marginii 
•plăgii, o reducere a secreției la nivelul 
plăgii, fapt care a contribuit de asemenea 
la grăbirea procesului de cicatrizare.

La ora actuală, bazîndu-se pe rezulta
tele acestor testări ca și pe propria sa ca
zuistică, profesorul Ion Brad ca și nume
roși specialiști sînt de părere că uleiul de 
cătină poate înlocui total sau parțial un
guentele pentru arsuri, cum este Talazo- 
linul, sau pe cele folosite in ulcere cor
neene, în cheratite herpetice și cheratite 
flictenulare. cum sint •Cherecidul, Dendri- 
nul. Cortizonul.

Am mai scris în decursul anilor desore 
rezultatele înregistrate, prin folosirea ex- ’ 
tractelor de cătină, in fermele zootehnice, 
la realizarea unor produse- cosmetice, și 
la obținerea unor preparate in industria 
alimentară. în general vorbind, s-a făcut 
mult prea puțin intr-un răstimp atît de 
mare. Lucrurile demarează anevoie, iar 
studiile de specialitate și propunerile 
doctorului Ion Brad au zăcut și continuă 
să mai zacă în sertarele unor unități de

mud in Romania"). La invitația fir
melor „Melia" și „Univers", Ionescu 
Călinești s-a deplasat (intre 27 ianua
rie și 8 februarie) în Israel, intrind 
în contact cu medici din Tel Aviv, 
Tveria, Haifa și Akko, conferințele 
sale stîrnind un deosebit interes- între 
27 februarie și 4 martie, el s-a aflat 
în Suedia, la Stockholm, Vâsteras și 
Malmo, ca oaspete al firmei „Halso 
Resor". Filmul despre Pell-Amar, 
„Secretul negru", a fost bine primit 
de gazde, medici, organizatori de tu
rism, oameni de afaceri etc, surprinse 
de efectele unui .produs despre care, 
pînă atunci, știau numai din auzite. 
S-a dovedit, o dată in plus, că Pell- 
Amarul întrunește toate condițiile de 
a fi o marfă prețioasă, o sursă de 
valută, o marfă insă pe care, am mai 
spus-o, n-am reușit totdeauna s-o vin
dem cum se cuvine, împrăștiind oro- 
dusul și neînsoțindu-1, cum ar fi fost 
normal, de serviciile complementare. 
Asupra acestui aspect (valabil și în 
cazul altor produse originale româ
nești) vom mai reveni.

Din păcate. în ciuda tuturor acestor 
pași înainte, a mutării clinicii intr-un 
local nou, corespunzător (acțiune în 
care considerăm că și revista „Fla
căra" are merite), Pell-Amarul con
tinuă să lipsească de pe piața internă 
(produsele cosmetice au dispărut de 
mult), o anumită rezervă, total nejus- 
tificată (am mai spus-o. extragerea 
nămolului din lacul Balta Albă, ju
dețul Buzău, nu afectează, în nici un 
fel, echilibrul ecologic al zonei), de- 
terminînd comerțul să micșoreze nu
mărul de comenzi. începe să apară ca 
o anomalie, tot mai greu de explicat 
și de scuzat, faptul că, la o oră la 
care e tot mai cerut în străinătate 
Pell-Amarul aproape că a dispărut 
din farmacii și drogherii. Dar și 
asupra acestei chestiuni ne propunem 
să zăbovim cu altă ocazie-
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cercetare și producție. Institutul de cer
cetări chimico-farmaceutice și Institutul 
pentru controlul medicamentului se gră
besc mult prea încet atunci cînd este vor
ba să elaboreze concluzii definitive pri
vind valorificarea și omologarea unor 
produse din cătină albă. Mereu aceeași 
poveste. Iată ce ne-au declarat ta această 
privință cîțiva dintre colaboratorii pro
fesorului Brad.

Uleiul de cătină se procură greu și tre
buie să ne luptăm în permanență pen
tru a-1 avea la timp, ne-a mărturisit me
dicul Doina Stanciu. în aceeași situație 
se găsesc și cei ce folosesc ulei deicătină 
în scopuri terapeutice la Spitalul jude
țean din Buzău și în primul rînd docto
rul Petre Vlad.

Un alt colaborator al profesorului Brad, 
inginerul Nicolae Ciucă, directorul Fa
bricii de conserve Băiculești (Curtea de 
Argeș), ne anunță că a realizat cu bune 
rezultate următoarele produse pe, bază 
de cătină albă : nectaruri, energizante, 
unguente de uz veterinar, siropuri și o 
băutură aperitiv pe bază de alcool. Se 
mai preconizează de asemenea obținerea 
unor coloranți alimentari. Toate acestea 
au întrunit, în urma testărilor, sufragiile 
specialiștilor. Urmează omologarea, deci 
avizul unor foruri de decizie, iar aici mai 
e de așteptat.

Am mai vorbit la Buzău cu inginerul 
Aurel Tănase, directorul întreprinderi 
județene de legume și fructe. Aici a fost 
realizat pe bază de cătină un sirop nec- 
tarizat (cu pulpă de fruct în suspensie) 
și un sirop natural. Și aici se așteaptă o- 
mologarea produselor.

La întreprinderea „Biofarm", unde am 
stat de vorbă cu directorul lacob Bărbos, 
am aflat că s-au primit de curind avize 
de necesitate pentru două dintre produ
sele pe bază de cătină. Este vorba de un 
spray exfern și de tabletele (perlele) cu 
calități regenerante. (Cu doi ani în urmă 
cînd am vizitat întreprinderea, și am fost 
informați de existența celor două produse 
amintite mai sus, ni s-a spus că avizele 
de necesitate urmează să sosească „în 
următoarele zile"). în întreprindere^ se 
mai realizează ulei de cătină, pulbere us
cată. colire si o soluție buvabilă cu adaus 
de aminoacizi și vitamine. Aceasta din 
urmă a fost testată cu rezultate extrem 
de încurajatoare la Centrul de medicină 
sportivă ..23 August". Din păcate toate a- 
costen. și în primul rînd uleiul si praful 
de cătină, pe care Ie așteaptă atît de 
multă lume, continuă să suporte supliciul 
unor verificări repetate și care, iată, du
rează și durează și nu se mai termină 
odată.
. Aceasta este situația. Cititorul nostru 
va observa totuși, reamintindu-și ponte 
mai vechile noastre relatări, că ta ora 
actuală există mult mai multe perspec
tive pentru valorificarea industrială a 
fructelor de hippophae rhamnoides. Da
de făcut, s-a făcut încă mult prea puțin 
Mult prea puțin dacă, avem în vedere u- 
rinșa importanță economică a cătinei al
be și marea investiție de inteligență a 
celor care luptă de 30 de ani pentru fo
losirea acestui dar al naturii in scopuri 
terapeutice și nutriționale. Poate mai mult 
și mai bine de acum înainte, astfel incit 
să uităm cu toții această aniversare tristă 
la care nimeni din păcate nu a ciocnit 
nici un pahar de șampanie.
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Acupunctura — concepție 

medicală integralistă (II)

Ceea ce se impune observației noastre, 
rezultind din studiul modelului propus ta 
materialul anterior, este faptul că zona 
în care se înscrie perimetrul unde au loc 
interrelațiile sistem-eîmp fundamental, 
capătă o serie de funcții speciale-

In primul rind fenomenele care se pro
duc ca și urmare a acestor interacțiuni au 
ca rezultat detașarea incintei sistemului 
față de spațiul înconj urător, spațiu în 
care se manifestă Cimpul Energetic Fun
damental (CEF). Prin urmare totalitatea 
fenomenelor din cadrul perimetrului 
AmBnA joacă rolul de limitantă a siste
mului. Existența limitantei este consecin
ța jocului dintre forțele proprii sistemu
lui și cele ale cîmpului, deci în funcția 
de aceste forțe perimetrul limitant va 
exista sau nu, va dobîndi un aspect sau 
altul. Ca atare va mai rezulta încă o 
funcționalitate a acestui perimetru și anu
me aceea de a reacționa la schimbările 
stării mediului exterior pe de o parte și 
a celui interior pe de altă parte. Această 
reacție constă în modificarea stării 
cîmpului exterior in contact cu limitan- 
ta, cit și starea acesteia la rindul ei. Mo
dificările desigur că se transmit implicit 
incintei. Forma cea mai generală de in
teracțiune pe care o poate realiza o ast
fel de structură (perimetru limitant-in- . 
cintă) este aceea de a cedă sau pierde o 
formă oarecare de energie sau substanță. 
Intensitatea interacțiilor sistem-cimp va 
fi proporțională cu starea mediilor inte
rior și exterior. Dar starea mediului exte
rior poate fi în esența ei neschimbată, ta 
acest caz variațiile sistemului pot fluctua 
funcție de o nouă formă de interacțiune 
și anume cea manifestată de relațiile cu 
alte complexe structurale mai mult sau 
mai puțin asemănătoare între ele. O ast
fel de situație relevă că poziționarea sis
temelor între ele detertnină consecința 
importante, consecințe care descriu di
verse grade de interacțiune cu consecința 
de tip calitativ și cantitativ. Din acest 
punct de vedere CEF constă ta ultimă_ 
instanță din totalitatea manifestărilor 
energetice (și implicit informaționale) * 
sistemelor. Dispariția sau apariția unul 
sistem implicind modificări ce contribuia 
la modificarea stării generale și a con
ținutului CEF. La rîndul său, noul con
ținut al CEF determină noi consecințe 
prin interacția sa cu sistemele conținute.

Prin separarea incintei față de mediu, 
incinta va prezenta proprietăți caracteri
zate de alte tendințe de manifestare față 
de proximitate. Din ceea ce cunoaștem 
pînă la bra actuală, acest gen de tendințe 
trebuie să fie orientate opus față de cele 
ale ambianței. Ca atare conținutul pen
tru sistemele la care actualmente ne pu
tem referi, se prezintă predominant sub 
formă de materie-substanță. Pentru un 
astfel de sistem este determinant aspec
tul că trebuie să se separe de mediu, 
adică va prezenta dimensiuni față de me
diul cîmp, care este adimensional. Re
zultă că aceste sisteme, fiind entități. în 
măsură foarte importantă separate da 
mediu, cuante, implicit cantitatea de ener
gie convertibilă din ele este finită. Indi
ferent dacă emisia de energie se va face 
periodic și parțial sau prin dezintegrarea 
sistemului integral, energia eliberată va 
fi limitată, va fi o anumită cantitate. De 
aici reiese încă o dată corectitudinea 
afirmației că în mediu, oricare ar fi el, 
energia se propagă în cuante. Este deci 
firesc să admitem că starea de bază a 
CEF este o mulțime a cuantelor de ener
gie. Se constată că nu poate exista cîmp 
care să nu conțină sisteme corprisculare 
derivate din el, și în același timp nici 
cîmp care să se mențină in afara existen
ței substanței.

Din diferite fapte de observație se 
constată ca acest gen de structură cîmp- 
substanță este o stare fundamentală a 
materiei, dar în același timp, aceste struc
turi se situează pe diferite trepte ierar
hice, conținindu-se unele pe altele. După 
noi, acest gen de ierarhie întregește și 
mai mult ideea de ce și cum noțiunea de 
cuantă este o formă generală de manifes
tare a „întregului" dialectic. Aceste sis
teme noi le-am numi sisteme fundamen
tale cîmp-substanță. în cadrul acestor 
sisteme fundamentale se produc fenome
nele de transformare a substanței in 
cimp și invers. De asemeni, tatr-o astfel 
de clasă ierarhică fundamentală se poate 
produce această transformare numai pen- / 
tru anumite categorii bine determinate. 
Astfel, fotonul se poate manifesta corpus- ’ 
cular numai in cadrul unui cîmp adec- ; 
vat, compatibil, cimpul electro-magnetic, 

. Moleculele se pot manifesta intr-un cimp 
de asemeni compatibil cu sensul lor da 
existență și anume intr-un cimp atomo- 
molecular, iar structurile vii, in cadrul 
unui cîmp biologic. Aceste „sisteme fun
damentale coexistă, sint in relații ierar
hice de interdeierminare, se pot compu
ne, iar din compunerea lor rezultă noi 
forme de manifestare a materiei in sen
sul cel mai gene ai. Substanța vie nu 
poate fi separată de cimpul său specific 
care cu alte cuvinte este numită mediu. 
Astronautica deja a demonstrat-o ! In 
tratatul extrem oriental „Su Wen" st» 
spune că „omul este produsul ambian
ței", iar in altă parte- că „energia (cimpul, > 
Qi) este materie nediferențiată — Yang 
—, iar substanța este materie diferenția
tă — Yin), în „Nei Jing" este scris că 
„pămîntul își trage forța sa din cele pa
tru anotimpuri", care nu sînt altceva de- 
cit rezultatul variației poziției acestuia 
față de soare. , J

(va urma)

dr DAN VLAD FIUMOÎM B )



Flacăra la dispoziția dumneavoastră

■ Pînă nu demult respon
sabilă a librăriei „B.P. Has- 
deu“ din Cîmpina, cunoscută de 
tot orașul ca 6 pătimașă iubi
toare a cărții și a clientelei pe 
care o servea cu delicatețe și 
respect, Maria Bănescu a ieșit 
la pensie. își făcea cu atîta pa
tos meseria, incit jurai că-i năs
cută pentru o muncă atît de mi
găloasă. I-am cunoscut îndea
proape harul și de aceea îi mul
țumim din inimă pentru tot ce 
« făcut pentru carte și pentru 
noi, cititorii cîmpineni. (Dan 
Moldoveana, Cîmpina, str. 1 
Mai nr. 22)

■ Cuvinte frumoase, de pro
fundă recunoștință, de această 
dată pentru colectivul Clinicii 
de cardiologie din Cluj-Napoca, 
Îndeosebi doctorilor Stăncioiu, 
Zdrenghea și Basarab, aduce 
printr-o emoționantă scrisoare 
cetățeanul Alexandru Rimbașiu, 
din str. Dobrogeanu Gherea nr. 
16, a cărui soție, suferind un in
farct și un stop cardiac, a fost 
salvată în ultimul moment da
torită intervenției de înaltă pro
bitate profesională a acestor 
minunați oameni în alb.

■ Interesantă epistola trimisă 
revistei de Călțun Florică din 
Focșani, str. Bucegi, bl. 10, ap. 
89. Printre altele, el propune ce
lor în drept reeditarea buletinu
lui „Cărți noi" a cărui apariție 
a încetat de mult timp. Prin ru
bricile sale, această publicație 
se impunea cu necesitate pentru 
operativa și temeinica informa
re a publicului larg, iubitor de 
carte.

■ In legătură cu sesizarea pe- 
tentului Andrei I*. N. Mireea din 
orașul Motru, publicată în nr. 5 
el Placării, primim de la Direc
ția județeană de poștă și tele
comunicații Gorj : Cele relatate 
de abonat se confirmă : factorul 
poștal și dirigintele oficiului se 
fac, intr-adevăr, vinovati, fapt 
ce a determinat sancționarea lor 
pe linie administrativă.

■ Cu un an-doi în urmă, în 
magazinele comerțului de spe
cialitate au apărut niște cazane 
de baie frumoase, foarte aspec
tuoase. Ce păcat însă că țevăria 
din ele era prea subțire și de 
slabă calitate, fapt ce făcea ca 
țn foarte scurt timp să se ardă 
ii șă devină inutilizabile. Za
darnic au încercat oamenii să 
le repare. Au dat bani la mese
riașii de ocazie, dar fot . n-au 
izbutit să facp mare lucru. Mulți' 
•m și renunțat la ele. (Nicolăe 
Văleanu, Tulcea, str. Pavlov nr. 
|56)

■ Consiliul popular al muni
cipiului București, referitor la 
scrisoarea locatarului Andreescu 
Mireea din șos. Pantelimon nr. 
254, ne informează, printre al
tele, că, în cursul lunii februa
rie a.c,, asociația de locatari vi
sată a fost sprijinită în organi
zarea adunării generale, prilej 
cu care au fost pușe în discuție 
toate problemele privind activi
tatea asociației și s-a procedat 
la alegerea noului comitet. în 
privința costurilor de reparatii 
Si a cheltuielilor administrativ- 
gospodărești nu s-au constatat 
deficiențe.

■ Primim de la Aurel Săvules- 
eu din București, Calea Rahovei 
nr. 83 : Sculptorul Karl Storck 
® creat „Acvila", o coloană înal
tă de-5 m, avînd în vîrf o pasăre 
eu aripile desfăcute. în anul 
1865 a fost inaugurată în gră
dina Episcopiei, lîngă actualul 
palat al Ateneului român, unde 
« stat pînă în anul 1890 și bucu- 
reștenii îi ziceau „Chibritul lui 
Pache". A fost mutată apoi la 
Rond (pe bd. Coșbuc de azi) 
unde a rezistat pînă la cutremu
rul din martie 1977. De atunci 
„Acvila" a dispărut dar soclul, 
foarte rezistent, își tot așteaptă 
statuia care să înfrumusețeze 
acest mic parc al Capitalei.

■ Uniunea județeană a C.A.P, 
Olt : începînd cu data de 1 fe
bruarie a.c., în urma discuțiilor 
avute cu conducerea unității, 
petiționara Joian Opri ța din 
Gîrcov a fost reîncadrată la fer
ma zootehnică a C.A.P. din lo
calitate ca șef de fermă. Femeia 
nu mai are alte pretenții și a 
fost de acord cu hotărîrea luată.

■ Incredibil dar adevărat, să 
plătești taxa de transport a 
unui colet poștal de două ori și 
să nu ajungă la destinatar nicio
dată. Neplăcuta experiență a 
trăit-o Vasile Botez din Hune
doara, str. Viorele nr. 3, ap. 51, 
care, la data de 12 01 1983, ă ex
pediat la Timișoara, pe numele 
lui Romeo Botez, coletul poștal 
nr. 65, conținînd alimente, eu 
avizul de expediere 2933. Fără 
nici un motiv, coletul a fost pri
mit retur după numai o lună de 
zile.

■ întreprinderea de frigidere 
Găești : Urmare sesizării pu
blicate la rubrica „Flacăra la 
dispoziția dumneavoastră", vă 
comunicăm că depanatorul nos
tru din județul Neamț a repa
rat, încă de la data de 12 01 1983, 
frigiderul reclamat de Victor 
Șarpe din Tg. Neamț. Anexat vă 
trimitem spre confirmare copia 

procesului verbal nr. 39, încheiat 
cu acest prilej.

■ Pe 1 septembrie 1982 — ne 
scrie Gh. Fotea din Piatra 
Neamț, str. Iasomiei bl. 14, se. 
C, ap. 112 — a venit la noi un 
delegat al Trustului de construc
ții Călărași și ne-a spus mai 
multora că ne ia cu el acolo, că 
se ciștigă foarte bine. Ne-a cerut 
să-i lăsăm orice act de identi
tate avem la noi și să-l aștep
tăm în gafă, că plecăm împreu
nă chiar în noaptea aceea. Eu, 
neavînd buletinul la mine, i-am 
dat cartea de muncă, dar n-a 
mai venit la mtîlnire. cum ne 
fusese înțelegerea, și am rămas 
de atunci și fără cartea de mun
că și fără serviciu. De aceea, îl 
rog să mi-o trimită neapărat, 
că fără ea nu mă pot încadra 
niciunde, și am trei copii de 
crescut. Se poate învăța din pă
țania dv.

■ Procuratura municipiului 
București, în legătură cu sesi
zarea numitului Stanciu Gheor
ghe : Constatindu-se unele in
terpretări necorespunzătoare și 
nerealizarea unor sarcini de ser
viciu la I.I.S. Automatica, Cen
trala de resort (CIETA) ne in
formează că, pentru deficiențele 
semnalate, s-au aplicat sancțiuni 
disciplinare și amenzi contra
venționale unui număr de 10 
persoane din conducerea unită
ții, s-au luat concret și alte mă
suri pentru respectarea ordinii și 
disciplinei de plan, a dispoziți
ilor legale în vigoare.

■ Tovarășul Teodor Durian, 
secretarul biroului executiv al 
comunei Coțofănești, jud. Bacău, 
ne roagă să întreprindem de
mersurile necesare spre a faci
lita minorei Mariana Plop din 
satul Borsani — o fetiță necă
jită, în vîrstă de numai 10 ani, 
care a avut mult de suferit de 
pe urma poliomielitei — procu
rarea unui cărucior ortopedic, 
recomandat de medici, indispen
sabil creșterii și. dezvoltării ei 
normale. Ceea ce putem . face 
este să adresăm, la rîndu-ne, ru
gămintea Ministerului Muncii, 
ca fiind cel mai în măsură să 
satisfacă această umanitară so
licitare.

■ Consiliul popular al muni
cipiului Brașov, referitor la scri
soarea numitei Dragotă Ana din 
Brașov, str. Lungă nr. 253, ne 
aduce la cunoștință că proble
ma locativă a familiei acesteia 
a fost rezolvată, petentei atri- 
buindu-i-se un apartament cu 
două camere in blocul 12 din 
cvartalul Timiș Triaj, sc. D, 
ap. 10.

■ Mă numesc Gașpar Iren 
din comuna Crăeiunești, județul 
Mureș,’ și vă scriu" ' deoarece, 
din iunie 1982 și pînă în prezent, 
nu reușesc să definitivez dosa
rul de alocație pentru copil. La 
nenumăratele mele solicitări 
scrise, Cooperativă „Metalul" 
din Tg. Mureș refuză sistematic 
să-mi trimită o adeverință care 
să ateste că fostul meii soț Gaș- 
par lanoș, încadratul ei, nu pri
mește alocația de stat pentru 
minorul Cristian Constantin, 
născut în urma despărțirii noas
tre.

■ întreprinderea „6 Martie" 
Zărnești. județul Brașov : Refe
ritor la scrisoarea comentată 
„Un Pegas fără viteză cosmică'*, 
publicat în Flacăra nr. 7/1983, vă 
informăm că cele scrise s-au 
confirmat. Bicicleta petentului 
Victor Șerban a fost reparată la 
sediul întreprinderii și s-au luat 
măsuri pentru a evita pe viitor 
deficiențele semnalate. în ce 
privește sistemul de blocare a 
șeii, acesta s-a modificat con
structiv și deja bicicletele se 
echipează cu noul mecanism 
perfecționat.

■ în trecere prin Timișoara, 
am comis un accident de circu
lație, fără urmări grave. Subofi
țerul de miliție, venit la fața lo
cului, mi-a ridicat corect permi
sul de conducere, cică pentru 
testare la regulile de circulație. 
Nici Ia aceasta nu am avut ni
mic de obiectat,* însă mă deran
jează enorm faptul că am fost 
mereu amînat și, iată, nici acum, 
după mai bine de doi ani. nu 
am fost testat și nici nu mi s-a 
restituit carnetul. (Mireea Du- 
mitrășconiu din comuna Brczni- 
ța de Ocol, satul Magheru, jud. 
Mehedinți)

■ întreprinderea eanal apă 
București, privitor la nota apă
rută în Flacăra din 4 02 1983, ne 
informează că pentru verificarea 
presiunii s-a montat un mano
metru cu diagramă la ap. 195, 
etaj 9, bloc ALMO3 din șos. 
Mihsi Bravu nr. 3, în zilele de 
10—11 februarie 1983, și din da
tele înregistrate pe diagramă a 
rezultat că presiunea apei reci 
la etajele superioare are valori 
care asigură o alimentare nor
mală. De problema apei calde 
se ocupă exploatarea de termo- 
ficare din cadrul G.I.G.C., sec
torul 3.

■ Profesorul Dan Bosoancă 
din Vînju Mare, județul Mehe
dinți, ne sesizează că vînzătoa- 
rea Soare Elena de la magazi
nul de articole electrice din oraș 

condiționează vînzarea anumitor 
produse. De pildă, nici în ruptul 
capului — ne scrie omul — 
dumneaei nu vrea să vîndă o 
baterie de-'lanternă pînă nu-i 
dai un anumit număr de ouă. 
Nu cere însă de la toată lumea, 
ci numai de la cei pe care nu-i 
cunoaște. Altora le dă chiar și pe 
veresie, fără să le mai facă 
morală.

■ Uniunea Națională a Coo
perativelor Agricole de Produc
ție : Restituindu-vă scrisoarea 
grupului de cooperatori din co
muna Grid, județul Brașov, în
registrată la Flacăra sub nr. 
12 291/1982, facem precizarea că 
din verificările făcute a rezultat 
că, încă de pe data de 8 ianua
rie a.c., petiționarii și-au primit 
integral drepturile cuvenite 
pentru fînul vîndut C.A.P.-ului 
din localitate în primăvara anu
lui trecut.

■ Sînt mamă eroină, cu cinci 
copii minori în viață, și vă aduc 
la cunoștință un necaz al meu. 
După îndelungi intervenții, mi 
se aprobase chiar de la Bucu
rești o butelie aragaz pentru ne
număratele nevoi ale gospodă
riei, insă venind butelia Ia noi în 
comună, cei de la consiliul 
popular local s-au făcut că au 
uitat de aprobare și au dat-o la 
altul. Lucrez ca muncitoare la 
baza de cereale din localitate, și 
nici măcar pîinea n-o pot cum
păra din comună. (Torcea Va
leria, comuna Osica de Sus, ju
dețul OU)
■ Direcția pentru probleme de 
muncă și ocrotiri sociale jude
țul Sibiu : Urmare scrisorii cetă
țeanului Todor Mireea privind 
încadrarea in grupa de muncă 
vă facem cunoscut că s-a luat 
legătura cu unitatea, urmînd a 
se înregistra în carnetul de 
muncă perioada lucrată în grupa 
I de muncă, conform notei de lă 
Decret 292/1959.

■ în ziua de 18 ianuarie 1983, 
am cumpărat de la magazinul 
alimentar nr. 11 din Tecuci, bd. 
30 Decembrie. 0,500 kg salam 
„Mistrețul" fabricat de IIC Ga
lați. Spre surprinderea mea, am 
constatat că acest- produs nu 
poate fi consumat, datorită ex
cesului de sare conținut. Buleti
nul de analiză nr. 29/18 1 1983, 
eliberat de laboratorul policlinicii 
unde am trimis proba, confir
mă cele semnalate mai sus, și 
anume un exces de 1,56 la.sută 
sare.. (Chitic Mihai, Tecuci, str. 
Ecaterina Teodoroiu nr. 55). 
N.R. : Oare să fi descoperit 
IIC Galați un nou tratament 
dietetic în profilaxia bolilor car
diovasculare? !.., Făcînd o mică 
socoteală, șe poate, ajunge. .ja. 
concluzia că 1,5 la sută sare în
locuiește 15 kg carne dintr-o 
tonă.

■ Ministerul Transporturilor 
și Telecomunicațiilor, Centrala 
de transporturi auto, confirmă 
că cele semnalate în nota pu
blicată de revistă .cu privire la 
activitatea de transport Călători 
din autogara Lehliu sînt reale. 
Ca urmare s-au luat toate mă
surile, inclusiv îmbunătățirea a- 
provizionării eu carburanți, re-: 
pararea stației de amplificate, 
refacerea panourilor cu plecărî- 
sosiri, reinstruirea întregului 
personal de exploatare, astfel 
îneît regularitatea curselor de 
autobuze s-a îmbunătățit și nil 
se mai înregistrează întîrzieri 
sau suspendări de curse.

■ Mare surpriză a trăit 
deunăzi Maria Lucia Alexe din 
București, Aleea Potaisa nr. 6. 
Ducîndu-șe să-și ridice cele 8 
cămăși bărbătești date la spălat 
unității „Nufărul" de la parte
rul blocului C-16 din Drumul 
Taberii, a constatat cu stupoare 
că doar două erau ale ei, restul 
de 6 cămăși albe fuseseră înlo
cuite cu altele mai mici și foar
te uzate. A reclamat cazul, dar 
responsabila unității a avut o 
atitudine incorectă și nici pînă 

zi nu a clarificat misterioasa 
dispariție. Clienta încă așteaptă.

■ Țăranul cooperator Pin- 
tilie Șfaițer, din comuna Voro- 
na, județul Botoșani, ni se plîn- 
ge plin de indignare că fiul său 
Cornel Șfaițer, elev în clasa a 
Xl-a la Liceul de radio-tv din 
Brăila și președintele comitetu
lui de internat, a fost insultat și 
bătut crunt de Ivanov Valentin, 
administratorul internatului Li
ceului de construcții din loca
litate, unde este cazat. Recla- 
mînd cazul directorului liceului 
de care aparține internatul, a- 
cesta n-a luat nici o măsură 
împotriva bătăușului. Dimpotri
vă, l-a încurajat.

■ Inspectoratul comercial de 
stat Argeș, ca răspuns la scri
soarea unui grup de cetățeni, ne 
informează că, în urma contro
lului efectuat, la sfîrșitul anu
lui trecut, în magazinele coo
perației de consum din comu
na Tițești, au fost scoase la 
iveală o serie de abateri grave 
de la regulile comerțului so
cialist. Față de această situație 
au fost luate măsuri în conse
cință, principalul vinovat, ges

tionarul Gh. Ilinca de la ma
gazinul mixt Bucșenești, fiind 
amendat pe loc cu 250 lei. N.R. : 
Cam simbolică... această sanc
țiune pentru gestionarul Ilinca !

■ Ovidiii Crăciun din Cluj- 
Napoca, str. Donat nr. 15, bl. M, 
ap. 4, ne roagă șă-1 sprijinim în 
procurarea a două piese pen
tru autoturismul său Skoda S- 
100 — mască față și aripă stinge 
— pe care de doi ani și mai 
bine tot încearcă zadarnic să- 
le procure de la magazinele de 
specialitate sau de la autoservi- 
ce. Să-1 ajutăm, dar cum ? Poa
te se angajează cineva să-i dea 
o mină de ajutor.

■ Administrația Asigurărilor 
de Stat : în cazul reclamat de 
Traneu Horia din București, a- 
leea Timișu de Sus nr. 2, ADAS 
nu a putut să acorde despăgu
bire de asigurare, întrucît eve
nimentul — spargerea unei țevi 
— nu este cuprins in asigurarea 
facultativă complexă a, aparta
mentului contractat de pețent 
la data de 19 august 1981,

■ Mai mulți oameni ai muncii 
de la I.M.G.B. și „Vulcan", prin 
scrisoarea înregistrată la noi la 
nr. 3572/2.03.1983, avansează con
ducerii I.T.B. propunerea de. a 
studia posibilitățile înființării 
unei linii rapide de autobuz în
tre cartierele Militari, Drumul 
Taberii și I.M.G.B. din zona 
Berceni, pe cel mai scurt tra
seu posibil.

■ Locuiesc în aceeași clădire 
eu Mira Lefter, o colocatară 
care nu mă lasă să trăiesc, fă- 
cîndu-mi viața amară. Mi-a 
distrus mica seră pe care o a- 
menajasem pe bucățica de curte 
care-mi aparține în mod legal, 
ea proprietate, mi-a tăiat smo
chinul, caisul, dudul și patru 
pruni aflati pe rod. mi-a blocat 
ușa de la intrare în podul ca
sei, mi-a spart mai multe țigle 
de pe acoperiș. Miliția a amen
dat-o. ne-am judecat la comi
sia de judecată, dar continuă și 
acum să-mi facă numai netrăi și 
nimeni nu se încumetă s-o pună 
la punct. (Burcii Mihai, pen
sionar în vîrstă de 77 de ani, 
din Droheta-Turiiu Severin, 
str. Tabla Buții nr. 44).

■ Ministerul Muncii, ca răs
puns la scrișoarei petentei Ev- 
dochia Avramoiu din Costeșți- 
Vîlcea, ne informează că,. în șe-, 
dința din .3. oct. 1981, Comisia 
centrală de pensii â/hbtărîf a- 
cordârea pensiei de urmaș după 
susținătorul decedat, cuantumul 
pensiei fiind determinat de 
peifsia de invaliditate gradul III 
de care soțul a beneficiat pînă 
lâ obținerea pehș.iei de limi
tă de vîrstă, îh raport de , ve
chimea în muncă. legal dove
dită, adică de 9 ani șl 5 luni. 
Hotărîrea comisiei centrale este 
definitivă.

■ De ce municipiul Ploiești 
nu are încă o grădină de vară? 
Iată o întrebare care îl frămîn- 
tă de mâi multă vreme pe ing. 
Gigi Zamfirescu din Ploiești, 
str. Sitarului nr. 6. Că vine se
zonul călduros — zice dumnea
lui — șl este neplăcut și inco
mod să ne îngrămădim in săli 
închise pentru a vedea un spec
tacol. Problema aceasta mă 
preocupă nu numai pe mine, ci 
și pe numeroși alți ploieșteni.

■ întreprinderea județeană 
pentru îmbunătățirea și ex
ploatarea pajiștilor Prahova : 
Pășunea din punctul „Ștrand", 
unde solicită să pășuneze ani
malele petiționarii Voica Anghel 
și Pantelie Constantin din ora
șul Breaza, are o suprafață de 
5 ha. Jumătate este atribuită de 
consiliul popular local, pe ter
men de 3 ani, locuitorului Va
sile Criste, care anual încheie, 
contracte cu statul (numai anul 
trecut a contractat 7 capete ti
neret bovin și 1 100 litri lap
te vacă), restul suprafeței de 
pășune le stă la dispoziție în 
mod exclusiv. Deci, cei doi dis
pun de suficientă pășune.

■ Direcția generală a agricul
turii și industriei alimentare Ti
miș, pentru Iosif Talpai din 
comuna Uivar : în legătură eu 
suma de 1828 lei, solicitată de 
dv., în urma unei anchete a 
rezultat că de fapt vi se cuve
neau acești bani pentru munca 
depusă pe perioada octombrie 
1981 — martie 1982, sumă pe 
care ați și încasat-o pe 20 oc
tombrie 1982. Contravaloarea 
sumei a fost imputată inginerei 
losub Georgeta, șefa șantierului 
vizat.

■ Deși Judecătoria sectorului 
1 și Tribunalul municipiului 
București mi-au dat cîștig de 

J 
î

• „FLACARA" nu ia în considerare scrisorile ano
nime și nu primește acte originale. Scrieți-ne cît mai 
concis. Și nu uitați să vă iscăliți. Precizați eventual 
telefonul unde vă putem găsi. Audiențele se țin zilnic 
între orele 10-13.

cauză în procesul ce a făcut 
obiectul dosarului nr. 4848/1980, 
tovarășa Narcis Alexa, șefa sec
ției cimitire din cadrul Admi
nistrației domeniului public 
București, continuă în mod abu
ziv să mă priveze de dreptul 
meu legitim de concesiune asu
pra locurilor de veci nr. 133 și 
134, lotul 6, din cimitirul Sf. 
Vineri. Oare, pentru dumneaei 
legile țării și hotărîrile justiției 
nu-s obligatorii ? (Daniel Vin- 
teanu, din București, str. Ar
dealului nr. 11, bl. C-3, sc. B, 
ap. 16).

■ Consiliul popular al muni
cipiului Botoșani : Contestînd la 
judecătoria locală desfacerea 
contractului de muncă, petenta 
Diaconu Valentina a obținut cîș
tig de cauză. Unitatea a fost 
obligată s-o reîncadreze și să-i 
plătească retribuția medie pe 
perioada stabilită. începînd cu 
luna februarie 1983, femeia a 
fost reîncadrată la vechiul loc 
de muncă pentru care a fost 
calificată și și-a primit toate 
drepturile, conform hotărîrii ju
decătorești.

■ Din luna septembrie 1982 
• se construiește în spatele blo

cului unde locuiesc (Șos. Olte
niței nr. 220, bl. 8, sc. A, et. 1, 
sector 4) o grădiniță. Tot din 
această perioadă există pe șan
tierul respectiv o țeava spartă 
prin care se pierde, zi și noap
te, o mare cantitate de apă. 
S-au perindat mai mulți spe
cialiști care însă n-au găsit o 
soluție care să oprească irosirea 
a mii de metri cubi de apă. 
(Eciu Grigore, București)

Pagina realizată de
MIHAI SIAP”"^; ■

Poșta redacției
■ Dumitru Pescăruș — Stre- 

jeștii de Sus (Olt) : Invaliditatea 
dv. s-a produs în perioada în 
care nu erați încadrat în mun
că, în această situație nu pu
teți beneficia de pensie de in
validitate ■ Ion Tudor —• Ad- 
jud : Aveți posibilitatea legală, 
de a contesta în termen de 30 
de zile de la comunicarea mă
surii luate de unitate ■ Ioan 
Munteanu— Sibiu: Se poate, 
dar contracost ■ Gheorghe Tu
fiș — Breanița (Mehedinți): în 
situația dv., puteți cere pensio
narea la împlinirea vîrstei de 
62 de ani ■ Nicolae Dumi
trescu — București și Constan
tin B&luleseu — Drobeta-Tr. 
Severin- Cei care lipsesc din 
imobil una sau mai multe luni 
și au anunțat în scris despre a- 
ceasta comitetul asociației loca
tarilor, nu participă în lunile 
respective la plata cheltuielilor 
pentru consumul de *axă 
de canalizare, consum u. .^.' ner" 
gie electrică necesară funcțio
nării crematoriului, combustibil 
necesar preparării apei calde, 
ridicării gunoaielor menajere și 
vidanjării. De la cheltuielile e- 
fectuate pentru furnizarea e- 
nergiei termice nu sînt scutiți 
de la plată chiar dacă a fost 
anunțat comitetul asociației de 
locatari și au lipsit din aparta
ment mai mult de 30 de zile 
■ Vasile Dumiirachc — Curtea 
de Argeș: Nu se poate sigila. 
Vedeți răspunsul de mai sus 
■ Robert Kafciuc — Baia Bor- 
șa: Nu este clar. Reveniți. 
■ Roland Turk — Prejmer 
(Brașov): Numai instanțele de 
judecată pot hotărî ■ Dumitru 
Popescu — Bălești (Gorj): Ce
reți prin Direcția pentru pro
bleme de muncă și ocrotiri so
ciale a județului ■ Maria și 
Dumitru Gibă — Golești (Vîl- 
cea): De formalitățile necesare 
aflați interesîndu-vă la nota
riatul local ■ Ștefan Mureșan 
~ Satu Mare : Așteptați mai. 
întîi hotărîrea judecătorească 
■ Vintilă Lupii — București : 
Trebuia să contestați în termen 
de 15 zile de la primirea pro
cesului verbal de contravenție 
■ Maria Cantemir — Băcești 
(Vaslui): Nu reiese clar care 
vă este necazul. Reveniți cu © 
altă scrisoare ■ Constantin Dia- 
concseu —- București și Con
stantin Spătaru —■ Godeanu 
(Mehedinți): Vă așteptăm la re
dacție, la secția probleme cetă
țenești ■ Vasile Abrudan — 
Cluj-Napoca: Calea legală : re
cursul.

MARGA NEDELEA ■
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„Avem

— Să începem cu debutul dumneavoas
tră, Dan Pița, Cum ați debutat ? Și mai 
ales ee înseamnă a debuta în film, ia noi 
de pildă ?

— Personal, consider că debutul în ci
nematografie — fie ca regizor, sau scena
rist, operator sau actor — nu trebuie să 
fie la îndemina oricui. Din păcate, la ora 
actuală lucrurile sînt cam amestecate la 
noi... debutul se face pur statistic, adică 
se ia o cifră și se stabilește un număr fix 
de oameni care să debuteze anual — une
ori ” ’ a avea studii de specialitate, adică 
făn 4 fi absolvit o facultate cu specific 
de teatru sau film. Eu cred că principalul 
criteriu ar trebui să fie cel al valorii — și 
chiar al tinereții — se mai insistă, încă, 
pe unele debuturi tîrzii, numai pentru 
simplul motiv că omul și-a făcut stagiul 
de secund. Or, nu toți secunzii au și me
rite de regizori ! S-a mai spus asta : me
seria de secund este o îndeletnicire foarte 
serioasă — și necesară în cinematografie 
— să nu subțiem rîndurile secunzilor !

— Reveniți la debutul dumneavoastră.
— Era in 1970. Mircea Veroiu și cu mine 

urma să intrăm în producție cu un „du
blu", după Bogza. în martie ne-am pome
nit însă cu inundațiile.. Cîțiva colegi ai 
mei, care astăzi fac toți film, au format 
un grup, am intrat și eu, în acel martie 
eram angajați ai studioului. ...Ne-am suit 
cu toții într-o mașină. A fost un act de 
solidaritate. Ca și la cutremur, cînd oa
menii au ieșit în stradă, încercînd să aju
te alți oameni, așa cum se pricepeau și 
ei.

— Al cui era genericul ? Treaba cu șo
seaua aia care intră treptat în apă, în

DAN PITA: 
_ . ' A_________

regizori 
care pot 
reprezenta 
o școală 
națională 
de film !v*

groază ?
—• Acela este un lung cadru filmat de 

Iosif Demian, pe atunci operator, regizo
rul de astăzi... Demi a așezat aparatul 
de filmat aproape de roata unui „ARO“, 
l-a legat cu o cîrpă, l-a declanșat și ma
șina a pornit — el nici nu știa ce „prinde" 
aparatul, nu putea viza — s-a filmat în 
zorii zilei, foarte devreme.

r- Aduce cu începutul filmului dum
neavoastră „CONCURS"... 2

— Intr-adevăr, există ceva comun între 
cele două cadre...! Demian a fost-un ope
rator de mare clasă, îmi pare rău că nu 
mai face imagine, dar mă bucur că face 
filme și... nu face deloc filme proaste !

— Am înțeles că aveți o funcție în 
ACIN.

— Cred că termenul este exagerat, nu 
am, nu avem funcții, pentru munca pe 
care o depunem nu sîntem retribuiți, nu 
este vorba de o funcție plătită. Deci, din 
74, eu sînt ales în consiliul de conducere.

— Ce înseamnă asta, 74... numărul 
membrilor 2

— Nu ! Anul... 1974, cînd am fost ales 
de eătre adunarea generală a asociației 
în consiliul de conducere și în respectivul 
birou al acestui consiliu.

— Do fapt, ce înseamnă acest ACIN 2 
Are vreun rol determinant în producția 
noastră de filme 2 Care este rostul aces
tei asociații naționale 2

— Dacă ne gîndim că toți profesioniștii 
din cinematografie sînt constituiți în a- 
ceastă asociație, este firesc ca ea, aceas
tă asociație să aibă un rol important in 
producția noastră de filme.

— ÎI are 2

— Asociația are mai multe lucruri de 
făcut : ea este, în primul rînd, împăr
țită pe secții : secția regizorilor, opera
torilor, scenografilor, secția de scenarii, 
producție etc. — fiecare avind o activi
tate proprie. Are un plan de activități, 
nu-1 pot spune acum pe dinafară, dar ori
cum : are un plan lunar, trimestrial, 
anual, pe trei ani — ca orice uniune de 
creatori, sau orice asociație din țara asta. 
Este condusă de un președinte, de doi 
vicepreședinți, un birou. Președinte este 
Ion Popescu-Gopo. Asociația organizează 
apoi acele vizionări de luni seara, la 
„Studio", unde membrii văd filme mai 
importante — este vorba de o vizionare 
de documentare — organizează apoi sim
pozioane cu caracter social-politic, în
drumă apoi întreaga activitate a cine- 
amatorilor din țară. Dacă ne gîndim bine, 
însăși producția de la Buftea, toate pla
nurile tematice ar trebui discutate aici... 
Un lucru nu a reușit asociația, deși pot 
mărturisi acum că s-a zbătut pentru asta: 
organizarea unui festival național al fil
mului.

— Să înțeleg prin cele de mai sus că 
toate viitoarele filme; tematica acestora, 
țin, clar, de ACIN 2 !

— Nu, să nu confundăm : planurile sînt 
făcute de către casele de filme împreună 
cu CCES. ACIN-ul își dă numai acor
dul, este un factor consultativ.

— în mod normal, o asociație a unor 
creatori trebuie, sau nu, să determine 
creația acestora 2

— Există o parte de adevăr în ceea ce 
spuneți. în mod normal, asociația noas
tră ar trebui să aibă un cuvînt mai greu 
de spus în ceea ee privește producția de 
filme. De aici și ideea — lansată de 
multă Vreme — a unui studio experimen
tal, a unui ministudio, hai să-i zicem 
o „minicasă-de-filme“, cu un buget foarte 
mic și care să lanseze filme cu caracter 
experimental. Și care să lanseze în ace
lași timp noi regizori, acesta și aici ar fi 
cadrul ideal pentru debut ! Adică asocia
ția să-și ia sarcina de a descoperi noi 
talente, nu casa de filme 4—5 sau... 9 ? 
Din păcate lucrurile astea șînt privite 
foarte superficial, o serie de proiecte ce 
țin de trecut — și mă refer la '76—'81 — 
precum acesta, al unui Cenaclu al tine
retului — „Victor Iliu", sau studioul ex
perimental, s-au pierdut... s-au risipit în 
hîrtii birocratice.

— Ar fi avut într-adevăr vreun rost 
acel cenaclu, sau ministudio 2

— Eu cred că da ! Un mic studio al 
asociației, care ar putea produce filme... 
Pentru două-trei filme pe an, se pot 
avansa niște sume, sume ce ar fi re
cuperate apoi din difuzare...

— Din cite sînt informat, lATC-ul și-a 
propus așa ceva.

— Nu sînt foarte la curent cu ceea ce 
face IATC, dar cred că un studio ca 
acela pe care l-am propus ar duce la 
lansarea unor noi regizori, a unor ta
lente autentice și nu așa cum se face 
acum — așa cum am și pomenit la în
ceput — numeric, strict numeric !... Dar 
vorbim de ACIN, o asociație care la ora 
actuală este foarte neglijată... un argu
ment în acest sens este și faptul că, iată, 
nu am putut ține alegeri din 1974, și 
sîntem în 1983 !... Noi trebuia să ne 
alegem forurile din trei în trei ani. iată 
că de trei ori, în 1977, 1980 și ’83, alege
rile nu s-au putut ține... sînt nouă ani, 
deci !

— Cine ar fi de vină !
— De fiecare dată noi am propus foru

rilor superioare...

(Continuare în pag. 15)
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Filosofia lumii românești

0 consonanță 

sfîrșită în dor
Poate că destinul cel mai periferic în 

aria cugetării filosofice l-a avut cîntecul, 
fără să se observe prea mult umbrirea 
de dinafară aruncată asupra lui. Nu se 
simțea nici amenințarea ușoară care-1 
clasa printre obișnuitele formule ale rit
mului diurn al vieții, deși cîntecul, orice 
și oricum ar fi fost, avea înaintarea lui 
proprie, mergea înainte. Era socotit un 
însoțitor în împrejurările vieții, ceea ce 
nu era greșit, dar nu era suficient. Căci 
cîntecul a fost și este ceva mai mult. 
El totalizea' ă împrejurările vieții, le dă re
velația dinții și ultimă a existenței ome
nești, într-o unduire filosofică de gînd, 
care nu e numai cuceritoare în inefabila 
sa comunicare, cum se crede, dar deopo
trivă stăpînește și e înstăpînită de pu
terile vieții.

Ar trebui să înlăturăm învelișurile de 
suprafață cîntecului care l-au plasat pe 
acesta în obișnuit și în formula de diver
tisment numai, ca să putem înțelege, cum 
imponderabilele sale unduiri de gînd fi
losofic transmută obișnuitul în acel co
pleșitor dor de tot și de cuprindere a to
tului. Doar cîntecul e în măsură să cen
zureze aglomeratele situații ale vieții și 
să le prefacă în treceri, dezmărginind cele 
mai încheiate rosturi ale lumii. Ca să «ie 
vadă că, undeva, și trecerea și dăinuirea, 
lucrurilor, cu scăpărările de adevăr pe 
care le împrejmuiesc, se relevă, cum ar 
spune Blaga, numai în cîntec și în vis. 
în rest, adevărurile sînt cunoscute. în- 
seriate și catalogate după rînduiala ambi
țioasă a sistemelor filosofice. Unduirea 
de gînd filosofic a cîntecului e altceva. E 
o consonanță ce sfîrșește în dor.

Filosofia culturii populare romănești nu 
poate trece indiferentă pe lingă această 
cucerire lăuntrică sufletească a lumii care 
se produce prin cîntec. Cugetătorii înceți 
și molii la gînd vor putea da semne de 
protest văzînd plasat cîntecul în teritoriile 
filosofiei, uitind că nu prin pregătirea fi
losofică te poți apropia de cîntec. ci prin 
iluminarea lui dinlăuntru, care ajunge sau 
nu la tine. Cîntecul românesc, născut deo
dată cu lumea, este mărturie la toate cele 
de mai sus, căci el totalizează toate îm
prejurările vieții, ca și cum toate cîte 
sînt pe lume sînt pentru noi numai deo
dată cu cîntecul. Cu dorul în care creș
te cîntecul. Iar cuvîntul spus e și el cîn
tec în cîntecul românesc, nedespărțit de 
sugestiile mari pe care le cuprinde și-i 
sînt hărăzite. „Ară neică la ogoară / Do^ 
rul vine și-l doboară", spune cîntecul, ca 
și cum pămîntul doborît e undeva suspen
dat, și numai omul există. Puterea nevă
zută, dar auzită a cîntecului, suspendă 
deci materia șl dă glas acelui dor-doborî- 
tor ce plasează lumea în om. Și nu acesta 
e oare adevărul ? Nu e filosofia fiecărui 
om ceea ce este el însuși, adică puterea 
lui de a cunoaște, de a cuprinde și a pă- 

■ trunde înțelesurile vieții ?
0 VASILE VETIȘANU B
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Noua frontieră Vorbi fi și scrieți românește

a sufletului uman

Iarna sîngelui
Se dedică lui Martin Constantinescu

Ningea in șus insure nori 
Cu fulgi roșii plutirori 
Uneori, neuneori. 
De sărbători.
Era o îndepărtare,
O ningere pe cerul cel roșu și mare. 
Palid copilul de sărbători, 
Suridea uneori, alteori, 
Sau plingea în timp ce mergea. 
Semn că ninsoarea albea.
Uneori, neuneori. 
Alteori, nealteori.

NICHITA STANESCU 3

ZOO
Primăvara vine, timpul este din ce în ce mal frumos, așa 

că bucureștenii vor începe în ctirind plimbările în locurile 
de agrement din jurul Capitalei. Unul din aceste locuri, 
frecventat dealtfel și de mulți turiști din țară, este Grădina 
zoologică. Iar majoritatea vizitatorilor sînt copii... încep deja 
să mă înfior !

. Cu riscul ca vreun lucrător de la „Zoo" să mă identifice 
și să dea drumul tigrului cînd voi mai trece pe acolo (și 
voi trece cu siguranță !), nu pot să nu semnalez un fapt 
grav. Instituția de care vorbesc editează o broșură (pe co
perta a Il-a scrie de fapt : „Pliant editat de Grădina Zoolo
gică București și Recom“), cumpărată de foarte multă lume. 
Am văzut mulți părinți și copii stînd pe cîte o bancă și 
răsfoind-o. Această broșură este o adevărată colecție de 
greșeli de limbă care umbrește admirabila activitate a' Gră
dinii zoologice. lată-le, clasificate, pentru înlăturarea ori
cărui echivoc :

1. Greșeli elementare de ortografiere a cuvintelor : a se 
creia, ceeace, sălbatec (deși apare și forma corectă, sălbatic), 
sburătoare, abea (în loc de abia !). Nu vă vine să credeți 2

2. Forme gramaticale greșite : trebuiește (verbul imperso

nal a trebui are o singură formă : trebuie), năzdrăvăniile (2); 
„obiceiul pe care-1 are de ași spăla hrana" ; „alergînd pe 
arbori ca fulgeru", „putînd veni să-și ea (2 !) hrana".

3. Construcții improprii și de neînțeles : „un mare număr 
de animale originare din cele mai îndepărtate colturi ale 
Pămîntului. cu ținuturi din viață foarte diferite" ; „se stră
duiesc să le înțeleagă viata pentru a face cunoscută" (în loc 
de „a o face") ; „rudă apropiată atît cu rîsul... dar și cu 
fiorosul tigru" (în loc de „cit și“),

4. Dezacorduri flagrante și acorduri false : „Adesea omul 
(singular !) găsește prin iarbă iezi pe care-i mîngîie, apoi 
îi părăsesc (plural !) ; „căprioarele sînt cele mai bine cu
noscute omului" („cel mai" era aici un superlativ pentru 
adverbul „bine", nu pentru adjectiv).

5. Nerespectarea unor reguli de uz : „folosindu-le pentru 
carne, lină și laptele lor" (în loc de „carnea, lina" etc.).

6. . , , , , , ( “ 15) Numărul exact de virgule
care lipsesc din text, din locuri unde sînt absolut necesare. 
Le-am oferit aici, cu rugămintea ca. la o eventuală revi
zuire a pliantului, să fie puse unde trebuie (dar nu unde 
trebuiesc !).

Ar mai fi o soluție : să se atașeze pliantului un bon cu 
următoarea inscripție : „Test pentru verificarea cunoștințelor 
de gramatică. Cine descoperă toate greșelile beneficiază de 
o plimbare gratuită pe ponei !“

CEZAR TABARCEA B
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Studiai de noapte
Nicolae Toana continuă 

a se introspecta, în cu
legerea lui din urmă, 
Studiul de noapte, 1982. 
Săpînd, în mările interi
oare ce sîntem, după pro ■ 
pria-i imagine de suflet, 
pe care rivnește să și-o 
întemeieze în golurile de 
ape astfel dislocate. De- 
altminteri, un asemenea 
neîntrerupt studiu (de 
noapte), de maximă și 
profundă încordare fiind 
întreaga sa poezie : un 
bilanț al ceasurilor de in-

tensă și in consecință fertilă singurătate, propice 
adunării gîndurilor noastre, veșnic răzvrătite vizavi 
de absurdul datului existențial: „E in casa vecină 
o femeie / pe care n-am văzut-o niciodată, / dar 
cu siguranță ea există / pe același palier cu un 
etaj mai sus" /.

(„Știu, ăsta nu-mi puteți ascunde")
Cum se vede, un poem al premonițiilor, iminen

te în perspectiva, din perspectiva clipei ce ne în- 
.cape, îl bîntuie pe autor aici. Ca și in poemul ur
mător din carte, „Puțin mai la dreapta și apoi 
Înainte". De o densitate deopotrivă, în pofida ex
presiei lor voit neutre (aparent, cel puțin), în care 
Nicolae' Ioana își îmbracă de obicei reflecția ama
ră, gindul împovărat. Un fel de pîndă permanentă 
instituindu-se în textele lui lirice, o pîndă detașată 
Insă, zarurile fiind deja aruncate demult pentru el, 
pentru noi, jocul fiind așadar făcut, destinul ne- 
maiputînd fi întors de nimeni și de nimic. De unde 
Si copleșitoarea dramă pe care o degajă discursul 
unei atari poezii, un discurs surd, cu fălcile încleș
tate. cu conștiința neputinței de a da un alt curs 
spectacolului existențial dinainte pecetluit. Acesta 
este. în definitiv, studiul de noapte al poetului, al 
creației lui in ansamblu : mereu — și mai eu sea
mă la anume praguri ale vîrstei, să încerce bilan
țuri. să caute o ieșire din absurd ; și să nu afle 
decît absurdul acolo, ce îi încarcă versul de împo
vărătoare dezabuzare, ca în poemul titular al 
cărții : „La patruzeci și doi de ani".

Poetul ar vrea să se adune în ceva, care să fie 
el însuși. într-o entitate stabilă, despre care să 
poată, spune, exclamînd : Eeee ! Dar nu reușește să 
se instituie, ceea ce înseamnă tocmai tragica sa 
(și a noastră, ca specie gînditoare) instituire, rea
litate, de fapt : ,.vîntul de afară și frunza / aceea 
care se mișcă / brusc îmi schimbă soarta !“ („Nu 
vă uitați la mine !“) Un seismograf al lumii, un cer 
rcflectînd lumea însăși, inoperant însă, cînd e vor
ba să se definească pe sine (pe care, în fond, atît 
de expresiv, de infinitezimal se definește f) Este 
obsesia frumoasă și chinuitoare a lui Nicolae Ioa
na — această necurmată aspirație a lui la întîl- 
nirea cu sine, cel de dincoace sau de dincolo de 
absurd. O obsesie a întregii lui poezii, prezentă și 
în mai toate poemele din acest studiu de noapte 
al său. de aici, din culegerea de față. Autorul se 
caută pe sine, își caută semenii („pe acest prie
ten"), fără a se putea aborda, descifra, fără a 
putea în general descifra realitatea ultimă a fiin
țării, rosturile ei mai ales, enigmatice și invadate 
de valurile grele și apăsătoare ale absurdului, non
sensului, ce îl răzvrătesc, dezabuzîndu-1. Cine să fie' 
„Bătrînul din cofetărie" ? Poate eu însumi, poate 
tu, noi. fiecare dintre noi... El este studiul însuși 
al autorului, truda și înverșunarea lui de a accede 
la luminișuri ce îi tot fug dinainte — la urma ur
melor dominanta însăsi a existenței noastre refle
xive. profilul, impenitentul nostru profil moral, 
uman, ilimitat de expresiv, în ciuda insatisfacției 
poetului din această perspectivă.

Poetul se revoltă în fața trăirii vegetative și epi
dermice ; dacă ar sta în putința lui, ar suspenda 
— fie și pentru o clipă — ritmurile comune și su
perficiale ale existenței, spre a o trage, oricît de 
efemer, în conul de lumină al conștiinței. Cu spe
ranța că, poate așa s-ar deschide o fereastră că
tre sensurile adînci ale derulării noastre existen
țiale, de nu lipsesc acestea, cumva.

Unul dintre cei mai însingurați poeți români 
de gzi se străduiește să fugă, să scape de singură
tate. Și nu izbutește. Dar face cît o victorie înfrîn- 
gerea sa. Cît o victorie, demersul lui, de un 

, profund și definitoriu umanism, constructiv prin 
fertilul lui revers. îmbogățind spațiul de mane
vră al însăși conștiinței noastre de sine.

HRiSTU CÂNDROVEANU »

BIBLIOTECA IN AER LIBER

hihmrtcrcd lui lilisc
Admirabila! roman „în

toarcerea lui Ulise" (E- 
ditura Eminescu, 1982) de 
Modest Morariu nu e decît 
aparent un debut tîrziu 
în jurul căruia s-ar pu
tea face comentarii asu
pra seriozității scriitoru
lui român. Chiar și in 
proză Modest Morariu 
debutase in fapt în 1970 
orintr-o simpatică poves
te ludică și fantastă, 
scrisă în colaborare cu 
Ruxandra Berindei („Ca
sa cu portolaei") spre a 

nu mai pune la socoteală producțiile lirice adunate 
in trei volume, toate intitulate neobișnuit : „Po
vești cu fantome", „Spectacol de pantomimă" și 
„Ovăzul sălbatic". Eseuri, o critică de artă masivă, 
le la Pucă și Lautrec la Goya și Vameșul Rous
seau, precum și un lung sir de traduceri (Stendhal, 
Malraux, Camus ș.a.), in total peste 30 de volume, 
alcătuiesc o bibliografie nu dintre cele comune, în 
iefinitiv a unui scriitor de .esența „colecționarului", 
:are citește mult, traduce, dar publică, original, 
ncomparabil mai puțin.
Conținuți stic, „întoarcerea lui Ulise" parc o apo- 

:rifă la Homer și un apendice la mit, prozatorul 
■omân părînd a dezvolta materia „homerică" de 
tcolo de unde epopeea o lăsase. Revenit din rătă- 
iirile cunoscute, Ulise găsește în Ithaca un infern : 
> „nevastă acrită" care se și prăpădește de singu- 
•ătate, deziluzionată, o lume care îl enervează di- 
dnizindu-l ca pe un „erou național", o monotonie 
lefinitivă pe care prietenul Eumeu n-o poate în- 
rînge prin nimic. Scurta pasiune pentru o Pene- 
opă juvenilă care îl și trădează pentru un alt 
Jlise, adolescent, nu îl mulțumește cu nici un 
hip și în fine eroui, uitat de concetățeni, moare 
lolitar. Nu aici stă însă valoarea de căpătîi a ro- 
nanului produs de Modest Morariu, ci în uimitoa- 
■ea adincime psihologică și în filosofia Istorici7 ex
primată cu toate mijloacele.

Proza lui e, de aceea, o proză de idei, eu funda- 
nent eseistic deși este de remarcat cum de a izbu- 
it romancierul să descrie suculent, cu „factologic" 
>e deplin mulțumitoare, însă să și fixeze totul, ca 
ntr-un tratat, prin dizertații clasice despre fel și 
el de teme. Probabil că fascinația unui asemenea 
■oman derivă în primul rînd din absența scheme- 
or tehnice, din nota de imprevizibil. Romancierul 
are un ochi acut de ironist însă nu se bizuie în 
Ironie pe un singur accent ori numai pe citeva. 
El extrage ironia din contrapunct (punînd pe Ulise 
ii Penelopa să se poarte ca doi soți plictisiți care 
sna spun și alta gîndesc), prin grotesc și trivial, 
>rin burlesc, prin aluzii culturale de esență, în 
iltima analiză, a anacronismului. în adevăr, prin 
macronism ies nenumărate efecte de tot felul (de 
a ironie și pipă la filosofie). Nici nu știu ce să 
;ițez mai întîi : speculațiile despre complexul oedi- 
>ian la Telemac, iezuitismul lui Mentor, mazoehiz- 
nul Penelopei ? Lumea simpatică și cu epocile eli- 
lerate de cronologie dă în romanul lui Modest Mo- 
•ariu scurte tablouri de'un efect sigur: Ulise ju- * 
ându-se cu timbre, locuind într-o cameră cu gra- 
mri moderne, americane. Invazia troienilor năvă- 
ind în carnaval cu gloanțe și soldați, ziarele, Te
istele, gara, motocicletele pîrîitoare, blocurile, 

Eumeu în blue-jeans, băncile cu bani, berăriile, 
itropitoarea municipală condusă de un ins care 
seamănă cu Buster Keaton, acestea sînt adorabile 
jrin inventivitate și prin acel extraordinar senti- 
nent că mitul trăiește în scheme universale a 
:ărbr înfățișare istorică este în fond neglijabilă.

S-ar putea ca din pricina spectaculoaselor nepo- 
riviri de epoci să nu se observe în „întoarcerea 
ui Ulise" o substrucție mitică foarte consecventă. 
Romancierul a descris o comunitate unde* ritualis- 
âca nu moare, indiferentă la modificările exteri- 
>are și la civilizație, și, de aceea, lumea- lui crede 
tn șarpele casei( care bea lapte zilnic din blid), în 
uminile pîlpîitoare (care sînt sufletele mortilor), 
!n legendele lunii (unde ar viețui frații vrăjmași), 
n felinarul tăiat din dovleac în chip de strigoi, în 
femeia bestială, naturistă (Zunia) și în aceea care 
îeoache (Euricleea). Cu acestea și cu altele, „în
toarcerea lui Ulise" e un adevărat roman mitic.

ARTUR SILVESTRI ■

Despre Caraghric
Dovadă atît a latențelor inepuizabile ale operei, 

cît și a maturității analitice care caracterizează 
critica românească actuală, tot mai susținuta re
citire a lui Caragiale (și rezultatele acesteia) de
monstrează intrarea autorului într-o nouă vîrstă 
exegetică, dacă putem spune astfel. Volumele sem
nate in ultimii ani de Ștefan Cazimir. Silvian losi- 
tescu. B. Elvin, Mircea Tomuș, Valentin Silvestru, 
(. Constantinescu, Al. Călinescu, alături de studiile 
lui G. Munteanu. V. Mindra, Valeriu Cristea și Ion 
Vartic, sau de „eseurile cinematografice" realizate 
le Lucian Pintilie și Alexa Visarion, implică multe 
Si diverse deplasări de accent în înțelegerea com
plexului textual caragialian, mutatii ce se impun 
le pe acum a fi structurate și analizate. Maria 
vodă Căpușan, nume demult remarcat în teatro- 
ogia românească, oferă în Despre Caragiale (Ed. 
Dacia. 1982) cf nouă imagine a modernității operei, 
lupă ce capitolul Magnum mophtologicum din volu
mul său anterior (Dramatis personae, 1980) prefi- 
țura liniile de orientare ale unei sinteze remarca- 
aile. O sinteză precedată și învecinată mai ales de 
ucrările lui V. Silvestru. Al. Călinescu, I. Constan- 
ineșcu și Ion Vartic. chiar dacă unele dintre pre- 
nisele sau concluziile comune nu sînt întotdeauna 
Menționate ca atare în noua demonstrație.

O primă calitate a studiului este considerarea 
’lobală a operei lui Caragiale ; în susținerea idei- 
ior. exemplificările sînt extrase din întreaga crea
ție, respectînd singura dichotomic dintre registrul 
:omic (comediile și momentele) și cel tragic (nu- 
retistica și Năpasta). Moftologii este astfel un ca
pitol despre „gesta moftologică". o circumscriere 
» profilului ..moftologie" al personajului comic în- 
:r-o geografie a „marginilor, periferiilor și fundă- 
.urilor", înțr-un univers precar, improvizat, aflat 
ntr-o permanentă mișcare browniană, unde totul 
5 „în pripă" și „de strînsură". Cu finețe analitică 
sînt detașate mărcile semnificative ale acestui tip 
le existență : graba fără sens, instinctul trișării. 
locul calp, qui pro quo-ul și figurile sale (ca'1 ' 
•ul. măștile, circul), semantica gravitînd mai ai,;s 
n registrul gastronomic etc. Deși precedat în unele ■ 
observații de alti autori (de pildă, V. Silvestru în 
Elemente de caragialeologie), demersul analitic din 
Moftologii este unul original întrucît implică o 
componentă sintetică. Textul impur este fără în- 
loială capitolul „de rezistentă" al cărții, care im- 
>une un concept-cheie pentru interpretarea Mă
riei Vodă Căpușan. operant în linia ultimelor in- 
erpretări de nuanță -semiotică. Prin el este sințe- 
izată expresiv, prin rafinate disocieri și nuanțări 
jroblematica scriiturii în registru comic a lui Ca- 
‘agiale. Dincolo de observarea multiplelor inserții 
■extuaie (de la scrisori, telegrame, răvașe și pînă 
a subtile parodieri ale unor registre lexicale : lim- 
>ajul gazetăresc, de cafenea, de mahala etc.), M. 
Zodâ Căpușan aduce în plus ideea profitabilă a 
idificării „pe verticală" a intertextuălității scriitu- 
■ii caragialiene. Formele digresiunii și discontinui- 
ății narative, mecanismele clișeului, alotopia tex
ului (altfel spus, tehnică a colajului) sînt citeva 
lin reperele acestui capitol interesant șl dens. Mai 
«uțin frapant, deși exact în observatii, este caplto- 
ul intitulat La modul oratoric, conceput mai des- 
triptiv și cu care se încheie de fapt secțiunea de
licată universului comic. Tehnica bruiajului, a rup- 
urii. seducția posturii oratorice rămîn însă idei 
validate de text, ce contribuie la consolidarea 
rtructurii de rezistență a cărții. Dacă, privită din 
tnghiu! stilului critic, prima parte a volumului 
este marcată- adesea de redundanță și de lipsa unei 
rtricte logici demonstrative, cea de a doua. Absurda 
edîncime, este mult mai aproape de formula ale- 
țant-academică acreditată în Dramatis perse: 
Iplecîndu-se asupra nuvelelor și a dramei Năpasta^’ 
tutoarea gîndește personajul tragic prin raportare" 
a o geografie ce pendulează între figurile rătăcirii 
li ale spațiului-temniță. Nebunia tragică, țransfe- 
•urile mitologice, construcția raportabilă la mode- 
ul teatrului-anchetă. cu elemente de „teatru ai 
truzimii" constituie momente semnificative ale de- 
nonstrației.

Carte a unui analist remarcabil, pentru care se- 
nlotica numește o simplă declarație de principiu. 
Despre Caragiaie certifică o dată mai mult o anur 
pe „stare de spirit" existentă în critica noastră 
ictuală, grație căreia receptarea lui Caragiale tra-, 
lersează un binevenit și spectaculos reviriment.

TANIA RADU ■

CAP ilMPED£ ‘

I încă demult, din copi-
îărie, mă uit la licurici 
cu un fior, cu un slab 
fior de neliniște. Unul 
dintre copiii cu care mă 
jucam mi-a înfățișat oda
tă comoara lui. Făcînd 
gesturi misterioase a scos 
din buzunarul pantalonu
lui scurt o cutie de chi
brituri și mi-a propus 
să-mi arate ceva nemai- 

vă- 
dar 
mi- 
ză-

văzut. Prea multe nu 
zusem eu pînă atunci, 
am așteptat tulburat 
nunea și am tresărit
rind sticlirea verzuie, ușor 
sinistră, din cutia care 
s-a deschis sub ochii mei. 
Prinsese cîțiva licurici, îi 
ținea acolo și, dintr-un 
motiv necunoscut, lumina 
lor — care de obicei e un 
semn de bucurie și de 
pace al nopții — se 
schimbase, devenise alt
ceva.

Altceva, într-adevăr — 
licuricii nu sînt. doar niște

ti M C M
idilice. Nu demult 

citit într-un ziar o
gîze 
am । 
știre. Vești noi despre 

acdlolicurici. Se vorbea
despre impertinența licu
ricilor care sfidează 
dătoarele nocturne 

pră- 
zbu-

rînd fără opreliști și des
pre faptul că oamenii de 
știință i-au găsit acestei 

despreimpertinențe
care mărturisesc că nu 
știam nimic — explicația. 
Licuriciul conține sub
stanțe care au un efect 
nociv asupra inimii. Ori
ce liliac care ar înghiți un 
licurici ar avea un atae 
de cord. Nu numai liliecii 
ci și alte vietăți sînt per
fect informate cu privire 
la primejdia pe care o 
constituie licuricii, astfel 
îneît, dacă se intîmplă 
să-i înghită, îi regurgi
tează imediat.

Cu licuricii care le pot 
provoca infarcturi lilieci
lor între două vîrste ne 

aflăm parcă în domeniul 
poveștilor. Informația ce 
urmează ne aduce însă pe 
pămînt. Se fac cercetări 
serioase pentru ca, din 
licurici să fie » fabricat 
un puternic produs car
diotonic din familia bu- 
fadienolidelor. Peste o 
vreme, oamenii cu ini
ma slăbită vor apela la
preparatul făcut 
licurici. Sclipirea 
zelor. asemănătoare 
ritmicitate cu ș

din 
i gî- 
: nrin 
pulsul,

va ajuta la întărirea pul
sului nostru cînd vom 
fi bolnavi sau bătrîni, 
cînd... Cînd ? Cît vor mai 
dura cercetările și prepa
rativele pentru fabricarea 
noului medicament? Mul
tă vreme, probabil, pentru 
că laboratoarele din străi
nătate care se ocupă de 
problema respectivă — 
problema licuricilor ! — 
au la dispoziție fonduri 
relativ restrînse. Sume 
uriașe sînt repartizate nu 
vieții și nu prelungirii 
vieții, ci morții și morți- 

lor noastre succesive: da
torită sporirii absurde a 
cantităților de explâxibile 
ne pîndesc — se știe — 
pe flecare dintre noi, lo
cuitorii planetei, nu c» 
moarte, ci șaisprezece 
mii. Nu aș vrea să mor, 
dar pot muri, pot fi chiar 
ucis, dar de cite ori ? Mai 
mult decît o singură dată, 
e greu. Celelalte morți ce 
mi se pregătesc eu atîta 
bunătate sînt risipă cu
rată,

în aceste condiții, se va 
renunța oare la pregăti
rea morții mele cu numă
rul 16 001, pentru a se 
prepara medicamentul din 
licurici eare ar putea 
prelungi viața omenirii cu 
un an, cu o zi, cu o cli
pă ? Savantul contemplă 
sticlirea verzuie, neliniști
toare, a licuricilor adunați 
în recipientele de metal 
și de sticlă ale laborato
rului său — șl încearcă să 
spere. E obligat să spere.

FLORIN MUGUR ■

i5

FRATE DE VÎS

Duminică seară, la ra
dio, la concurență eu un 
My Fair Lady care a făcut 
epocă, unul dintre puținii 
oameni care mai pot lăsa 
mărturii despre „frumoșii 
nebuni" ai Bucureștilor 
de acum jumătate de 
veac, l-am numit pe pu
blicistul Gaby Michăi- 
lescu, a vorbit despre 
compozitorul Ionel Fer
nie. într-o emisiune în 
care i-arn auzit pe Cris
tian Vasile, Petre Guști, 
Ion Luican, Ileana Sără- 
roiu, Ioana Radu, Dorina 
Drăghici și pe Gică Pe
trescu, Gaby Michăilescu 
a vorbit cu har și emoție, 
așa cum o face și în revis
ta noastră, în amintirile 
despre mari figuri ale tea
trului românesc. Desigur, 
pentru generația aflată 
azi la vîrsta teribilă. Io
nel Fernie, el însuși un 
tînăr teribil al timpului 
său, este din păcate a- 
proape un necunoscut. 
Niște date biografice nu 

reușesc să umple un gol 
și atunci rămîn cîntecele. 
rămîn întîmplările. Este 
exact ceea ce a intuit 
Gaby Michăilescu, super
ba sa evocare radiofonică 
fiind, de fapt, evocarea 
unui București care mai 
păstra mult din parfumul 
boemei crailor lui Ma- 
teiu. Cruce albă de mes
teacăn, Adio doamnă, Iu
besc femeia, Iți mai aduci 
aminte, doamnă, Țiganca, 
Romanța celei care min
te și multe altele au în
soțit vorbele rostite pe 
un ton inconfundabil, ele 
însele venite parcă din 
pîlnla unui gramofon, 
„Frate de vis și de uita
re", companion fermecă
tor, doldora dș amintiri 
fără de care nu s-ar pu
tea scrie nici o frumoasă 
istorie a Bucureștilor, 
Gaby Michăilescu a po
vestit și s-a povestit, eu 
căldură și nostalgie izbu
tind să facă din compozi
torul eare „a știut ș& 
plîngă în acorduri" un 
contemporan al nostru.
(Răzvan Bărbuleseu)
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Alecu Mateevici, 95 de ani de la naștere 

„Limba noastrâ-i numai cîntec, 
Doina dorurilor noastre../

în ziua de 16 martie s-au împlinit 95 de 
ani de la nașterea poetului Alecu Matee- 
viei, unul din cei mai buni cîntăreți ai 
limbii noastre strămoșești, a aceluia care 
a dat cea mai frumoasă definiție, de pînă 
acum, limbii române.

Născut în satul Căinări — din fostul ju
deț Tighina — în anul 1888, într-o fami
lie de preoți de țară, încă din copilărie a 
fost atras de frumusețile limbii basmelor 
și baladelor populare românești, auzite 
intîi de la mama sa și apoi, cînd era elev, 
de la bătrinii satului.

O dată însă cu descoperirea „combri- 
îor înfundate in adîncurile limbii strămo
șești" * cunoscut și durerile țărănimii 
noastre, supusă atît exploatării burghezo- 
moșiereștî autohtone, cit și celei străine. 
Chiar din anii tinereții i-a fost dat să 
fie aproape de durerile „bietului plugar", 
de toți acei ce „pe a lor spinare țara țin".

Versul săltăreț șl melodic al poeziilor 
Sui Alecu Mateevicl poartă în sine pece
tea ecoului viu al mișcărilor revoluțio
nare țărănești de la începutul veacului 
și, totodată, respiră dîrzenia șl energia 
însuflețitoare a acestei țărănimi trezită la 
luptă pentru pămînt și libertate. Prin ver
surile sale, poetul cheamă la răscoală, la 
înnoire și dreptate.

Debutează în literatură cu proză, prin 
schița Toamna, dar către anul 1907 se 
manifestă ca poet. Toate poeziile lui din 
această perioadă, create, dealtfel, în 
timp scurt, sînt un ecou viu al marilor 
frămîntări sociale de la începutul veacu
lui nostru.

Poeziile Cîntecul zorilor, Dorul, Țăranii, 
Ba * "t, Țara și altele luate împreună 
alcătuiesc oglinda sufletească a tînărului 
poet care a simțit chemarea și și-a asu
mat sarcina de a întruchipa în scrierile 
sale păsurile și năzuințele maselor orop
site. Ele formează totuși un singur ci
clu, caracterizîndu-se prin comunitatea 
problematicii și a Ideilor. Versurile poe
ziei Eu csnt, împreună eu cele ale poe
ziei Cîntecul zorilor, constituie un mani
fest literar ca și Noi vrem pămînt a lui 
Coșbuc, prin care poetul ține să-și afi
șeze atitudinea, să-și exprime deschis 
simpatiile și să demonstreze de care par
te a baricadei se află el : „Eu cînt pe acel 
ce-n jug și chin / Pe-a lor spinare țara 
țin ; / Care-n robie și necaz l Voinici, 
puternici au rămas".

Tema aceasta, a țăranului care se tre
zește la luptă pentru- pămînt, la luptă 
pentru dreptate socială, se oglindește și 
în poezia Țăranii, precum și în Țara, un
de se aude glasul țăranului care-și dă 
seama de nedreptățile sociale și cere, eu 
hotărîre, nu numai pămînt, ei și drepturi 
și libertate.

Prin versurile sale, Mateevicl a răs
puns totdeauna la durerile țărănimii, 
îmbrățișind-o și indemnînd-o la luptă, 
înăbușirea mișcării revoluționare țără
nești a influențat într-o mare măsură 
și un timp îndelungat, asupra creațiilor 
sale de după 1907 și pînă la începutul 
războiului, cînd cea mai mare parte din 
scrierile sale (articole, studii, traduceri)

Limba n
Limba noastră-i o comoară 
In adîncuri înfundată, 
Un șirag de piatră rară 
Pe moșia revărsată.

Limba noastră-i foc, ce arde
Intr-un neam, ce fără veste 
S-a trezit din somn de moarte, 
Ca viteazul din poveste.

Limba noastră-i numai cintec. 
Doina dorurilor noastre, 
Roi de fulgere, ce spintec 
Nouri negri, zări albastre.

Limba noastră-i graiul plinii, 
Cînd de vînt se mișcă vara; 
In rostirea ei, bătrinii. 
Cu sudori sfințit-au țara

Limba noastră-i vechi izvoade, 
Povestiri din alte vremuri;
Și citindu-Ie-nșirate 
Te-nfîori adine și tremuri.

Răsări-va o comoară 
Din adîncuri înfundată. 
Un șirag de piatră rară 
Pe moșie revărsată.

au conținut, uneori, mai mult religios, 
fapt explicabil, într-o măsură oarecare, 
și prin aceea că, în această perioadă, își 
continuă studiile la Academia teologică 
și apoi funcționează ca profesor la Se
minarul teologic, pe care-1 absolvise cu 
ani în urmă.

. Dar viitoarea primului război mondial 
îl înșfacă și-1 aruncă pe front. Frămîn- 
tările sociale provocate de război îi îm
prospătează, parcă, gîndurile și speran
țele și se apucă de scris ; o nouă etapă se 
proiectează în evoluția creatoare a poe
tului.

In tranșeele de ta Mărășești scrie mai 
multe poezii. în unele din ele sînt oglin

dite greutățile în care se zbătea poporul 
român în acele clipa grele, cînd trupele 
germane ocupaseră Muntenia și Oltenia, 
redueîndu-se România numai la terito
riul unei părți a Moldovei.

De exemplu, poezia Deasupra tîrgului 
Bîrlad, scrisă la 13 iulie 1917, exprimă 
dorința lui arzătoare de a se sfîrși războ
iul, blestemîndu-i pe ocupanți și pe cei 
ce au vîndut țara acestora : „Afurisirea 
cadă, sfinte, / Judecătoriile părinte / Pe 
cei ce țara ne-au vîndut / Și robi nava
lei ne-au făcut".

în aceste creații sînt înfățișate teme di
ferite în care viziunea poetului, deși tot 
într-o formă populară, ca și a versurilor 
din tinerețe, acum devine mai rafinată și 
mai abstractă. în vara lui 1917, în iunie 
— Alecu Mateevici scrie poezia „Limba 
noastră", cea mai de seamă poezie din li
teratura noastră, închinată limbii româ
nești, creație poetică care-1 așază în 
rîndul marilor cîntărețl ai neamului.

Poezia Limba noastră, după părerea

o a s t r ă
Limba noastră ii aleasă 
Să ridice slavă-n ceruri. 
Să ne spuie-n hram ș-acasă 
Veșnicile adevăruri.

Limba noastră-i limba sfintă. 
Limba vechilor cazanii.
Care-o pling și care-o cîntă 
Pe la vatra lor țăranii.

Inviați-vă dar graiul, 
Ruginit de multă vreme. 
Ștergeți slinul, mucegaiul 
Al uitării-n care geme.

Strîngeți piatra lucitoare. 
Ce din soare se aprinde. 
Și-ți avea în revărsare 
Un potop nou de cuvinte.

Nu veți plînge-atunci amarnic 
Că vi-i limba prea săracă. 
Și-ți vedea cît e de darnic 
Graiul țării noastre dragă.

unanimă a cercetătorilor, i-ar fi înveșnicit 
numele poetului chiar dacă n-ar fi scris 
nimic altceva în afară de aceasta. însuși 
George Călinescu o apreciază ca „o nouă 
și cea mai frumoasă definiție a limbii ro
mâne, cu imagini superioare altor poezii 
de pînă acum" (Istoria literaturii române 
— Compendiu, pag. 382).

■ Probabil că sentimentul de dragoste 
față de melodioasa limbă a bătrânilor, pe 
care i-a ascultat povestindu-i basme și 
balade în satul său, pe cînd era copil, 
fiind răscolit puternic și de amintiri, dar 
și de ingîmfarea unor străini, cu pretenții 
de oblăduituri și civilizatori și care afir
mau cu dispreț că limba română e o 

limbă .„săracă", în care nu se poate ex
prima o artă literară, îl face pe Alecu 
Mateevici să dăltuiască în versuri cîn- 
tarea „limbii noastre", ca o demonstrația 
a bogăției de nenumărate „pietre scum
pe" și a valorii ei cel puțin egală cu a 
limbii celor ce afirmau că e „limbă ne
cultivată".

Limba noastră răsună patetic, larg, mă- , 
reț, ca un imn de slavă închinat neamu- j 
lui românesc, care a cîntat-o și o cîntă 
cu mândrie,, conștient fiind că prin a« 
ceasta și-a păstrat și-și păstrează ființa, 
în accepția lui Mateevici, limba este ex
presia supremă a însăși ființei poporului 
român, a istoriei, a luptei, a traiului, a 
ocupațiilor, a credinței și a artei lui. în 
limba aceasta au vorbit atîtea generații 
de țărani care prin sudoarea frunții lor 
au sfințit pămîntui țării : „Limba noas
tră-i graiul plinii, / Cînd de vînt se mișcă 
vara ; / In rostirea ei, bătrinii, / Cu sudori 
sfințit-au țara". ;

în -limba aceasta s-au păstrat toate po
vestirile despre moșii și strămoșii noștri. ! 
în ea au cîntat strămoșii noștri doina și 
și-au descărcat durerile și necazurile în 
vremurile de restriște. Ea ne-a păstrat 
cultura noastră veche din generație în 
generație transmițîndu-le prin vechi 
„izvoade" și „cazanii" : „Limba noastră-i 
limba sîîntg, / Limba vechilor cazanii, t 
Care-o pling și care-o cîntă / Pe la vatra 
lor țăranii".

Poetul ține să spună însă, în versurile 
sale, că limba noastră, pe care o simțim 
și o iubim ca pe un ecou al trecutului, 
este pentru prezent un răsunet care re- 
deșteaptă poporul din somnul greu ds 
veacuri, îi trezește conștiința națională, 
îi trezește încrederea în însușirile sala 
superioare și ale graiului său, îi trezește 
încrederea în sine și în viitorul său.

Există în Limba noastră o armonie per
fectă între gînduri, imagini și mijloacd 
de expresie. Ea este efectul unei maxima 
concentrări și a unei riguroase selecții 
artistice, posibilă numai la marile talente. 
Limba noastră, prin cuprinsul ei, dezvă
luie o concentrată epopee a țărănimii ro
mânești, a suferințelor, a vitejiei poporu
lui român și a luptei împotriva cotropi
torilor, pentru acest pămînt, pentru a- 
ceastă limbă. Astăzi nu există școală în 
țara noastră in care să nu se cînte sau 
să se recite Limba noastră.

Dar, chiar în aceeași vară, cînd Alecu 
Mateevicl iși revenise pe făgașul creației 
poetice, din ce în ce mai mature, se în- 
bolnăvește de o boală molipsitoare și 
este dus într-un spital din spatele fron
tului, unde se stinge din viață în ziua de 
13 august 1917.

Nu împlinise nici treizeci de ani și nu 
reușise să-și dezvăluie, în toată măsura, 
talentul său de cîntăreț al poporului, dar 
opera sa, deși relativ mică prin Volumul 
ei, constituie un prețios document artistic 
al vremii și un izvor de sentimente răs
colitoare, ce reflectă epoca furtunoasă da 
lâ începutul acestui veac.

Creația sa, în special cea poetică, re
flectă nevoile, gîndurile, durerile șl nă
zuințele țărănimii și lupta poporului ro
mân pentru apărarea culturii și limbii 
naționale. î

GR. HUP-LUPU ■

Ne-am numărat, timp de cinci zile, ma! 
exact spus cinci seri, printre cei ce au 
urmărit concursul de creație de muzică 
ușoară românească Melodii ’82. întîmpla- 

și numai întîmplarea a făcut ca în a- 
„est scurt răstimp să fi primit ia redac
ție o scrisoare a unui tînăr care, expli- 
cîndu-ne versurile sale, ca fiind deosebit 
de trăite și autentice, a ținut să ne rela
teze faptul că, într-o seacă, așteptîndu-și 
iubita, a scris, în așteptarea ei, direct pe 
zăpada abia așternută, o poezie. Un gest 
romantic și o așteptare înfrigurată, de
sigur, numai că, pînă la urmă, EA n-a 
mai venit. Mărturisim că la capătul celor 
cinci seri de concurs am trăit, aidoma 
tînărului poet, 'sentimentul că muzica u- 
șoară românească nu a venit la întîlni- 
re, în pofida faptului că marele public a 
așteptat-o cu încredere Și nerăbdare, în 
pofida faptului că organizatorii au făcut 
tot ce le-a stat în putință pentru a asigura 
acestei mult așteptate întîlntri un cadru 
cît mai sărbătoresc cu putință. Pînă și 
timpul, adică soarele, oarecum mai pri- 
măvăratic, ca să preluăm doar una din 
afirmațiile și părerile prezentatorului Oc
tavian Ursulescu, ar fi vrut parcă să 
participe la reușita acestui concurs. Dar, 
spre deosebire de simpaticul și nonșa
lantul prezentator, care s-a străduit e- 
norm să anime sala și să convingă pu
blicul că asistă la o veritabilă primăvară 
a muzicii ușoare românești, drept pentru 
care trebuie neapărat să se simtă bine, 
cît mai bine, și să aplaude cu mai multă în
suflețire, ba chiar cu frenezie, cîntecele, 
interpreții și interpretele, sonorizarea, or
chestrațiile, luminile, camerele de luat 
vederi, rochiile interpretelor, inclusiv li
nia smochingului lui Cornel Constantiniu 
precum și piciorul Angelei Similea (in
dicații strict autentice !) etc., noi n-an» 
prea avut, din păcate, motive de satis
facție muzicală. Dimpotrivă, cu unele ex
cepții, cînd am aplaudat dintr-o pornire 
firească, provocată de calitatea cîtorva 
cîntece care realmente ne-au plăcut, dim
potrivă, spuneam, am luptat enorm cu 
o plictiseală de zile mari, o plictiseală 
din ghearele căreia am scăpat notînd 
„perlele" unor texte caro ar putea oricînd 
servi ca modele de antipoezie. Dacă, de 
exemplu, nu știam încă, să zicem, cine 
sînt chimiștii și cu ce se ocupă ei. (cînte
cul cu acest titlu, Chimiștii, aparține 
lui Dan Stoian), ei bine, am aflat că ei 
Sînt cei „Ce dau vieții noi valențe" și, 
grație altor astfel de pseudoversuri sem- 
Mte de D. Popescu-Chiselet, am mai aflat 
eă ei. chimiștii, sânt cei ee „Știu să «fie 

neștiutul" (o, cită originalitate și ce de
licată, dar plină de forță și de sugestie, 
această imagine în care sînt înfrățite 
verbul știu cu substantivul neștiutul t), sau 
tot despre chimiști fiind vorba, ei „Știu 
să vadă nevăzutul". Acestea fiind zise, 
credem că orice alt comentariu ar fi de 
prisos. In ceea ce privește partea muzi
cală a acestui text năucitor, ea ne-a adus 
aminte de muzica ușoară a anilor 1957— 
1960, de unde am tras concluzia că ar 
fi vorba de o inspirată și curajoasă con
tinuare a unei tradiții de care, iată, nu 
mai putem scăpa nicicum. Dar pentru că 
tot ne-am oprit asupra acestui eîntec la 
care era cît pe-âiei să adormim, să pri

Note prea MAPI 
pentru o muzică ușoară 

prea mica
vim prezența sa în concurs și sub un alt 
aspect : am aflat că în faza de preselec- 
ție pentru secțiunea Melodii în primă 
audiție (e cazul să precizăm că respecti
vul concurs a mai avut o secțiune, cea a 
Șlagărelor lansate în 1982) ar fi concurat 
cîteva sute de cîntece. Cum trebuie că 
sunau acele cîntece și ce fel de text a- 
veau ele, de nu au trecut de exigențele 
juriului, vă lăsăm pe dumneavoastră, sti
mați cititori, să vă faceți o părere. Dat 
ce punctaj credeți că a întrunit din par
tea juriului Chimiștii ? 59,5 puncte ! Nici 
mai mult, nici mai puțin ! Asta înseamnă 
că nota medie a eîntecului a fost peste 
nota 8. Dealtfel, despre ^cest ciudat și 
întâmplător joc al notelor avea să se ex
prime în presă chiar unul din membrii 
juriului, compozitorul George Grigoriu ; 
„Dincolo de unele note acordate de juriu, 
pre® mari pentru niște melodii destul 
de... mici și, desigur, s-a înfîmplat și in
vers !..." (revista Contemporanul, din 4 
martie â.c.>. Un astfel de dntee, cărui* 

i s-a întîmplat și invers, și care, după pă
rerea noastră, ar fi putut intra în rîndul 
melodiilor laureate, dar care a întrunit 
tot 59,5 puncte, ca și Chimiștii, a fost 
Da, pădure, de Mihai Elekcș, o piesă cu 
certe calități muzicale și literare. Dar, 
la urma-urmelor, membrii juriului sînt 
și ei oameni și, după cum știe oricine, a 
greși este omenește, căci și greșeala ca 
și uitarea e scrisă in nescrisele legi ome
nești ! Apelînd în continuare la impresiile 
juriului, apărute în revista Contempora- 
■■ â mai notăm cîteva, care vor ilus
tra punctul de vedere critic al acestor 
rînduri : „Personal consider acest festival 
o reușită, deși „prima recoltă" (mă refer 

la primele audiții) nu m-au satisfăcut pe 
deplin ; sînt convins că pe parcursul a- 
nului 1983 vor apărea foarte multe cîn- 
tecc frumoase. Ca o notă critică aȘ vrea 
să remarc faptul că din păcate în orches
trațiile prezente am simțit parcă o șa- 
blonizare, o lipsă de „idei" (tradiție de 
eare nu mai putem scăpa nicicum, n.n.) 
carp duce inevitabil la o scădere calita
tivă, precum și faptul că majoritatea 
compozitorilor se feresc să apelez, la 
interpreții mal puțin cunoscuți, dat va
loroși, care ar trebui să fie prezenți la 
acest festival (Dan Ardelean, compozitor). 
„Poate da, însă, de gîndit faptul că nu 
întotdeauna între ideile textului și haina 
muzicală este o concordanță" (Petre Co- 
dreanu, muzicolog). Se cuvine să subli
niem că, în pofida acestor critici venite 
din partea juriului, au fost exprimate, 
de aceiași oameni, și păreri ce socotesc 
concursul Melodii ’82 o reușită. Noi însă, 

■mai exigenți decît juriul eare a avut 1® 
indemînă note de la 1 la 19, dar nu le-a 
folosit decît pe cele de la 8 în eus, ara» 
reori și notele de 7, nu putem fi de acord 

cu acest calificativ. Muzica ușoară româ
nească, cea pe care o așteptăm de ani 
și ani de zile, capabilă să transmită lu
mea de gînduri și simțire a unui tineret 
plin de viață, dornic de ritmuri în pas 
cu marile melodii ale lumii, n-a venit la 
întîlnire. Sau, dacă vreți, mai altfel spus, 
șlagărele anului trecut orf șlagărele a- 
flate în primă audiție au fost, cu doar 
cîteva excepții, dominate, muzical vor
bind, de un aer bătrânicios, sufocant 
și peste măsură de plictisitor, cît 
despre texte, ce să mai spunem, i ele 
continuă să fie aceleași penibile însăilări 
de cuvinte care pur și simplu n-au ni
mic de spus.

în concluzie, deși ar mai fi foarte multe 
alte lucruri de semnalat, ne exprimăm to
tuși speranța că talentul și dăruirea unor 
compozitori cum sînt Laurențiu Profetâ, 
Ion Cristinoiu, Camelia Dăscălescu, Ma
rius Țeicu, Horia Moculescu, Vasile V 
Vasilache, Cornel Fugaru, sau foarte tî- 
nărul Dan Dimitrlu, vor depăși această 
prelungită fază în care muzica ușoară ro
mânească a rămas mult prea mult" în 
urma marilor cîntece ale lumii contem
porane. E limpede, pentru oricine vrea 
să audă și să vadă și să compare, că 
a sosit momentul ca muzica ușoară 
românească să facă saltul spre calitate, 
spre competiție, spre adevăr. Salt care 
poate fi realizai în primul rînd prin com
pozitorii amintiți, cît și printr-un veri
tabil buchet de interprete (în ceea ce 
privește interpreții sîntem obligați să 
mai așteptăm) cum sînt Corina Chiriac, 
Angela Similea, Marina Voica, Mirabela 
Dauer, acestora adăugîndu-ll-se două 
mari absențe 'de la concurs, Dida Dr&gan 
și Jeanina Matei. Oferindu-le acestor 
voci de excepție cîntece pe măsura ta
lentului și experienței lor interpretative 
vom oferi muzicii ușoare românești; . o 
șansă. O șansă în care, ne-am convins, 
publicul crede cu toată ființa sa. O șansă 
pe care o vom recunoaște ca fiind ma
terializată abia în clipa în care Caseto- 
foanele, întîlnite unde vrem și nu vrem, 
vor răspîndl, alături de șlagărele muzicii 
ușoare de pretutindeni, și șlagărele mu- 
siciî ușoare românești. Pînă atunci vom 
continua să fim eît mai intransigenți cu 
tot ceea ee se tntîmplă în acest domeniu 
de larg Interes, acest domeniu în car»* 
deocamdată, nu se prea întîmplă nim» 
din eaea ee așteptăm să ®e întîmple.

VICTOR NtJÂ ■



^Bacara

Universitatea Craiova — in
Craiova a făcut totul pentru noi, 

să facem totul pentru Craiova!
(Urmare din pag.' 1)

ia niște decizii care să ajute în mod direct 
echipa craioveană care și-a construit 
prin șine însăși Și cu aportul conducerii 
Doljului, precum și cu ajutorul unor ol
teni care nu și-au uitat casa, o echipă 
comparabilă cu cele mai bune din Eu
ropa.

Dacă este de ajutat cîndva Craiova, 
acum trebuie ajutată. Degeaba îi vei da 
unuia care se îneacă un pahar cu whisky. 
El nu de whisky are nevoie. Acum Cra
iova are nevoie de arbitri corecțl, care să 
nu părtinească pe adversarii ei și oare să-i 
protejeze jucătorii olteni de duritățile 
unor călăi ai gazonului, care sînt con
vinși că pot cîștiga cu faulturi numai pen
tru că oltenii își feresc picioarele afla
te în lupta celor 88 picioare de elită ale 
fotbalului european. Orice derbedeu poate 
lovi pe Bălăci, poate distruge pe Cămăta- 
ru, intrînd în teren și jertfindu-și numeîe, 
care și așa nu există, printr-o simplă ac
țiune huliganică. Deci se cere o sporită 
atenție în apărarea acestui bun național 
care este acum echipa Universitatea Cra
iova. Să nu ne ferim de cuvinte, să spu
nem adevărul, în trupa de sportivi craio- 
veni vibrează milioane de inimi de 
români. Pe de altă parte, conducerea miș
cării sportive are, după opinia noastră, 
datoria de a ajuta Craiova șă-și sporească 
valorile. Să nu tînjeaseă după o rezervă 
oarecare, cînd atîțiă jucători buni ar putea 
să-i întărească efectivul. Am fost bucuros, 
spre, exemplu, să aflu de la cei mai auto
rizați oameni din județ că U.T.A. este 
dispusă ca într-un schimb acceptabil să 
dea pe Coraș Craiovei, Sigur, vom pleda 
și aici pentru echitate. Dar, îmi permit să 
salut gestul arădenilor care, dacă va fi 
folosit, va însemna un imens câștig de în
credere și de competitivitate în echipă. Și 
alte lucruri sînt posibile. Șe, vehiculează 
mult numele lui Hșgi care arputea și ar 
dori să vină la Craiova. Das- interese 
departamentale ar putea să-1 ducă în alte 
direcții.. După opinia mea, la ora de față, 
a ajuta Craiova cînd ești cetățean român, 
loial, este practic, prin natura rezultate
lor obținute de olteni, totuna cu a ajuta 
echipa reprezentativ^ a României, fiindcă, 
onești să fim, Craiova este o echipă re
prezentativă a României.' Mintea trebuie 
să ne meargă acum tuturor în direcția 
sporirii caratelor acestei echipe. Să creăm 
jucătorilor condițiile cele mal bune 
pentru progres, să le dăm cele mai ac
centuate semne ale responsabilități^ pe 
care o poartă și, în același timp, să. se 
găsească prin strădanie comună, metodele 
cele mai bune de cointeresare a lor în 
obținerea unor mari rezultate pentru, fot
balul național. Mircea Lucescu îmi spu
nea în noaptea dinaintea meciului că dacă 
Universitatea Craiova nu bate și nu intră 
în semifinale, el personal este sigur că 
echipa națională nu are nici o șansă în 
fața Italiei. Mi-a plăcut declarația și am 
simțit în tot ceea ce spunea Lucescu și 
cinstea acestui antrenor și dorința iul de 
a-și face datoria față de cei ce l-au pus, 
tînăr cum este, să conducă practic drumul 
fotbalului nostru. Oricîți președinți de 
federație am avea, tot directorul tehnic 
al naționalei își pune amprenta asupra 
întregului fotbal al ‘unei colectivități. Iată, 
Mircea Lucescu, lucrul s-a realizat. Cra
iova a bățut echipa vest-gerrnană Kai
serslautern, care nu este o echipă oare
care, și care nu reprezintă un fotbal oare
care. Urmează ca dumneata și toți cel ce 
pot face bine Craiovei , să faceți acest 
bine. Să nu uităm că Universitatea Cra
iova este una dintre întreprinderile noas
tre cele mai productive și cele .mal puțin 
costisitoare, chiar una din cele mai ren- 

. tabile. S~a Investit puțin în Universitatea 
Craiova și s-a obținut mult. Să nu ne 
obișnuim eu gîndul că este deștul ceea ce 
s-a . Investit., Este 'momentul;.cred, să se 
.realizeze, urgent. instalația de noctuniă a 

, Stadionului Central din Craiova. Să ne 
. explicăm. Această instalație de nocturnă 
nu este doar m lucru- meritat de: echipa 
din Crâioya și de, publicul eraiovean. Dar 

, este și o cucerire tehnică de care, ar pu
tea beneficia acum județul Dolj ți ecoho* 

. mia națională. în genere. Cu un consum 
relativ mic de curent eiecțrie, curent me
nit să Huniineze-,stadionul, s-ar,asiguratii 
schimb prezența la muncă în zilele meciu
rilor și realizatei producției' ț economice 
cerute de partid în’ întreprinderile ■ din ,O1- 

, tenia și din , întreaga țară. >Am văzut mii 
și mii de oameni pe străzile Craiovei și 
sute de mașini cu numere din toate jur 
dețeie. Din Timiș, din . Argeș, din Mara
mureș, din Vîlcea, din Constanța, din Bra
șov, din Călărași, din Suceava, din Mu
reș, ca să nu mâi vorbim de cele cinei 
județe strinse pumn ale Olteniei,- ta Jurul 
Stadionului. Central din Craiova. Șpfogra- 
marea la ore de seară a unui meci de o 
asemenea importanții, odată cu ■ lărgire» 

atît de necesară a capacității stadionului, 
ar însemna un beneficiu pentru toată lu
mea. Degeaba avem noi un stadion de 
80 000 de locuri. în București, dacă astăzi, 
capitala fotbalului este în altă parte, la 
Craiova. Eu aș vrea să mă smulg puțin 
din corul lăudătorilor Craiovei și să intru 
în rindul arhitecților-proiectanți care 
încearcă să vadă ce se poate face pentru 
ca această bucurie a noastră, a tuturor, 
să nu dureze doar pînă în seara de 16 
martie 1983. Sigur că importantă este pre
gătirea jucătorilor care însă nu se desfă
șoară în vid, în condiții de seră, jucătorii 
au nevoi și probleme și au o singură via
ță. Dacă am avut atîtea cazuri de jucători 
pătați de ceea ce unii au considerat a fi 
plăcerea, corupției, să vedem acum ce se 
poate face pentru a se crea în condițiile 
acestui superb triumf un cadru organiza
toric deschis tuturor echipelor de fotbal 
românești ce ar putea urma drumul fru
mos al Craiovei, un cadru organizatoric 
care să permită ceea ce președintele 
Nicolae Ceaușescu spunea cu fermitate, 
să dăm celor buni ceea ee merită. Și să 
scoatem răul din fotbal, sporind încuraja
rea binelui.

Craiova merită un stadion cu toate do
tările necesare, inclusiv un teren de an
trenament, cum au și cluburi din divi
zia B din România și cum Craiova Încă 
nu are. Craiova merită instalații de noc
turnă pe stadion și asta se poate realiza 
acum, într-un asemenea moment de en
tuziasm. Există din cite mi-am putut da 
seama resurse locale care puse în miș
care ar asigura pentru aprilie, cînd se 
vor .desfășura semifinalele, condițiile de 
joc pentru nocturnă. Indiferent cîte me
ciuri ar mai avea de jucat Craiova de 
acum înainte, această instalație de noc
turnă n-ar fi în beneficiul tuturor 1 
Acum cred că ar fi momentul șă dăm 
Craiovei tot. ceea ce merită. Prin asta am 
face un prim pas către un statut demn 
și angajant, competitiv, al fotbalului 
românesc în genere.

Să mă întorc la jocul echipei și să spun 
doar cîteva cuvinte. El nu a fost un joc 
strălucit. Nu a fost un. spectacol, ci a fost 
un joc pragmatic, dinamic și nu am cîș- 
tigat decît cu cit ar fi trebuit să cîștigăna. 
îmi permit să felicit din toată inima pe 
cei ce au -pregătit Universitatea Craiova 
pentru că au știut ce vor și nu s-au 
hazardat să se joace cu irifarcturile na
țiunii. Sigur că.mi-ar fi plăcut ca golul 
să vină mai devreme, sigur că mi-ar îi 
plăcut să fie chiar mai multe goluri, Dar, 
practic, golul lui Negrilă va rămîne în 
istoria fotbalului românesc ca un comu
tator care aruncă un întreg fotbal de pe 
-o orbită pe alta : sîntena în elita fotba
lului european. Universitatea Craiova a 
arătat că este mai bună ca Minerul Cer- 
tej. Mi se pare că lucrurile acum au de
venit clare. Rămîne în sarcina celor ce 
păstoresc echipa, dar și în sarcina celor 
ce păstoresc sportul în genere, să ajute 
Craiova ca o Românie întreagă să bea. 
o gură de șampanie din Cupa U.E.F.A.

Vă vorbesc la telefon, stimați cititori, 
sper ca săptămîna viitoare să vă pot po
vesti și ce a zis Nadia Comăneci și ce a 
zis Mircea Lucescu Și ce au zis alții pre- 
zenți, precum să vă spun și bucuria că 
de fotbal răspunde la nivelul conducerii 
mișcării sportive românești un om ho- 
tărît, după cîte mi-am dat seama, să 
încurajeze valorile în fotbal, general lo
cotenent Nicolae Stan. - Aș vrea înainte 
de a încheia și de a transmite mulțumi
rile mele următorilor cetățeni olteni, : 
Lung ■ Silviu, Negrilă Nicolae, Tilihoi 
Nicolae, Ștefănescu Costică, IJngureanu 
Nicolae, Țicleanu Aurel, Donose Costică, 
Bălăci Ilie, Geolgău Ion, Beldeanu Aurică, 
Crișan Zoltan, Cîrțu-Sorin,;.Cămătaru. Ro
dion, Oțet Constantin, Ivan Nicolae,, con
ducerii clubului și conducerii ,echipei, sec
ției de fotbal și suporterilor, să spunem ea 
ia Craiova acum, în județul in gehe- 

- re; ■ este o atmosferă- de excepțională emu
lație și că ritmUlnde'muncă și de .dăruire, 
de patos patriotic șl de promovare a 
competențelor, pe care l-a iinpus condu
cerea județului în industrie, agricultură 
Și în celelalte domenii s'e resimte pozitiv 
și ta renașterea acestei mari echipe de 
fotbal, Modestia exagerată a .celor ce ie 
ascund șuti humele de ‘ autoritățile jude
țene ș'i municipale de partid, Care au 

. concretizai în mod strălucit toatexelanu- 
rile locale, ne obligă să le trecem sub 
tăcere numele. Dar făgăduim ca săptă 
mina viitoare să; revenim eu mai multe 
amănunte despre cele pe care le-am trăit 
miercuri seară la Craiova, unde după 
meci am avut fericirea să vedem cum 
mulți dintre suporterii Universității Cra
iova- regăsiseră ecoul strădaniilor echipelor 
lor preferate pentru mai bine într-o parte 
din ceea ce revista noastră le-a dăruit de 
1® ani încoace, '«a șl Cenaclul tineretului

Lung Beldiei ' Negrilă Tilihoi

(Inlcc pentru Oltenia, in 16 i
De bucurie rar avurăm parte. 
In unele duminici, pe la nunți, 
Sintem olteni pe viață și pe moarte 
Șîntem olteni, adică sîntem munți.

Un rost ne-a dat măicuța noastră, dulcea, 
Să fim, dintre români, cei mai fierbinți. 
Din Dolj și pînă-n Olt și pînă-n Vâlcea 
Și pînă-n Gorj șl pînă-n Mehedinți !

Oltenia, eterna Terra-Nova 
Un cîntec are astăzi și-n priviri 
Hai Universitatea, hai Craiova, 
Tu, campioana unei mari iubiri !

La Tricolorul românesc se-nchină 
Și-i face jurămînt în luptă, azi, 
Oltenia, provincia latină, 
A lui Mihai, al nostru, cel viteaz.

comunist și al revistei noastre dealtfel. In 
jurul hotelului Jiul din Craiova s-au 
adunat aproximativ 50 000 de oameni care 
ne-au obligat să cintăm pentru țară, 
pentru partid, pentru tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, pentru victoria sportului 
românesc. Am făcut asta cu atît mai 
fericiți, cu cît în loc să-i vedem zdrobiți 
de băutură sau hipnotizați pînă la pros
tie de succes, i-am văzut pe olteni cu 
chef de treabă, cu chef de istorie, cu chef 
de sărbătoare, Ei au cîntat pentru echipa 
lor preferată, au cîntat pentru România 
și au știut- în bucuria care îi cuprinsese 
să. cîhte cu Cenaclul Flacăra, care, s-a 
instalat în grabă la ferestrele hotelului 
Jiul, cintezele istoriei noastre trecute și 
prezente și să intoneze noi și , frumoase 
cînțece de : dragoste pentru garantul li
bertății Și. dezvoltării noastre, președin
tele Nicolae -Ceaușescu, căruia; cei mai 
fericiți din! suporterii fotbalului românesc 

. îi dedicau bucuria lor.
Acum este momentul ca'ta-brăzda ol

teană semănători inspirați să pună să- 
mînță și mai bună; Vom 'reveni.

PIS Ca o coincidență pe care b voi 
ține minte toată viața, relatez cititorilor 
mei - -următoarele î' spre finalul - meciului, 
văzîndu~mă extrem de nervos;, primarul 
din Kaiserslautern tni-a. InWis un trabuc 
șl mi-a spus ; -

' — Mister Adrian Păunescu ?'
Yes.

~- WbuTd you like a: cigarette, please 1 
— No, thank you. I’d like a goal,..
(Dompule Păunescu, doriți o țigară?

N u, - mulțumesc, doresc un gol)
După o foarte scurtă vreme, distinsul 

șl foarte amabilul primar din Kaisers
lautern avea în colțul gurii o .țigară, iar 
eu un gol în colțul porții. Mulțumesc, 
domnule primar l

Oltenia pandoră a lui Tudor 
Și-a lui Arghezi și-a atîtor duși 
Oltenia celui mai mare sculptor 
.Al omenirii. Constantin Brâncuși,

Oltenia, eterna Terra-Nova 
Un cântec are astăzi și-n. priviri 
Hai Universitatea, hai Craiova, 
Tu, campioana unei mari iubiri !

Salut fratern. Moldovă, Bucovină, 
Salut fratern, Ardeal, și tu. Banat, 
Muntenie și Dobroge senină 
Și Maramureș, neîngenunchiat.

Priviți această sacră frumuse,. 
Oltenia pămînt de oameni burî’
Și pumn pedepsitor eu cinci județe» 
Căuș al palmei vechilor tăciuni.

Minutul 91

Observatorul U. L F. A»
— Cum vi s-a părut meciul ?
—- Cred că, din cauza mizei, cei 

două echipe au jucat sub posibilității 
lor reale. Vest-germanii au sperat l 

. un 0—0, dar. formația dumneavoasts 
a vrut mai mult și, evoluînd mai bin 
a obținut mai mult. A existat în terc 
o oarecare nervozitate, dar ea- n-a <1« 
pășit limitele normalului.

— Ce calificativ intenționati să acoi 
■ dați brigăzii de arbitri englezi,, condu; 
de Keith Hackett ?

— Arbitrii au comis citcva gre.<sel 
dar .ele nu ini s-au părut decisive'p es 
ini soarta partidei, Restul îl voi. 
îb raportul meu. către U.E.F.A.

-. Rudi Kroner
■ Sînt afectat de acest meci, dș ăecas 
înfrângere, de această elimihăre 
echipei rable. După felul în care a- 
jucat, fără să atacăm, fără să -amenh 
țăm poarta crajovenilOr, nu șe put> 
Bă ini ptitota ta cșea be'prlveș 
talia gotului, să știți că' în "câmpion 
tui nostru din astfel de execuții, adi 
un pas scurt-și un șut centrare la ea. 
să nu intervină- nici, portarul și ni 
fundașii, se întîmplă foarte rar. A fc 
deci vina portarului, dăr șt a celor d 
fundași care ' au participat la tar 
Brleget și Dusek. In ceea. ee priveș 
golul, acesta a venit, după păren 
mea, 'prea, târziii, prea spre final, 
altă ordine de idei, gazdele au juc 
cu toată inima, iâr noi, împotriva inc 
cațiilor date de a conta și in atac, i 
ne-am angajat, Jucătorii mei, & foc 
acționeze, ■ au reacționai. în ceea 
privește echipa Universitatea, o con«



elita fotbalului european!

^tefâneseu Ungureanu

tic 1983
de Adrian Păunescu

Oltenia, eterna Terra-Nova 
Un cînteeare astăzi și-n priviri 
Hai Universitatea, hai Craiova, 
Tu, campioana unei mari iubiri 3 ’

Oltenie sîntem în mate® noastră
Oltenie am fost și-așa vom fi 
Iar Flamura roș, galbenă, albastră 
Se oglindește bine și în Jii.

Tot ce avem., noi am făcut cu trudă
Și n-am trăit din milă și pomeni J 
Spre binele acestei țări asudă 
si seminția noastră de olteni.

Oltenia^ terna Terra-Nova
Un eîntee are astăzi și-n priviri 
Hai Universitatea, hai Craiova, 
Tu, campioana unei mari iubiri !

■ o formație de talie europeană, in- 
cutăbil, foarte puternică pe teren 
>priu. Pînă acum, calificările ei au 
t hotărîte în jocurile de afară, 
■ materializînd lâ Craiova șansele 
eh,ului propriu. Mi-au'plăcut Bălăci, 
jucător elegant, chiar dacă a primit 
lonaș galben, și Cămataru, care este 
permanent pericol. Dar m-a impre- 
:iat și liberoul Ștefănescu, care mi 

părut că a jucat șchiopătînd mai
It de o jumătate de meci. O ețem- 
că dăruire ! Din păcate, jucătorii 
i nu au jucat cu o astfel.de dăruire 
iritări și succes în continuare 
stei echipe care aduce fotbalul rot 
nesc în .semifinalele unei cupe eu- 
ene. . :' /

/rigel
War: dacă. apărarea, noastră: a . dus ,, 
greul. în acest meci care, conform 
Uliul• nostru».trebuia.să,și .atacăm, 
credeam., că vom primi gol A. fost 
vză.la pare portarul trebuia să..in-. 
'ină, iar dacă portarul n-a interve- 
trebpia ca. eu sau Duseic să reapjn- 

j - atei șut ■ sau acea ■ centrare; , 
nun, ■craiovenii merită această ca- 
are pe„.caice au cucerit-pț la 
serșlautetp. Dacă vor juca, Iii eon- • 
are cu același extraordinar' angaja- 

văd îh finală, indiferent de ■ 
ar,sar. Ei șînt o echipă, în primul 
i,.în care joacă Bălăci și Cămătaru, : 
înde fundașii de margine știu să 
i- iii atac și Chiar să' înscrie și ’ go- 
DeSpre noi ? Am pierdut jocul la 

atare, am. cedat prea ușor mijlo- 
terenului, iar . în - defensivă am 
riis tot .ce. era de respins, mai pu- 
faza aceea. Dar, ce să-î • faci, 
ta este fotbalul,, trebuie să existe 
h învingător. Apeșta a fost, deo- 
jaț$, Universitatea Craiova Fell- 
i și euocee. .

VICTOR HiJA *1

Bravo jucătorilor și antrenorilor Universității, 

felicitări minunatului public oltean
Craiova, 16 martie (prin telefon). La 

ora la care mă aflu în legătură telefonică 
cu redacția, Craiova își sărbătorește, cu 
măsură și decență, victoria în fața redu
tabilei formații vest-germane Kaiserslau
tern, victorie care coincide cu cel mai bun 
rezultat din istoria fotbalului românesc : 
calificarea unei echipe în semifinalele unei 
cupe europene. Prin această strălucită iz- 
bîndă, la care se face părtaș întreg fotba
lul românesc, „campioana unei mari iu
biri", cum a numit-o în urmă eu opt ani 
redactorul șef al revistei „Flacăra", e pe 
cale să devină, dacă nu cumva a și deve
nit, campioana unei mari iubiri europene. 
- Piața Unirii e, la această oră, o adevă
rată mare de oameni, iar hotelul „Jiul", 
din care mă străduiesc să transmit aceste 
rînduri învingînd tumultul de afară.; e în
conjurat de sute de tineri ce scandează 
„Ști-in-ța, Ști-in-ța"'. Cortegii nesfîrșite 
de mașini vîntură străzile orașului, claxo- 
nînd neîntrerupt și fluturind steagurile 
alb-albastre, atît de dragi, ale Univer
sității. Se aud sirene,- se bat tobe, se înalță 

, spre cer baloane colorate. E o bucurie 
de nedescris. feerică, exuberantă, semn de 
simpatie a unui public minunat, cu ade
vărat ,al. 12-lea jucător craiovean pe toată 
durata partidei, dar și de răsplată la a- 
dresa unei performanțe excepționale, do- 
bîndită prin muncă și seriozitate, ispravă 
pentru care a curs multă sudoare. Și-a 
dat întîlnire astăzi la Craiova întreaga 
lume a fotbalului românesc, de la foștii 
internaționali Mihai Flamoropol sau Du
mitru. Marcu. pînă la’ antrenorii echipei 
naționale. Mircea Lucescu si Mircea Ră- 
duleseu, ultimul din ei întinzînd, în zilele 
dinaintea partidei, o mină de ajutor co
legilor craioveni Constantin Oțet șî Nico-’ 
lae Ivan. A ținut pumnii strînși pentru 
studenți pînă și Nadia Corn ăneci, parcă 
la fel de emoționată ca în vremea fiind de
venea, la Olimpiada din 1976. „Zeița de la 
Montreal". în tribunele stadionului, arhi
pline, . cu trei ceasuri înaintea‘începerii în- 
tîlnirii, ș-a găsit, între alții, și profesorul 
Mircea Olteanu, oftalmolog căruia Univer
sitatea și. în general, fotbalul nostru H da
torează recuperarea ' într-un timp record 

„a lui Aurel Țicleanu, în; meciul de. astăzi 
cel mai bun jucător de pe teren. Condu
cerea C.N.E.F.S. a fort reprezentată. la. 
■fata locului, de . președintele Marin Drag- 
nea și de vicepreședintele Nicolae Stan, 
■iar între sunorteri s-au numărat, riscînd 
să răgușească, și membrii Cenaclului Fla
căra. Cu două imnuri dedicate Universi
tății Craiova, ambele pe versurile proas
pete ale poetului Adrian Păuneșcu. Vale
riu Penișoară a electrizat asistența, stația 
de radioficare a stadionului transmițîn- 
du-le atît înaintea meciului, cit și în 
pauza lui. De fact, la ora acestei convor
biri .telefonice. Cenaclul Flacăra oferă iu
bitorilor fotbalului craiovean un spectacol 
„pe picior", înlesnit de «ele cîteva me
gafoane instalate la etajul III al hotelului 
„Jiul". Ca să vă dati seama, stimați citi
tori. de ■ ce cotă de interes a stîrnit con
fruntarea cu Kaiserslautern, am să vă 
spun că pînă șî revista „Secolul 20", ears 
n-a publicat pînă acum nici un rînd de
spre fotbal, a ținut să aibă aici un repre
zentant 1 Cînd zic publicul craiovean. îi 
am în vedere, firește, pe cei peste 50 000 
de spectatori care au luat loc, tremurînd, 
disberînd pentru Universitatea, în tribu
nele Stadionului Central. Dar , adevărul 
e că mulți dintre aceștia au venit din 
alte orașe și chiar din alte județe. Pe 
drum, de pildă, am întîlniț o mașină pe 
care scria, cu litere - uriașe, „Haide U 
Crgiova ’ Nu da1 înapoi F Făgărașul e W 
voi 1" Trenurile care au sosit azi în Bă
nie- aii descărcat .mii și mii. de. șimpatizanți 
din localitățile județului Dolj și ale celor 
limitrofe. Pînă și un oaspete italian a ur
mărit desfășurarea întîlniril : antrenorul 
lut F.C. Milan, Vittorio . Garigari,. ajuns 
aici spre a-1 vedea la lucru pe Bălăci. Fă- 
cînd n paranteză» permiteți-mi să potez 
că.-după fluierul final al ■ arbitrului,' Gali - 
gări mi-a -mărturisit că nu. i-a fdsț dat 
încă să vadă un asemenea public, fidel 
formației favorite și, totodată, competent, 
El a adăugat că meciul s-a desfășurat sub 
amprentă mizei,,dar a insistat asupra, fap
tului; că Victoria studenților și, implicit, 
calificarea sint pe deplin meritate. '

Partid® propriu-zisă n-a început safe cele 
mai bune -auspicii pentru jucătorii rom'âni. 
Aeuzînd trac, suportînd cu greu încărcă
tura psihică, eraioveniî au avut un debut 
de partidă mai șlab. Măsurile de 
precauție luate de antrenorul Kro
ner, care l-a "fixat pe Wolf și Brie- 
gel ca „jandarmi" la Bălăci și, res
pectiv, Cămătaru, au. dat .roade și prima 
jumătate de oră a consemnat un joc echi
librat, convenind oaspeților. Abia în hai - 
nutul ■ 27, CraioVa s-a găsit la un pas de 
gol.- dar lovitura liberă -executată de Ba
hici, de la 22 de metri, a izbit stil pul din 
dreapta porții lui Reiehel. Abia după mi
nutul 30/Craiov.aă preluat .inițiâti^^ do-, 
mipînd cu autoritate, dar ea a. comis in; 
prudența de s juca mal mult be siis. mi»'

Universitatea Craiova marchează golul calificării în semifinalele Cupei U.c.F.A.
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glie înalte convenind fundașilor vest-ger- 
mani și, mai ales, lui Briegel. în contul 
primei reprize ș-a mai trecut un. cartonaș 
galben acordat lui Șjtefăppșcu la uri fault 
asupra lui Wolf, de fapt o. ultimă soluție 
de a-1 împiedica pe fotbalistul din ■ 
Kaiserslautern să rămtoă singur, în față cu 
Lung (minutul 11), .

La reluare, antrenorii Oțet șl Ivan 1-au. 
trimis în teren, pe Beldeanu, înlocuind.u-1. 

-pa Crișan,.eontuziosiaî, Datorită eforturilw 
excepționale ale lui. Țicleanu, secondat de 
Donase și, pe alocuri, de .Geolgău,1 Craiova 
s-a tostalaț eu ,fundașii pa linia de, cen
tru, eăutînd să străbată, „rețeaua" oaspe
ților, foarte deăsă: în față porții lui 
Reichel, După ce în minutul 49, Bălăci 
(care ș'i-ă hideplinit foarte bine rolul, 
plimbîndu-1 pe Wolf de pe p ■ parte pe cea
laltă a terenului) a; prim it,..tn, mod cu to-' 
tul ne justificat, un cartonaș galben, pen
tru un- fault obișnuit de' jbft. preșiunea 
Universității a «rescut și ' jucătorii craio- 
veni .s-au aflat, în mai multe rînduri, în 
imediata ; apropiere a , golului. în. minutul 
74, cînd'tensiunea în stadion devenise pa- 
roxisUcă,. Geolgău „î-a -întors" pe Meltzer, 
l-a fentat pb Reichel, dar a șutat peste 
bară ! A fpst peyote de 4 inspirație .de 
moment a lui Cămătaru, care a tras de la 
40 de mețfl, pentru ca Universitatea să 
obțină, în minutul 81,. O nouă lovitură de 
colți (Raportul acestora, a fost 5—2 pentru 
Craioya.) A executat Bălăci și, profitînd 
de ezitarea apărătorilor din Kaiserslautern, 
fundașul Negrilă a trimis cu sete :balonul- 
in plasă, mai’cînd un gol pe care nu cred 
că greșesc dacă îl' numere • istoric A ur

mat o mare .ocazie a lui Bălăci -(minutul 
84), dar. meciul era de acum jucat! Zvîc- 
nirile oaspeților, care se mulțumiseră 
pînă atunci cu un fotbal, de așteptare, 
n-au dat nici un. rezultat în fața unei 
echipe „pare și-a .strînș rindurile, avînd 
in Ștefăneseu o adevărată minte limpede.

Minutul 90 ă consfințit o victorie a Uni
versității pe . cit de greu obținută, pe a- 
tît de indiscutabil meritată.

Bravo,' Universitatea Craiova, Iți mul
țumim, pentru satisfacția pe care ne-ai 
nrodus-o I ™

OVIDIU IOANIJOAIA ■

Uri1 fierbinte '„Bravo !" colegului 
meu//de gâzetărie radiofonică 
Sebastian Dbmoztnă 1 Sînt.' fericit 
să-i - spun că a fost la înălțimea 
Universității Craiova. Jenantă, sub 
orice , dtecuție, improvizația seni- 
nată; Urziceanu. »Cînd n-ai cal de 
curse, să nu concurezi 1 Prima 
mea intervenție sportivă s-a pro
dus sub orgoliul meu oltenesc în 
favoarea «tudențlmii oltene. în 
sfîrșiț/ do la egal la egal, totr-o 
eompetiție europeană 1 Deci un 
salut semnai „Niște țărani".

WW SARARU
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Obiectele de cultură 
tehnică și de specialitate

învățămîntul liceal cu profil industrial 
este o formulă de dată relativ recentă la 
noi și a însemnat fără nici o îndoială o 
veritabilă turnantă în întreaga concepție 
a sistemului nostru de .învățămînt. In
staurată nu fără unele dificultăți, ine
rente începutului, în ceea ce privește do
tarea ateliereîor-școală, asigurarea cu 
cadre de specialitate și de îndrumare 
practică a elevilor, corelarea cerințelor 
învățămîntului de cultură generală cu 
cele legate ’de pregătirea în specialitate, 
noua structură a învățămîntului liceal a 
răspuns desigur unor comandamente ex
prese ale domeniului industrial (necesa
rul de cadre calificate, în condițiile ex
pansiunii procesului de industrializare), 
dar și unor deziderate de ordin educativ. 
Înscrise în ansamblul eforturilor de în
făptuire pe toate planurile a revoluției 
tehnico-științifice în țara noastră. Juste
țea liniilor directoare după care este con
ceput la ora de față învățămîntul. liceal, 
în baza principiului legării indisolubile a 
teoriei cu practica și cu producția este 
indiscutabilă și- nu o reargumentare a 
acestor aspecte își propun rîndurile de 
față. Ci, în același spirit de obiectivitate 
și simț critic (și autocritic), de demo
crație și responsabilitate ca și celelalte 
dezbateri despre unele probleme ale în
vățămîntului găzduite în revista „Flacă
ra", am angajat un dialog cu cîțiva pro
fesori și elevi ai claselor a XII-a de la 
Liceul industrial „I.L. Caragiale" din 
Capitală, încercînd să aflăm care, este 
stadiul de „maturizare" a învățămintului 
cu profil industrial, în ce măsură relația 
teorie-practlcă-producție s-a cimentat și 
conduce la efectele scontate.

Cum este și firesc, pregătirea tehnică 
și de specialitate a elevilor din liceele 
industriale (intrucît de acest domeniu ne 
vom ocupa mai îndeaproape) se desfă
șoară pe două planuri : pe de o parte 
sub forma pregătirii teoretice, în cadrul 
orelor rezervate obiectelor de cultură 
tehnică și de tehnologie a meseriei, așa
dar în cadrul orelor de curs obișnuite, și 
pe de altă parte, sub forma activității de 
practică productivă, organizată în uzine 
sau în ateliere școală. Chiar dacă în 
multe din dialogurile noastre cu inspec
tori, cadre didactice și elevi, consemnate 
în anchetele despre repetenție, despre 
manualele școlare, a fost vorba nu o dată 
și despre aceste „obiecte tehnice", de
spre numărul uneori exagerat. de mare 
de ore ce le sînt afectate, totuși nici o 
idee preconcepută nu a trasat direcțiile 
dialogului de la Liceul industrial „I. L. 
Caragiale",; el derulîndu-se în toată li
bertatea deplinei sincerități și responsabi
lități a opiniilor.

Cultură tehnică generală ?
„în cele două trepte de liceu, așa-nu- 

mitele «obiecte tehnice» figurează în pla
nul de învățămînt cu un număr de ore 
care variază intre 5 și 7, după anul de 
studiu. Pentru acoperirea obligațiilor de 
predare la aceste obiecte, în liceul nos
tru — ca și în mai toate liceele dealt
fel — au fost solicitați ingineri, alături 
firește și de profesori de fizică sau de 
matematică, discipline strins legate de 
domeniul culturii tehnice și de speciali
tate. Așadar, obiectele tehnice și de spe
cialitate beneficiază de o atenție deose
bită, din păcate însă nu întotdeauna ono
rată și cu rezultatele cele mai bune." 
(prof. MIHAI ELENA — matematică, di
rectoarea liceului) Evident, am dorit să 
aflăm și motivația acestei afirmații și 
am aflat următoarele : „Numărul de ore 
cheltuite cu pregătirea tehnică-teore» 
tică a elevilor noștri este mult prea mare. 
Intr-un timp mai scurt, cu manuale mai 
concentrate, mai bine organizate ca mod 
de prezentare a cunoștințelor, cu o mai 
susținută preocupare pentru aplicabilita
tea cunoștințelor predate s-ar realiza 
mult mai mult." (prof. MIHAI ELENA) 
„Cred că în discutarea acestor manuale 
este necesar să pornim de la conținutul 
programelor analitice. Multe din cuno
ștințele pe care noi, ca profesori, sîntem 
obligați să le predăm la clasă 'sînt inutile 
sub raportul aplicabilității lor în activi
tatea de practică productivă și chiar în 
producție. Așa de pildă, la clasa a XH-a, 
profil prelucrători prin așchiere, studiem 
cîteva săpt&mîni la rînd prelucrarea de 
roți dințate, în manual descriindu-se eu 
lux de amănunte operații dificile, calcu» 
tal unghiului roții dințate, ceea ee viito
rul muncitor calificai gradul II nu va 
ajunge să facă niciodată în uzină. Aces
tea sînț probleme de proiectare, de cer- 
eetare, care interesează cel mult un teh
nician sau un inginer, iar ca execuție, 
ele sînt numai de competență muncitoru
lui de înaltă calificare. Desigur că sînt 
lucruri interesante, hai să le numim de 
„cultură tehnică generală**, . dar aven» 
®are dreptul să sacrificăm atîtea și atî- 
tea «sa psatrB ei», câtt wems hu au alai 

un feî de aplicabilitate practică 7“ 
(ing. prof. FLOREA GABRIELA) „Admi- 
țînd că atelierele noastre ar putea fi do
tate cu cele necesare pentru a lucra pe 
roți dințate — ceea ce nu este posibil, 
fiind vorba de utilaje foarte complicate, 
de înaltă tehnicitate — aceste cunoștințe 
tot nu ne-ar fi de folos, intrucît nici 
maistrul care ne îndrumă nu are califi
carea necesară pentru acest tip de ope
rațiuni." (TASCU ALINA — elevă, clasa 
a XII-a, profil mecanică) „Aș mai adău
ga aici un exemplu asemănător. îri ma
nualul de Echipamente pentru automa
tizări, pentru clasa a XII-a, la paginile 65 
și 67 figurează niște scheme extrem de 
complicate, aproape de neînțeles, sche
mele de funcționare a strungului „ca
rusel", pe care noi le „tocim" zile în șir, 
după ce alte zile în șir profesorul s-a 
străduit în fel și chip să ne explice 
în cuvinte ceea ce nu se poate pricepe 
decît lucrînd efectiv, pe mașină". (DU- 
MITRAȘ ADRIANA — elevă, clasa a 
XH-a) „Același lucru și despre mo
dul în care sînt ilustrate manualele 
noastre : de cele mai multe ori ni se dau 
fotografii ale utilajelor, iridicîndu-ni-se 
și locul lor de fabricație... Oare asta poa
te suplini în vreun fel contactul direct 
cu realitatea din uzină ?...“ (TASCU 
ALINA) „Din păcate, în general elevii 
ajung să aplice în practică doar o mică . 
parte din cunoștințele dobîndite în aceste 
ore și, iarăși din păcate, doar pe cele mai 
simple. Desigur, nici practica în ateliere- 
școală și nici cea desfășurată în uzine nu 
poate, deocamdată, rbaliza d familiari
zare perfectă cu toate tipurile de opera
ții pe care le presupune o anumită cali
ficare. Pe de o parte, pentru că operați
ile executate de elevi în ateliere depind 
în bună măsură de ceea ce ne trimite 
uzina patronatoare, în funcție de nevoile 
ei, pe de altă parte, pentru că nici în 
uzină maistrul nu-și poate părăsi norma, 
lăsînd numai elevii să lucreze — de mul
te ori în pierdere, din nepricepere." (ing. 
prof. FLOREA GABRIELA)

Problemele „teoriei și practicii** 
sînt încă probleme

Iată deci că problemele legării, teoriei 
cu practica sînt încă probleme. Iată deci 
că programele analitice pentru aceste 
obiecte și chiar pentru instruirea practi
că nu sînt încă suficient de bine puse la 
punct. Fără a discerne foarte exact de 
ce anume cunoștințe are și mai ales va 
avea nevoie elevul unui liceu Industrial 
pentru meseria în care se pregătește, 
dacă nu vom urmări îndeaproape cit de 
bine se fixează în practică toate cuno
ștințele teoretice’ dobîndite nu vom putea 
evita aprecieri de felul celor care urmea
ză : „Realitatea este că una învățăm la 
orele de «cultură tehnică» și alta facem 
la practică. Chiar dacă s-ar putea să fiu 
puțin prea tranșantă, am să vă spun ur
mătorul lucru : în clasa a IX-a, la 
practica din primul trimestru nu aveam, 
evident, aproape nici un fel de cunoș
tințe teoretice. De aceea, maistrul a tre
buit să ne predea pe loc cîteva noțiuni 
elementare, pentru ca să putem înțelege 
operațiile făcute. Sigur, n-a fost ușor, 
dar pînă la urmă am reușit noi... sâ pilim 
pe margine niște piese ! Pînă aici totul 
e bine. Ce ne facem însă că și pe mai 
departe am făcut cam tot asta : am pilit 
piese. Atunci la ce bun toată teoria cu 
care ne muncim ?“ (MORCOVESCU IOA
NA — elevă, clasa a XII-a) Recunoaștem 
in aceste fraze impetuozitatea caracteris
tică vîrsței și, ca oameni de bună-credință. 
vom ști cu toții să discernem ceea ce 
este important în părerile atît de vehe
ment expuse de acești aproape aCsolvenți, 
acest semnal de alarmă care ne averti
zează de o serie de neajunsuri.

„Cele spuse de Ioana conțin un ade
văr indiscutabil : acela că, în formula 
actuală, pregătirea tehnică și de specia
litate a elevilor noștri — și nu cred să 
constituim o excepție între celelalte 
licee industriale — nu realizează în su
ficientă măsură legătura între teorie și 
practică, deșî; se consumă un număr 
imens de ore pentru aceasta și nu mai 
constituie pentru nimeni tur secret că 
elevii sînt supraîncărcati, suprasolicitați, 
nevoiți să neglijeze unele obiecte în fa
voarea altora, în funcție de preferințe 
sau de opțiunile profesionale postliceale. 
Nu trebuie să ne ascundem. după deget. 
Nu folosește nimănui o asemenea atitu
dine. Aceste obiecte cu profil tehnic ar 
trebui predate în cadrul practicii, la fața 
locuim, ea să zic așa". (prof. DOBRE 
IOANA — fizică) „O bună parte din cu
noștințele predate în , orele de . organe 
de mașini și mecanisme, de rezistența 
materialelor, de utilaj tehnologie ete. 
etc., se pretează foarte bine pentru a fi 
predate chiar de către maistru, în cadrul 
orelor de practică. Sînt în manualele

w m ’«'î. „mițe t-eslficări » , 

expllcitări de prisos, de care am putea 
descongestiona orele, ele puțind fi învă
țate în practică. In felul acesta s-ar de
păși situația actuală cînd copiii au în 
orar în unele zile 7—8 ore de curs" (ing. 
prof. FLOREA GABRIELA)

Și o chestiune de limbaj
„Pentru că am pomenit de supraîncăr

care, vreau să comentez un alt aspect, 
acela al decalajelor și suprapunerilor 
dintre programa analitică a acestor 
obiecte și programa unor obiecte din ca
tegoria celor fundamentale, cum sînt 
matematica și fizica. în clasele a IX-a și 
a X-a, la obiectele tehnice li se cer ele
vilor cunoștințe solide de electricitate, 
cînd ei abia încep studiul mecanicii la 
fizică. De aici o seamă de dificultăți : 
profesorul-inginer trebuie să se descurce 
cumva și atunci încearcă să Ie explice 
el anumite lucruri sau pur și simplu le 
cere elevilor să le știe. Pe de altă parte, 
la clasa a Xl-a, în aceeași perioadă în 
care la fizică se studiază probleme de 
electronică, la obiectul echipamente 
electronice se reiau,, tot cu lux de amă
nunte, cam aceleași cunoștințe". (prof. 
DOBRE IOANA) „Punînd cap la cap 
aceste ore, reiese că noi studiem nici 
mai mult, nici mai puțin decît 10 (!) ore 
pe săptămină — șase la disciplinele teh
nice și patru Ia fizică — probleme de 
electronică !...“ (DUMITRAȘ ADRIANA)

„Un alt aspect legat de calitatea aces
tor manuale pentru disciplinele tehnice 
este cel al limbajului folosit. Sînt pro
fesor de fizică, așadar am o pregătire 
corespunzătoare pentru a nu-mi părea 
aceste cărți niște rebusuri. Totuși, nu 
pot să nu observ că modul de prezentare 
a materiei este defectuos. Avem de-a 
face de fapt cu niște compendii, destul 
de inabile, după manuale universitare. 
Cind spun inabile, mă refer la faptul că 
sînt făcute de oameni fără experiență 
didactică de liceu", (prof. POPA NES
TOR — fizică) „In intenția autorilor 
manualelor după care învățăm noi pare 
să fi fost- de a ne învăța din toate cite 
puțin,- in ideea de a ne forma o cul
tură tehnică generală. Rezultatul este 
însă că materia nu este bine structurată, nu 
întotdeauna capitolele se înlănțuie logic, 
incit pînă la urmă ajungem să nu prea 
mai știm nimic sau mai precis nimic ca 
lumea". (BEGHEGEANU DAN — elev, 
clasa a XII-a) „Cile puțin din toate" — 
iată un principiu nepotrivit cînd este 
vorba totuși de domenii ale științelor 
exacte. Problema competenței didactice 
a autorilor de manuale școlare apare, 
din păcate, ca un laitmotiv al tuturor 
dezbaterilor noastre privind manualele 
școlare. Revenim așadar tot la chestiu
nea concursurilor de manuale, sistem ab
solut indispensabil pentru a avea ma
nuale de . calitate, adevărate ghiduri 
pentru elev și pentru profesor. Așa cum 
spuneam la început, învățămîntul liceal 
cu profil industrial este o formulă de 
dată recentă, incit e aproape firesc ca 
nu toate lucrurile să fie puse la punct 
definitiv. Or, dialogul nostru pe această 
temă se înscrie exact în ideea de a 
sprijini eforturile ministerului de re-, 
sort (M.E.I.), care a și trecut dealtfel 
la înnoirea unora din aceste manuale. 
Alcătuirea unui manual este o operație 
de mare răspundere și care se bazează 
totuși enorm pe tradiție. Or, acest dome
niu nu are încă o tradiție îndelungată, 
intrucît școlile profesionale erau cu totul 
altfel organizate.

Un sondaj de opinie ale cărui rezultate 
le vom comunica într-unul din nume
rele viitoare ale revistei noastre, ne 
arată că în rindul elevilor disciplinele 
tehnice se bucură de puțin interes, ceea 
ce nu se poate afirma despre activitatea 
aplicativă, la care participă cu adevărat, 
mai ales atunci cînd au de îndeplinit 
operații complexe, specifice meseriei și 
nu activități mai mult sau mai puțin 
mecanice, pe care le-ar putea face la fel 
de bine și un muncitor necalificat. A» 
coasta demonstrează că nu este vorba de 
o lipsă de interes pentru domeniul res
pectiv, ci că, dimpotrivă, la 17—18 ani 
elevii.se simt capabili de o activitate 
conștientă, de responsabilitate profesio
nală. Tocmai pe acest adevăr trebuie 
contat, căutînd pe toate căile acele forme 
de instruire care să facă apel la calită
țile indiscutabile ale acestor tineri. Cită 
vreme elevii noștri reușesc să facă față 
unui regim de muncă extrem de „dur" : 
&—1 ore de curs zilnic la școală, după 
care urmează 3—4 ore de studiu indi
vidual acasă, după care urmează, even- 

. luai, pregătirea pentru admiterea într-o 
instituție de învățămînt superior, după 
eare... după care..., înseamnă că există 
disponibilități impresionante, cărora sîn
tem obligați să le dăm cea mai bună în
trebuințare,

TANIA, RADU N ,

Somnul voievozilor
Ceasul memoriei a bătut orele reînvierii. 
Mormintele sînt rodul ideii și jertfei.
Istoria începe să cucerească înfringerilo 
sub o fericită zodie.
Somnul voievozilor curge în rîul vieții.
Din veac în veac somnul voievozilor 

se retrage 
în semnele de azi, 
înaltul ceas al memoriei bate 
odată cu sufletul lor așternut 
pe inimile noastre.

Iarba durerii
Miroase a moarte mi-ai spus fără patimi 
și obrazul Sitei de pămînt era
Toamna cînd el muri fără lacrimi 
și Someșul plinsul trist și-l murmura

Miroase a moarte lumea spunea 
la priveghi și pe-afară.
Tata era om simplu de la țară 
și senin a știut să moară

Miroase a moarte în stele și-n crini 
gindul țarină l-a făcut trifoi, 
Doamne cum ne uităm părinții 
Cînd timpul e sclavul din noi.

De ziua morților Ioana aprinde o luminare 
din partea mea că sînt așa departe 
și-l văd pe tata cosind prin moarte 
iarba durerii de care-n viață a avut parte.

E bine
lată-ne ajunși în fața iubirii pierdute, 
alai sumbru cu zeci de alăute 
ce-și poartă munte 
strunele fugite din rai 
sub cer de cenușă
nici o lumină nu se îndură 
să ne vadă
în ce veșmînt purtăm patima și ur» / 
Nimeni n-așteaptă
zodia s-o dezlege de făptura 
închisă-n tăcere.
Oare ce cuvînt să-ți spun acuma 
care să nu-1 cunoască ura ?
E bine ca un lucru să ști l 
mor ții din noi nu pot vorbi.

Cintec
Sfios ți-aduc un crin și o garoafă 
cînd inima ta e-un cimitir de roze 
iar ochii, destinul unei veșnice nevroze. 
Și mă retrag c-un semn do ue-nțeles 
și nu știu dacă am să vin și-a doua oară 
făptura să ți-o ador și s-o înțeleg 
și taina ei s-o n-o mai las să moară. 
Ești seninătatea candorii ruptă din Olimp 
la Tomis stai și-asculți al Iui Ovidiu 

plînset 
și ochii tăi visează iarna în care a nins 
și marea cu corăbii albe de la Roma 
să-ți eînte al talazurilor rece paradis.

In memoriam?
Dumitru D.

Panaitescu
Eminentul profesor, editor și istoric 

literar Dumitru D. Panaitescu, fiul și 
colaboratorul cel mai apropiat al scri
itorului Perpessicius, reputat critic, 
poet și editor fără egal al operei lui 
Eminescu, ne-a părăsit pe neașteptate, 
lăsînd neîncheiate atâtea lucrări pre
gătite de ani de zile pentru tipar. Du
mitru D. Panaitescu a fost unui din
tre marii devotați ai studiului literar, 
ai cărților și ai nobilelor idealuri uma
niste, ducind în singurătatea casei me
moriale a părintelui său o muncă de 
benedictin, pentru a aduna, sistematiza, 
comenta moștenirea literară a lui Per
pessicius, din opera căruia a și tipărit 
12 volume, și pentru a adăuga noi vo
lume la cel publicat de el : Carnet 
inactual (1970). Cercetătorul și literatul 
și-a consacrat ultimii ani definitivării 
seriei de Opere ale părintelui său cu 
un devotament filial de inegalabilă no
blețe, păstrind în raporturile lui cu oa
menii și instituțiile care-l solicitau co
laborarea o atitudine de afectuoasă po
litețe, de nedezmințită solicitudine. 
Umanismul lui ca și erudiția sa recu
noscută nu s-au dezmințit niciodată ; el 
a întruchipat, continuînd pilda vie a lui 
Perpessicius, maestrul nostru, adevă
ratele virtuți ale savantului dedicat 
culturii țării sale. Ca singur și ultim 
deținător al unui imens tezaur de do
cumente, cărți, scrisori, manuscrise, 
colegul nostru a avut grijă pioasă de 
păstrarea și valorificarea moștenirii lui 
Perpessicius. Ar fi păcat să se risipeas
că acest tezaur unic în loe să fie în
credințat Muzeului literaturii al cărui 
întemeietor a fost, pentru a constitui 
un memorial șl e sursă documentară, 
cternizînd și în felul acesta amintirea 
iui Perpessicius. Cred că asta a fost șl 
ultima dorință ă fiului său. Mitică, de 
care ne despărțim acum... Amintirea 
lui și pilda devotamentului său față de 
valorile spiritualității noastre vor ră- 
mîne Vii în inimile noastre, rostind eu 
vorba strămoșilor noștri, la despărțirea 
definitivă : Sil tibi terra levis f
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Flacăra scrisă de cititori

Cișmigiu
Bătrîn prin vîretă și veșnic tînăr prin 

frumusețe, Cișmigiul se pregătește pen
tru sezonul estival. A și început să îm
brace frumoasele sale straie pitorești. 
După primii vestitori ai primăverii, ghio
ceii, au apărut brândușe, viorele și gălbe
nele. Pe spațiile amenajate din partea de 
sud a parcului se întind adevărate co
voare naturale țesute din aceste flori, iar 
peste tot se imprimă încetul, cu încetul 
culoarea verdelui. Iarba crește. Mugurii 
copacilor sînt gata-gata să se deschidă. 
Natura își face datoria pe deplin. Nu însă 
Și cei de la Domeniul public, care sînt 
însărcinați cu administrarea și păstrarea 
acestui parc în condiții bune. După ce au 
amenajat spațiile verzi și după ce au 
umplut lacul cu apă, ei au lăsat totul 
baltă. Astfel, pe spațiile verzi șe umblă 
ca pe stradă, se bate mingea și se rup 
florile. Bărcile de pe lac sînt lăsate în 
voia valurilor și mai ales a copiilor mai 
mari sau mai mici, care se „plimbă" cu 
ele și le ciocnesc una de alta sau le iz
besc de bordurile lacului, stricîndu-le. Or, 
toate acestea sînt niște bunuri obștești, 
în ele au fost investiți banii și munca, 
obștii. Totul s-a făcut pentru a servi la 
recreația oamenilor. Dar, dacă copiii și 
ceilalți care deteriorează aceste bunuri 
nu au încă spirit civic dezvoltat, de ce 
atîta nepăsare din partea celor care pri
mesc retribuții pentru administrarea și 
păstrarea lor 1

Radovan Pavlovici 
București

0 mistificare
„Avem o înaltă îndatorire morală pen

tru a cinsti memoria eroilor neamului, 
care cu riscul sau prețul vieții ne-au 
apărat și păstrat glia strămoșească, 
pe', m ca noi, urmașii lor, să ne putem 
bueara de o țară liberă și independentă, 
în numele acestei datorii morale, vreau 
să atrag atenția asupra unei mistificări. 
Iată despre ce e vorba. Autorul broșurii 
«Eroina de la Olt, Maria Manciulea» (Edi
tura militară), Lucian Ionescu Tomoșani, 
descrie (și nu numai în cartea menționată, 
dar și în alte lucrări, scenarii, schițe etc.) 
actele de bravură ale eroinei.

Maria Manciulea, prezentînd-o ca sin
gura participantă la actul istoric de la 
2—3 septembrie 1916 — cind două tinere 
țărănci au contribuit la călăuzirea Regi
mentului 30 Muscel, prin apa Oltului, 
spre tabăra inamică — și omite intențio
nat numele Lucreției Canja ca principa
lă participantă la acel act. Mai mult, 
L.I.-T nu s-a sfiit s-o denigreze pe Lu- 
ereția Canja, afirmînd că n-a participat 
la acea acțiune, acuzând-o totodată de 
uzurpare a titlului de eroină, după cum 

a declarat, în ziua de 12 octombrie 1982 la 
Casa de cultură a sectorului 1, în cadrul 
unei ședințe festive a clubului Femina, 
spre indignarea celor din asistență, care 
ulterior au vizitat Muzeul. Militar Central 
din Capitală. Aici au putut vedea, în vi
trina de onoare a eroilor războiului 1916— 
1919, numele și diferite obiecte apărținînd 
Lucreției Canja, figurînd la loc de cinste 
alături de Ecaterina Teodoroiu, amindouă 
decorate cu înalta distincție militară de 
război Virtutea Militară» întrucît numi
tul autor, camuflat în postura de popu
larizator al actelor de eroism; nu se 
sfiește a deranja insistent autorități și 
diverse instituții pentru publicarea mis
tificărilor sale, am scris "aceste rînduri".

lascu A. Ion 
veteran din războiul 1916—1919 

și războiul antifascist, 
strada Frumoasa nr. 54,

București

Doctorița noastră
„Sanatoriul TBC Bixad e așezat la 5 

km de Negrești Oaș. Este situat într-o re
giune frumoasă, cu aer prielnic plămînl- 
lor, unde bolnavii, sub îngrijirea perso
nalului medical, își. fac tratamentul con
form prescripțiilor medicilor. Doctorul pe 
mîna căruia cade bolnavul îl ia în pri
mire și de aici începe tratamentul cu se
veritatea specifică lui. Doctorița noastră, 
Elisabeta Gyori de la vila 2, et. 1, sa
loanele 9—19, și asistentele medicale, 
plus tovarășa asistentă șefă Gîrbovan 
Florica, sînt demne de toată lauda. Dr. 
Gyori Elisabeta sau, cum îi zicem noi 
în ascuns, doctorița noastră, e foarte se
veră și de multe ori, în timpul liber, o 
ocolim de teama să nu greșim cu ceva. 
E ca o mamă severă cu copiii ei. Trata
mentul e urmărit cu o precizie de ceasor
nic. Sînt cazuri urgente în care sora de 
serviciu și doctorița noastră răspund 
prompt. Toți care vin și se internează la 
noi, la sanatoriu, întreabă de dr. Gyori 
Elisabeta : oare mai sînt locuri ? oare ne 
va primi la dînsa? Noi credem că pe lingă 
frumusețea meseriei pe care o practică, 
posedă un mare volum de cunoștințe pe
dagogice. Știe lucra cu fiecare în parte 
după cum le sînt firea și boala, ne urmă
rește cu atenție evoluția bolilor și admi
nistrarea tratamentului . prescris, dar pe 
lingă acestea, calitățile pedagogice o scot 
in evidență și ne fac s-o iubim, s-o sti
măm și s-o respectăm".

Bolnavii din subordine» dînsei

Scrisoare deschisa
Ifevarășe dr. Alexandru Vulpe,
în interviul consemnat de tovarășa Cici 

lordache-Adam sub titlul „Ce știm și 

ce-am mai putea ști despre geto-daci", 
răspunzînd la întrebarea dacă dacii au 
-avut sau nu scriere, dvs. concluzionați cu 
următoarea frază categorică : „Ei între 
ei (dacii, n.a.) nu foloseau scrierea, asta 
e sigur."

Cum se împacă excesiva prudență de 
care dați dovadă atunci cînd este vorba 
de atestat unele valori materiale con
crete și palpabile ale culturii dace (dar 
este dreptul dvs. motivat poate de scrupu
le de ordin profesional) cu hazardul, 
vădit grăbit, pe care îl manifestați ne- 
gind într-un mod at it de categoric o stare 
de lucruri încă insuficient cercetată și în 
consecință neelarificată ?

Vă întreb : cum explicați dvs. adminis
trarea teritoriului imensului imperiu al 
lui Burebista fără folosirea mesajelor, a 
circularelor, etc,, scrise ? Credeți că în 
condițiile de atunci era posibilă trimi
terea (și primirea) unor depeșe orale de 
extremă importanță pe distanțe ce însu
mau mii de kilometri ?

Mai afirmați că „erau unii dintre ei, 
mai ales în jurul unor căpetenii care 
știau scrie și citi în limba greacă și lati
nă..." dar le refuzați capacitatea de a 
scrie și citi în limba dacă... măcar cu al
fabet latin ! Sau vă referiți cumva la o 
latină a dacilor ? Dar învățații daci, des
pre care avem numeroase atestări scrise, 
în ce mod studiau și rezolvau complica
tele lor probleme de astronomie, matema
tică, fizică, filozofie, etc. ? Este puțin 
probabil, că au folosit răbojul, nu credeți ?

Hazardatul dvs. verdict „ei între el nu 
foloseau scrierea, asta e sigur", este oare
cum asemănător cu cel dat de un ar
heolog la un colocviu al Institutului de 
Arheologie ; întrebat de o magistră :

— Pe raza județului M. există sau nu 
așezări de tip x ?

_  1 !
— Repet : există dovezi, materiale în 

acest sens sau nu ?
— Nu, cu siguranță nu există, răspun

se oarecum deconcertat arheologul.
— Asta am vrut să știu ! replică cu 

satisfacție, luînd notă, tovarășa cu părul 
cărunt.

Am înregistrat consternată acest dia
log ; cum, de unde, prin ce mijloace pu
tea ști arheologul interogat ce se ascunde 
în pămîntul unui întreg județ al țării, 
fără să sape, să facă sondaje, să apeleze 
•lă mijloacele de cercetare multidiseipli- 
nare, la teledetecția prin satelit, etc. ? 
Așa și dvs. tovarășe Alexandru Vulpe,,.

Ruxandra Rizescu

Cu gîndul la o cugetare
în revista Flacăra nr. 8 a apărut răs

punsul la unele critici privind fenomenul 
cinematografic, aduse de regizorul A. Ta- 
tos. In preambulul acestui răspuns-repli- 
că, Flacăra arată „eficiența acestei dez
bateri pentru probleme ale artei cinema
tografice, domeniu în care totuși mai 
sînt încă multe de făcut". Cu această pre
cizare sîntem întru totul de acord, din 
unghiul de vedere al unor simpli specta
tori. Dealtfel, acest unghi de vedere este 
și primordial, căci, în ciuda nepregătirii 
sale de specialitate, spectatorul simplu 
este „judecătorul" cel mai competent, el 
fiind beneficiarul producției cinemato
grafice. în schimb, nu sîntem de loc de 
acord eu răspunsul dat de biroul execu
tiv al Centralei România-film, birou pe 
care din considerente economice, de 
spațiu, îl vom nota BECR. Răspunsul 
său în 4 puncte nu caută deloc să anali
zeze criticile aduse — și dacă tot s-a unit 
un întreg birou, avea o bună ocazie pen
tru aceasta — ci să găsească cît mai multe 
deficiențe „părții adverse", în speță re
gizorul Ă. Tatos, pentru ca. în final să a- 
nunțe ritos intenția de a se adresa jus
tiției. Așadar, dreptul de replică oferit de 
Flacăra e folosit de BECR în scopul a- 
nunțării represaliilor. Credem că nimeni 
nu consideră (afară de BECR poate) că 
astfel producția de filme se va îmbună
tăți, că media de spectatori pe spectacol 
va crește la filmele noastre. Fiindcă tre
buie spus că acele medii de spectatori 
scăzute, de la filmul Secvențe, arătate cu 
meticulozitate și satisfacție răutăcioasă, ți 
azvîrlite pe seama „părții adverse" sîni 
o caracteristică a multor pelicule românești. 
Citind, și recitind interviul din Flacăra; 
constatăm că regizorul A. Tatos nu a 
jignit pe nimeni. Considerăm că el e bine 
intenționat cînd spune că „vrea să facă 
bine cinematografiei, iubind eu adevărat 
această profesie", astfel că persiflarea 
BECR-ului, care, la punctul 1, modificînd 
puțin afirmația regizorului, îl citează 
„...vrea să facă bine cinematografiei", 
ceea ce dovedește că BECR-ul s-a situat 
de la început pe o poziție antagonică. Re
marcăm și apreciem curajul regizorului 
de a critica anumite stări de lucruri din 
domeniul cinematografiei noastre, fiind 
la obiect și dînd chiar nume concrete. 
Gîndul ne poartă la adevărul cugetării Iul 
Nicolae lorga : „Cineva te urăște totdea
una după mărimea păcatului ce l-ai des
coperit".

Virgil loniță
inginer, sțr. N.- Filimon nr. 34 , 

București

Vasile Bărbuț 
proiectant, str. Dezrobirii, nr. 40, 

București

TOPUL PREFERINȚELOR

Un vîrtej? Ceva nobil
„Pictez de cînd eram copilă, la mama 

acasă, trecind prin toate etapele crono
logice de tehnică picturală, o dată cu 
vîrsta căpătînd astfel o oarecare persona
litate originală, datorită căreia am reușit 
să impresionez, transmițînd astfel sensi
bilități de nuanțe și culori tuturora. 
Atunci, în ziua de 29 aprilie 1982, era 
o zi rece, cu ploaie, așa sumbră, întune
coasă, zi de mijloc, joi ; la ora 13 s-a 
transmis la stația de radio mai intîi, apoi, 
a aviît loe vernisajul expoziției mele 
personale de pictură, grafică și pirogra
vură. Cea mai frumoasă zi, zi de neuitat, 
cu flori de primăvară, cu felicitări, cu 
îmbrățișări și cu lacrimi de fericire ; 
mama mea, invitata nr. 1, plîngea cu 
boabe mari de lacrimi, adunîndu-i-se în 
bărbie, pentru mine, pentru succesul meu ; 
peste tot se auzea numele meu : Paula 
Rădulescu, Paula Rădulescu ; dar cine 
e 1... aceea din colțul din dreapta... 
care î acolo ? Paula Rădulescu ?. a, 
*da... Nu voi pjitea uita asemenea 
clipe, căci atunci m-am simțit cu 
adevărat foarte mare. Era o senzație 
de amețeală, un vîrtej, ceva nobil ca un 
iureș, nu știu, nu știu cum, dar acum, 
cînd îmi amintesc de tot ce-a fost în 
acea zi, revăd parcă cu aceeași emoție 
lacrimile mamei mele curgînd... Aceea 
a fost prima mea expoziție, au urmat 
apoi altele, dar niciodată nu a fost ca 
atunci-, în joia cea rece și cu ploaie deasă. 
Paula Rădulescu, 26 de ani, funcționară 
la Institutul de cercetări și modernizări 
energetice București, serviciul plan-dez- 
voltare". Adăugați la relatarea celui mai 
semnificativ moment din viața dv. și 
faptul că locuiți pe str, Prevederii Mă 

rog. Fotografia o publicăm pentru că 
ne-ați transmis și nouă sensibilități de 
nuanțe și culori (poza fiind chiar color).

0 încăierare
Antrenorul naționalei apare din nou 

între preferințele cititoarelor noastre. 
Nu pentru calitățile sale fizice, ci pentru 
restul. O încăierare petrecută în urmă 
cu 12 ani pe un teren de fotbal i l-a 
fixat în memorie, ca pildă, pentru toată 
viața, corespondentei noastre Elena Sfer- 
le, învățătoare din Arad. „Ce s-a petre
cut în mintea mea atunci, scrie dînsa, 
nu știu, dar pentru mine acest MirCea 
Lucescu începea să devină o adevărată 
pildă de omenie (am uitat să menționăm 
că în bătaia aceea M.L. n-a dat nici un 
pumn, ci doar și-a potolit coechipierii, 
n.n). Rețineți, înainte l-am văzut ca om 
și apoi am realizat că e un fotbalist de 
valoare (pe atunci E.S. avea doar 8 ani, 
n.n.). Citeam aproape tot ce apărea în 
presă despre Lucescu, îi urmăream 
meciurile ou febra bineștiută a unui copil 
îndrăgostit de. un idol. Au trecut 12 ani. 
Lucescu nu mai e pentru mine idolul de 
odinioară. Acum încerc să-1 privesc eu 
toată obiectivitatea caracteristică unui 
dascăl. Foarte mulți prieteni îmi spim 
în glumă : Tot îți .mai place Lucescu ? 
Ei nu realizează că eu nu-1 prețuiesc 
pentru fizicul lui, ci pentru inteligența 
sa, pentru capacitatea de a pătrunde în 
sufletul oamenilor și pentru omenia de 
care dă dovadă deseori. Am copii mi
nunați în clasa pe care o conduc (a H-aj, 
cărora caut să le dăruiesc suflet, să mă 
dăruiesc pe mine însămi lor și să-i ajut 
să devină oameni. Elevii mei sînt prea 
mici ca să-l poată aprecia pe Lucescu la 
valoarea sa, dar știu că e un nene foarte 
bun și foarte om".

Nu contați pe noi
Un băiat cumsecade, care semnează 

Dan Ionescu, își procură prin nu știm 
ce mijloace fotografia unei fete șl ne-o 
trimite spre publicare. Dînsul mărturi
sește că nu știe mare lucru despre ea, 
dar îi trimite adresa însoțită de informația 
că este elevă. „Prea multe lucruri nu 
pot să vă spun deoarece nici eu nu știu 
amănunte. Știu că se numește Merăuță 
Stanca". Așa stînd lucrurile, mărturisim 
că nu mai avem încredere nici în sem
nătura lui Dan Ionescu. Dacă sînteți 
timid și nu îndrăzniți să-i spuneți că

-vă place, nu contați pe noi; Nu vrem să. 
dăm de bucluc.

Cade
Stimată Elena Nicola, începeți abrupt, 

cu o sinceritate mișcătoare : „N-am apă
rut niciodată în nici o revistă (nici mă
car în revista școlii, deși mi-au promis 
că-mi publică niște versuri), n-am fost 
pînă acum nici exemplu pozitiv — ce 
fericită ar fi fost mama ! și nu știu în 
ce măsură va ajunge scrisoarea asta la 
destinație". Intr-o măsură oarecare a 
ajuns, deci nu sînteți așa ghinionistă. 
Iată cîteva din preferințele dv r

Cel mai urît, rău, reprobabil gest sau 
fapt intilnit : Să minți și apoi să se dez
văluie adevărul (aveți dreptate, e urît 
cînd minți, dar cînd se află e îngrozitor).

Cel mai semnificativ moment din via
ța mea : Examenul de facultate, pe ®are 
l-am picat. Viața merge înainte. Apropo, 
cred că trebuia alcătuit un punct cu cel 
mai optimist bărbat sau cea mai opti
mistă femeie (după veselia răspunsului 
dv., se pare că examenul cu pricina v-a 
făcut mai mult bine).

Cea mai mică anecdotă : — Cîți ? — 
Cinci. — Ce cinci ? — Ce cîți ?

Cea mai supărătoare descoperire : Că 
ne tragem din maimuțe (asta e o treabă 
foarte veche, de ce vă deranjează tocmai 
acum ?!).

Răspunsurile Dianei Miloșovici, elevă 
la Liceul de matematică-fizică ,,Nicolae 
Bălcesu" din București, sînt ordonate 
răbdător pe 6 (șase) pagini și pe alocuri 
sînt surprinzătoare. De pildă :

Inițiativă socială : II-Ancheta „Salvați 
Techirghiolul !“ scrisă de colegii mei 
Oprea Georgescu și Dumitru Constanti- 
nescu.

Inventator : Inginerul Petre Bulecî 
cu modelele stațiilor de biogaz.

Caricatură : Anton Dragoș.
Aflînd de această ultimă preferință, 

prietenului nostru Anton Dragoș nu-i ve
nea să creadă că este urmărit și de fetele 
din liceele de matematică și fizică. Asta

l-a făcut mâi. drăguț șl mal; darnije»,; Ca*: 
doul său pentru. Diana Miloșovici t « 
caricatură. ,,

Ce se mai poate repara
„Publicînd în cadrul Topului preferin

țelor fotografiile citorva neveste și spe- 
cificînd și cine le-a trimis (chiar bărbații 
lor), ați creat mari năcazuri tuturor so
ților. care nu și-au trimis fotografia 
soției, printre care și subsemnatul. Pentru 
ca să repar (și să reparați și dv.) ce se 
mai poate repara, trimit și eu fotografia 
nevestei, menționînd că este învățătoare 
gradul I la Școala generală Strehaia-Cio- - 
chiuță, jud. Mehedinți, are 39 de ani în 
fotografie și "43 în realitate (adică în 
prezent), este mamă a doi băieți, gospo
dină de excepție și fotogenică nevoie 
mare (vorba ei', dacă la 39 de ani arătam 
așa, la 20 puteam să concurez pentru miss

Europa). Nu are pretenții prea mari, 
spune că puteți să-i publicați fotografia 
și după încheierea concursului, dar dacă 
o veți publica, mi-a zis ea : «Ioane, 
dacă vei avea norocul să fiu aleasă miss 
Flacăra, atunci să știi că ai dezlegare de 
la mine să te duci la Craiova, atît la 
meciul din 16 martie, cît și la cel din 
semifinală, iar la finală merg și eu și 
poate o lămurim și pe soacră-ta. Dacă 
nu...» Așa că vedeți și dv. cum faceți ! 
Trăiască Flacăra ! Hai Craiova ! Bădescu 
Ion. str. Eroilor 18 B-Strehaia“. Ne co
pleșește gîndul că avem posibilitatea șă 
facem atîta lume ferjeită, pe dv., pe 
soția dv. și soacra. Deși aceste rînduri 
apar după meciul retur de la Craiova, 
sperăm ca ele să vă găsească pe toți 
bine și sănătoși și dacă de reparat nu 
mai putem repara mare lucru, măcar 
ne liniștim și noi la gîndul că publicarea 
celor trimise de dv, vor fi un fel de ca
dou pentru înțelegerea soției. Dacă nu, 
ne' vedem la ediția vifore a cupelor 
europene.

Pagină realizată de
RAZVAM BARBULESCU B 
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Fără prejudecăți despre

Marea maestră internațională MARGARETA MUREȘ AN
ADRIAN PAUNESCU : Dialogul nostru 

cu Margareta Mureșan, măre maestră in
ternațională de șah, se desfășoară la Her- 
culane — capitală recunoscută, înceț- 
incet, de toți specialiștii, a șahului ac
tiv românesc. Aici drumurile Cenaclului 
Flacăra și ale șahului românesc s-au în
tretăiat, Margareta Mureșan aflîndu-se 
la Herculane împreună cu soțul ei, cu 
antrenorul Șerban Neamțu, sub suprave
gherea atentă a vicepreședintelui Fede
rației Române de Șah, Ilie Cristescu, și 
sub pavăza blinda și întremătoare a 
uneia dintre cele mai bine dăruite de 
soartă stațiuni din Europa.

Totuși, dincolo de exercițiile zilnice de 
natură mai mult sau mai puțin apropiate 
șahului, în scurtele răgazuri și între două 
drumuri ale cenaclului — la Moldova 
Nouă, la Reșița și nu mai știu unde —, 
am văzut, în rîndul micii noastre tabere 
de gîndire esențializată, și o anumită stare 
de așteptare și căutare. Aveam să aflu 
că, în ziua de 23 martie 1983, marea maes
tră internațională Margareta Mureșan va 
pleca în Republica Federală Germania 
pentru a începe, in 25 martie, în localita
tea Bad Kissingen, meciul său în cadrul 
sferturilor de finală ale meciurilor can
didatelor la titlul mondial, cu Lidia Seme
nova, mare maestră internațională din 
Uniunea Sovietică.

fntrucît nu mi se pare să mai fi tntîl- 
nit în istoria șahului românesc o ase
menea performanță, mă apropii cu sfială 
de locul in care o mare bătălie se pre
gătește. Mă bucură calmul și siguranța 
celor din tabăra română și mărturisesc a 
ti simțit în anumite momente că mi-ar 
plăcea să fiu pionul decisiv în ultima par
tidă pe care Margareta Mureșan ar urma 
s-o cîștige, deschizîndu-și drum spre se
mifinale, Cum nu știu dacă programul îmi 
va putea permite să mă aflu la Bad Kis
singen ca pion pe masa aceea, solicit a- 
cestei șahiste — de-o caldă și emoțio
nantă distincție — posibilitatea unui dia
log, după ce — în prealabil — invit între
gul „clan" de la Herculane să vadă, în 
cîteva spectacole, că și în Cenaclul Fla
căra pionii se pot transforma în nebuni.

Așadar, Margareta Mureșan, vă rog 
să stăm de vorbă exact în pagina in care 
vă începeți rubrica pe care ați acceptat-o 
cu greu să o susțineți săptămînal în re
vista „Flacăra11. înțeleg că vă e cu atît 
mai greu cu cît vă aflați în cea mai grea 
și tensionată perioadă a vieții dumnea
voastră. Nu întâmplător văd că din gură 
îmi iese foarte des cuvîntul greu. Știu 
că, acum mai puțin ca oricînd, aveți timp 
și de dialoguri, și de rubrici. Dar vă spun 
cu cinism că, acum mai mult ca oricînd, 
cititorii doresc asta — și dialoguri, șl ru
brici. Asta e soarta vîrfurilor : cînd o să 
aveți dumneavoastră foarte mult timp, 
cititorii vor fi în căutarea altor subiecte.

Ce faceți, ce aveți de făcut, ce înseamnă 
acest drum al șahului românesc, al șahu
lui feminin românesc la Bad Kissingen ? 
E doar senzația mea, sau un adevăr obiec
tiv, că vă aflați pe o treaptă pe care nu 
a mai fost nici un șahist român ?

MARGARETA MUREȘAN : Nu-mi place 
să mă laud. Mai simplu ar fi să spun : 
m-ain pregătit, doresc și voi lupta ca să 
înving.

A. P. : începutul interviului nostru Îmi 
amintește de acel „dialog al genialului", 
căruia 1 se puneau întrebări de-o jumă
tate de pagină de revistă și care răspun
dea : „poate că da, poate că nu".

M. M. : Sînt foarte emotivă. Dacă am 
să ascult Jn continuare, poate că nu am 
să știu ce să răspund.

A. P. : Atunci, mărturisiți-vă ! Mă voi 
abține să vă mai întrerup, pentru a vă 
lăsa să vă pregătiți mutările, să finalizați 
tdeea la care vrem să-i îndemnăm pe ci
titorii noștri, că șahul trebuie să devină 
un. sport fierbinte, pasionant, popular — 
așa cum revista „Flacăra" va încerca să 
susțină.

Ce înseamnă șahul pentru dumnea
voastră, Margareta Mureșan ?

M. M. : Gindirea șahistă pentru mine 
este o fărimă din logica umană. Șahul e 
o luptă de piese albe — de piese negre, 
de bine și de rău, in care voințele umane, 
tăria interioară a omului pot să dea 
bucurii, frumuseți ascunse atita timp, pe 
care — din păcate — publicul Ie gustă 
mai greu intrucît spectatorul de șah tre
buie să aibă cultură șahistă. Aplauzele 
sînt rare, combinațiile sînt frumoase, dar 
variantele sînt prea lungi ca să le simți 
în profunzime atunci cînd nu știi deci! 
mutarea calului în formă de L.

A. P. : Sper să nu fie p aluzie la sem
nul „L" al Cenaclului Macara.

M. M. : Cei ce ne înțeleg pe noi, șa
hiștii. și vor să ne aprecieze, nu ajung 
să trăiască fiorul adevărat, interior al 
omului ce suferă, ce luptă să nu arate eă 
suferă și se încordează nelimitat pentru 
a obține într-o limită de timp toată pu
terea creierului uman. Aceste frumuseți 
se trec, în indexul negru al șahului râmî- 
nînd doar partidele nemuritoare, scriptie 
înscrise in cărți de șah. Să fie oare mai 
frumoasă o combinație privită din afară 
sau trăită dinăuntru ? N-aș schimba po
ziția de luptător cu poziția de spectator.

A. P. : Sigur că și eu sper, ca toți oa
menii, că marile bătălii ale lumii acolo 
se vor petrece — pe tabla de șah, în
cordarea inteligențelor se va abstractiza 
pînă intr-acolo incit din ordinul nici unui 
rege, tijei un pion nu va muri cu sînge. 
Dacă e să-mi amintesc ce știu eu de
spre șah. el s-a jucat prima oară cu oa
meni care se mutau la ordinul celor qe 
jucau. Permiteți-mi să abstractizez eu

însumi și să spun că pace va fi pe acest 
perete de sobă care e pămîntul în clipa 
în care într-adevăr luptele se vor trans
fera din domeniul sîngelui în domeniul 
ideii. Am impresia că mă propulsează 
spre șah o senzație mai tainică din mine, 
și anume, aceea că trebuie făcut mai 
mult pentru acest minunat război pașnic.

Ce condiții de caracter trebuie să 
Îndeplinească un „conducător militar" 
care nu are în față decit piese albe sau 
piese negre ?

M. M. : Să aibă simțul valorilor foarte 
dezvoltat, să cunoască responsabilitatea 
fiecărei mutări, să știe să lupte cu ade
vărat și, atunci cînd orice șansă pare a 
fi pierdută, să nu abandoneze, să caute 
cu îndîrjire posibilități tainice și logice 
spre un ideal pus sub semnul îndoielii în 
momentul respectiv, ca să nu mai spu
nem de calitățile deosebite ale gîndirii 
umane specializate înspre normele de a- 
preciere, de distincție și realizare a ade
văratelor poziții de luptă.

A. P. : Unii își închipuie poate că, de 
atita abstractizare, o șahistă nici nu 
poate iubi florile, ci iubește cartea de 
botanică. Eroare ! Vă văd trăind, sim
țind, temîndu-vă de cuvinte, și îmi aduc 
aminte că sînteți absolventă a unei fa
cultăți de filologie. Dealtfel, cursivitatea 
în exprimare, talentul gazetăresc vă vin, 
dacă îmi dați voie, nu neapărat de la 
șah.

Vreau să vă întreb î care este senti
mentul dumneavoastră cel mai acut tn 
clipa cînd plecați dintre compatrioți și 
sînteți dumneavoastră înșivă, pentru ei, 
in abstract, ROMÂNIA ? Sper să nu vă 
sperii cu ceea ce spun, dar dacă de obi
cei dumneavoastră sînteți cea care ma
nevrează piesele de șah, de această dată 
sufletul nostru vă va manevra, acolo 
unde veți merge, ca pe-o piesă de șah. 
Aveți simț&mîntul acestei enorme po
veri ? Știți de ce vă întreb asta ? Pentru 
că, fiind vorba de un sport atît de ab
stractizat și nu de unul la care specta
torii vin ca la fotbal și urlă să vă încu
rajeze, să simțiți că ați făcut pe placul 
lor sau nu, tni-e teamă să nu se abstrac
tizeze — nu neapărat în cazul dumnea
voastră, ferească Dumnezeu I — și res
ponsabilitatea.

M. M. : De ani de zile în dreptul nu
melui Margaretei Mureșan scrie ROMA
NIA. Și asta nu este doar un lucru for
ma^ Rezultatele mele cele mai bune au 
fost atunci cind am reprezentat România 
peste hotare.

A. P. : Asta e important, pentru că nu 
în toate cazurile șahiștii joacă la ade
vărata valoare atunci cînd își reprezintă

Incepînd din acest număr, o nouă rubrică: ȘAH, de Margareta Mureșan
r

Sînt ze$e ani de cînd Fischer, super- 
campionul marilor competiții internațio
nale. deținător al Premiului Oscar pentru 
șah, jucător tenace, cu față de fanatic și 
ochi aprinși, miza balanța lumii.

A apărut în anul 1958 și ne-a entuzias
mat pînă în 1972 prin creațiile lui memo
rabile și munca sa. Partidele de început 
(jucate anual fie 37 la număr, fie 80, fie 
60, fie 41, 63 26, 11, 32) aveau frumuseți 
romantice, in timp ce următoarele (cu 
frecventa de 35, 47, 26, 1, 73, 21 de partide 
jucate pe ani) din perioada culminației 
creației sale șahiste au profunzimea labo
ratorului de analize teoretice depline.

Cine oare, vreodată, ne-a încintat refă- 
cînd un. handicap de două puncte în me
ciul pentru titlul mondial'.' Fischer, dobo- 
rind argumentul statisticilor care sta
bileau rolul psiho'logic decisiv în 100 (din 
125) de meciuri al primei victorii.

Cine oare a trezit într-o lume întreagă 
interesul, pasiunea pentru gindirea logică 
șahistă ? Fischer. Neîndoielnic : Fischer !

Am moștenit multe de la el. Ne-a în
vățat ce-i chibzuință dar și ce-i munca, 
și ce-i forța, și ce înseamnă duelul psiho
logic pâstrind simțul realității, ce înseam
nă inițiativa psihologică în lupta dreap
tă, dar mai ales munca. 

țara ci, uneori, mai ales atunci cînd se 
reprezintă pe ei.

M. M. : întotdeauna am vrut să mă în
torc învingătoare. Am făcut totul, dar 
poate s-ar putea mai mult.

A. P. : Evident, trăim perioada istorică 
în care omul e obligat să facă totul, și 
ceva mai mult, dacă poate face cineva 
mâi mult decît totul.

M. M. : Și dacă la Bad Kissingen cre
deți că voi deveni un pion al încrederii 
generale, cred și eu că acest pion poate 
deveni regină. Rezultatele mele de acolo 
vor fi așteptate, comentate, controversate 
și simțite de toți cei care ințeleg să iu
bească șahul. Nu se vor face pariuri — 
s-au făcut deja — și dorința mea le va 
răsturna.

A. P. : Bine, dar hai să zicem că la alt 
sport spectatorii hăulesc, aplaudă. Dum
neavoastră cum simțiți încurajarea noas
tră ? Spuneți-ne, ca să știm cum să vă 
încurajăm.

M. M. : Prin telegrame primite din di
ferite localități din țară, cum am primit 
la Tbilisi de la Gottlob, Lugoj, Sibiu și, 
poate, un buchet de flori — indiferent 
dacă voi fi învingătoare sau învinsă.

A. P. : E important ce ați spus pentru 
că nu trebuie uitat, desigur, că în fiecare 
joc există și partener.

M. M. : Mai ales în șah.
A. P. : Și e la fel de evident că și el 

se pregătește, și e la fel 'de evident că 
și el poate primi telegrame.

M. M. : Chiar mai multe.
A. P. : Dar dacă încurajările nu sint 

atît de palpabile, ar reieși că nici descu
rajările nu pot fi simțite atît de acut. 
V-a descurajat ceva în meciul anterior, 
a încercat cineva să vă descurajeze ?
M. M. : Infringerea nu mă poate descu
raja.

A. P. : Mă refer la starea de lîngă 
masă.

M. M. : Iar culisele, să zic așa, m au 
făcut să ajung ceea ce am ajuns.

A. P. : Culisele ?! Lupta împotriva cu
liselor ?

M. M. : A fost stimulentul depășirii 
voinței personale.

A. P. : Credeți că este obligatoriu ca o 
țară medie să aibă un șah mediu ?

M. M. : Gindirea umană are culmi și 
într-o țară mică, și într-o țară mare.

A. P. : Da, dar e greu ca o culme din- 
tr-o zare să lupte cu un șir de culmi 
dintr-o zare mai largă.

M. M. : Asta e forța adevărată. Tradi
ția își spune cuvîntul.

A. P. : Suma de tradiții ! Dară ați vrea 
să continuați cu ideea despre ce aveți ds 
făcut acolo.

I-a iubit, recunoscut și completat pe 
înaintașii săi Cigorin, Capablanca, Ale
hin, Botvinnik. A reușit să dea contu
ruri noi și frumuseți tăioase variantelor 
vechi ale teoriei deschiderilor. A știut să 
transforme motivele emoționale in ele
mente de stimulare.

Pledoarie pentru
BOBBY

Prin extravaganțele sale Fischer a fost 
controversat, prin intrarea într-o sectă 
religioasă a fost comentat, dar prin crea
ția sa șahistă, prin lupta sa sportivă fie 
Ia masa de joc, fie cu regulamentul 
F.I.D.E. pentru desfășurarea corectă a 
campionatelor mondiale, prin reevalua
rea forței și valorii inestimabile a creieru
lui uman a fost, este și va fi cel mai bun.
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M. M. : Acolo am de obținut 5% puncte 
din 10 partide.

A. P. : Care este nivelul școlii româ
nești de șah ?

M. M. : La feminin, de 5 ori vicecam- 
pioane olimpice. Dealtfel, există propu
nerea ca Herculane să găzduiască una 
din primele Olimpiade — ori 1984, ori 
1986 — ale șahului. Poate că dacă la Her
culane se realizează într-adevăr această 
Olimpiadă, nivelul șahului românesc ar 
crește foarte mult.

A. P. : De ce ?
M. M. : Este o stimulare majoră, o 

competiție de asemenea anvergură. Este 
cea mai frumoasă, cea mai palpitantă și 
cea mai prietenească competiție interna
țională dintre toate competițiile interna
ționale. De fapt, acesta este spiritul 
olimpic.

A. P. : Aici la Herculane, unde toată 
lumea care se ocupă de stațiune dorește 
întinerirea și europenizarea, într-un sens 
foarte curat, a stațiunii — lucru dealtfel 
vizibil de Ia ultimul amănunt, și de la 
faptul că în fruntea localității se află o 
frumoasă primăriță (Victoria Stanciu), 
tînără, activă și semnificativă pentru un 
nou mod de gîndire —, o asemenea 
Olimpiadă ar avea într-adevăr un puter
nic ecou. Eu însumi mă simt încălzit de 
emoție că așa ceva s-ar putea petrece.

Deocamdată însă, aveți rolul important 
pe care nu l-a avut încă nimeni și la 
care singură ați ajuns, de-a reprezenta 
pe o treaptă unde nu a mai fost, șahul 
romanesc. Vă e teamă ?

M. M. : Nu. Pe cît de emotivă sînt în 
vorbă, pe atît de tăioasă sini in joc și 
nu mi-e frică de complicații, de d: P ,4 
psihologice și nici de riscuri care pot să 
aducă victorii.

A. P. : Va exista un stil de joc „Mar
gareta Mureșan" ?.

M. M. : Există stilul dc joc poziționat 
a cărui amprentă o poartă jocul meu.

A. P. : Dumneavoastră sînteți extrem 
de modestă. Eu vă întrebam dacă veți 
lăsa un tip de gîndire.

M. M. : E- prea mult spus.
A. P. : Care este cea mai frumoasă 

partidă pe care ați jucat-o ?
M. M. : Maestre, ajutor I (se îndreaptă 

cu ochii spre tăcutul, meditativul și atît 
de echilibratul antrenor Șerban Neamțu),

ȘERBAN NEAMȚU 1 Partida Garcia 
Nieves — Mureșan, jucată la turneul in
terzonal de la Tbilisi, in 1982.

A. P. : Ce a fost interesant ?
M. M. : Stilul de joc pozițional.
Ș. N. : A fost prima partidă din turneu, 

care i-a dat curaj. S-a convins că nimic 
nu-i imposibil.

M. M. : Fiind prima rundă. Ia un tur
neu interzonal unde participam prima 
oară.

A. P. : In restul timpului, ce vă place?
M. M. : Să fiu cu băiatul meu. Cristian.
A. P. : V-a plăcut Cenaclul Flacăra ?
M. M. : Da, mai mult decit „mi-a 

plăcut !“.
A. P. : Dar el este atît de concret.
M. M. : Creația artistică nu este c<>n,- 

eretă, este o trăire interioară de o J.- 
musețe pe care o descoperi numai dacă 
poți s-o receptezi cu intensitate.

A. P. : Știți totuși ce este concret ? 
Clmpul de bătaie „Pionii- sint pletoși, 
descheiați la git, strigă, cîntă.

M. M. : „Pionii" cu armuri, pletoși, albi 
sau negri, sînt forțe umane.

A. P. : Mă asociez Cenaclului Flacăra, 
care v-a urat in ziua dumneavoastră de 
naștere, ce s-a intîmplat să se petreacă 
intr-o ambianță la care ați participat și 
dumneavoastră și noi.

Să-aveți în suflet numai lumină 
Ca în lumină toți să trăim, 
Pentru lumină și pentru minte, 
Noi astăzi vă mulțumim.

ADRIAN PAUNESCU a

O lume întreagă îl regretă, o lume în
treagă speră că retragerea sa în culmea 
gloriei din activitatea competițională va 
avea o revenire care să stimuleze ani de 
luptă palpitantă pentru recîștigarea titlu
lui de campion mondial.

O apariție de moment, ca aceea din 
octombrie 1982, n-a însemnat revenirea 
lui Fischer, doar tentația gustului deose
bit al șahului. Meciul de blitz din Ca
nada dintre Fischer și Bousis a fost o 
confruntare de voințe inegale. Fischer, in 
limita de timp a două minute, își propu
sese un meci de 50 de partide cu un ad
versar care să dispună .de 5 minute de 
gîndire. Lupta a fost inegală, iar Bobby 
superb. La 17—0 Fischer dovedind că a 
rămas același, s-a declarat plictisit și 
iar a dispărut, dar nu definitiv. Amenin
ța un meci cu marele maestru olandez 
Timman în anumite condiții financiare. Și 
amenințarea (problemă asupra căreia 
vom mai reveni) e mai puternică decîț 
realizarea deocamdată...

Reintrarea lui Fischer ar fi în interesul 
dezvoltării gîndirii șahiste mondiale, spo- 
rind Interesul pentru acest sport, ajutînd 
la lărgirea limitelor cunoașterii.



Sport, timp liber flaeara

Omul care joacâ

Zi mare!
Să-i mulțumim Craiovei, prin tot ee a 

însemnat în această inegalabilă zi de pri
măvară a fotbalului nostru, unde 8 
ajuns pe merit, prin minunății săi ju
cători, antrenori, conducători și nu în ul
timul rind... uluitoarelor suflete oltene și 
de pe alte meleaguri ce bat pentru ea, și 
care au purtat-o, deocamdată, pînă aici. 
Ieri nu a fost miercuri, a fost zi de săr
bătoare, lumea era plecată parcă în pele
rinaj unic, spre televizoare, la ore mai 
puțin așteptate, citindu-se pe fețele tutu
ror că vor să trăiască o bucurie unică 
pe care acum numai fotbalul le-o poate 
da. Și fotbalul le-a dat-o, permițindu-și, 
poate, prin rîndurile mele, să mulțumeas
că tuturor acelora care au înțeles că o 
astfel de ocazie trebuie trăită pe viu, în
lesnind și pregătind cu pricepere atitea.

Kaiserslautern, și prin firma cu eare-și 
încununa pieptul, părea un „Hanibal 
ante... portas". Orgolios, amenințător, pu-' 
tern ic și prin rănile căpătate acasă și 
pornite din tolba de săgeți a abililor 
arcași de pe meleagurile Carpaților. E 
greu de jucat împotriva acestor mese
riași incontestabili ai fotbalului... Și ieri 
a fost foarte greu. Aprigile talazuri blon
de s-au revărsat amenințător încă din 
primele minute. ■ Atunci impresionau și 
era bine pentru noi toți că-și etalau cla
sa. Pe tnulți, firesc, ne-au pus pe gînduri. 
Știam că cele două linii agresive pe care 
și le premeditaseră în terenul minat ast

Două recente competiții de anver
gură, Europenele de la . Budapesta (te
ren acoperit) și Crosul balcanic de la 
Ankara, au avut darul de a ne oferi 
repere în plus cu privire la starea 
atletismului nostru, aflat înaintea 
participării la cea dinții ediție a 
campionatelor mondiale (7—14 au
gust, Helsinki). în ambele întreceri 
tricolorii s-au comportat bine, fiind la 
înălțime mai ales în probele femi
nine. Astfel, la Ankara, fețele au 
cîștigat la senioare (Fîța Lovin), la 
junioare (Margareta Keszeg) și pe 
echipe (senioare și junioare), contri
buind decisiv (cu 9 medalii, între care 
4 de aur, din totalul de 13 reușit de 
delegația noastră) la cucerirea primu
lui loc în clasamentul pe națiuni. O 
comportare., firește, remarcabilă, pen
tru care sportivele și antrenorii lor 
merită sincere felicitări, dar laudele se 
cuvin, nu-i așa, temperate, întrucît 
Puică (accidentată la Ankara) și Bovin 
sînt campioană mondială și, respectiv, 
vicecampioană în proba de cros 
(Roma, 1982). Așa stînd lucrurile, vom 
insista asupra europenelor indoor de 
la Budapesta, mai în măsură (după 
opinia noastră) să exprime potențialul 
la zi al atletismului românesc.

Marea revelație a C.E. a fost, fără 
îndoială, Maria Radu (antrenor Ni
colae Mărășescu), care a izbutit o 
nesperată (dar meritată) medalie de 
argint la 1 500 m, după o cursă Ia care 
au luat parte 3 campioane europene 
(italianca Dorio, sovietica Sipatova, 
campioană pe 3 000 m, și vest-germana 
Kraus). Descoperită pentru atletism de 
Horia Stef (primul antrenor), fosta 
elevă a Liceului „Nicolae Bălcescu" 
din Craiova (al cărui director, profe
sorul emerit Nicolae Andrei, e și pre
ședintele Comisiei de atletism a jude
țului Dolj) și a Institutului pedagogic 
din Oradea (pe care l-a absolvit re
cent) a însemnat, la Budapesta, o nouă 
apariție în elita semifondului euro
pean. Ea a confirmat și la Ankara 
(locul 3), înscriindu-se, la 24 de ani, 
pe lista marilor performere ale semi
fondului nostru, după Silai, Betini, 
Lovin și Melinte. Cu Maria Radu, 
antrenorul Nicolae Mărășescu și-a 
„rotunjit" un palmares de invidiat (3 
titluri europene, 4 recorduri mondiale, 
o medalie de aur și două de argint la 
Crosul mondial etc.), izbutind să 
scoată, asemenea unui prestidigitator,

Divizia A

Rinduri pentru un antrenor numit Dobrin
Interesant meci, Sportul studențesc — 

F.C. Argeș ! Am văzut o echipă plteș- 
teană evoluînd dezinvolt, în ciuda ierbii 
străine, marcînd două goluri superbe 
și ratînd tot ea cea mai mare ocazie a 
primei reprize, apărîndu-se cu exacti
tate și contraatacînd foarte viguros, de
cisă să exploateze limitele de viteză ale 
unei defensive care conține doi jucă
tori din primul lot național (lorgulescu 
și Munteanu II) și alți doi din lotul 
olimpic (Cazan și M. Marian). Ajungînd 
aici vom remarca jocul bun al lui Mun
teanu, autor al unui gol superb, cel al 
egalării, însă forma arătată de ceilalți 
trei „selecționabili" pare îngrijorătoare, 
în fapt, a existat în teren o netă dife
rență de pregătire între cele două echi
pe. Mircea Lucescu ne spunea dealtfel 
acum cîtăva vreme că, dintre toate e- 
chipele pe care le-a văzut în pregătirea 
de iarnă, F.C. Argeș pare să-și fi alcă
tuit programul în modul cel mai corect, 
lucrînd cu foarte multă ambiție și se

fel din fața lui Reichel, vor fi greu de 
abordat. Trebuiau mijloace, și mă gîn- 
deam iar că ciocnirile din fotbalul nos
tru de zi cu zi sînt sărace în a oferi so
luții de pătrundere numai după cîteva 
minute, — sau minutele unei singure, 
simple și mult prea importante partide —, 
distribuției craiovene. încet, încet, spre 
finalul primei reprize și în multe mo
mente ale celei de-a doua (în care noi 
am avut 4 ocazii bune, sau mari, obli- 
gîndu-ne adversarul să se retragă și mai 
mult spre propria pierzanie, fără să ne 
mai amenințe), mintea ingenioasă a ro
mânului s-a dovedit fructuoasă, pasin- 
du-și adversarii, și luîndu-le „rotunda ju
cărie" de sub stăpînire. Era normal și 
drept ca această nenorocită zeiță născută 
pe tărimurile absurdului și pe care o 
numim cu toții... șansă, să-și întoarcă 
ochii spre noi, aducîndu-ne meritata iz-' 
bîndă.

A fost și un duel apocaliptic nu numai 
între linii ci și între perechi. Sorții au 
fost în mina germanilor, care au ales 
pentru Cămătaru pe Briegel, lui Bălăci pe 
insistentul pînă la plictiseală agasantă 
Wolff (realmente un... lup pentru Ilie), 
lui Donose pe Geye, la Țicleanu pe... șu- 
teorul Brehme și, atent pe orice parte, 
Geolgău a fost pus sub ochii lui Dusek. 
.Ce-a ieșit, ați văzut... O hăituiala reci
procă de picioare și minți puse în slujba 
balonului greu de menținut pentru vre
unul din combatanți pentru că, pur și 
simplu, în aceste dueluri de adevărați 
pistolari ce-și lasă numai eșarfele să le 
țină loc de guler la cămașe în răcoarea 
ucigătoare a dimineții, învingea cine avea, 
puțin timp, cîteva secunde, pentru a trage 
primul. Soluția ca și rapiditatea execuției 
i-a aparținut acestui superb jucător care 
este Cămătaru, eclipsat pînă atunci de

încă o campioană de valoare după 
Natalia Betini, Fița Lovin și Doina 
Melinte.

Celelalte 3 sportive prezente la 
Budapesta s-au clasat, și ele, onorabil, 
chiar dacă de la Melinte (campioană 
europeană de sală la Milano, 1982) 
așteptam mai. mult. Ea s-a situat pe 
locul 4, dînd vina pe o gripă.- Posibil 
să fi fost bolnavă, dar să ne reamin
tim că și la Atena, la C.E. în aer liber 
de anul trecut, Melinte s-a scuzat tot

Medalii ciștigate,

medalii pierdute

printr-o indispoziție fizică. Medalia 
de argint de la Ankara (așa repede 
i-a trecut gripa ? !) a mal reabilitat-o, 
dar Melinte e capabilă, sîntem siguri, 
de mai mult. Mihaela Loghin, la greu
tate, a terminat tot a patra la Buda
pesta, aruncind 19,33 m, la mai bine 
de jumătate de metru de recordul ei 
personal (19,86 m). Și eleva lui Ion 
Sabău poate mai mult. Ultima dintre 
concurentele noastre prezentă în capi
tala Ungariei, Gina Ghioroaie, a sărit 
6,53 m la lungime, ocupînd locul 4. 
Prezența ei, altfel notabilă, nu ne 
împiedică să întrebăm, chiar dacă 
după spartul tîrgului, de ce au absen
tat de la europene cele două 
supercampioane românce ale probei, 
Vali Ionescu (recordmană mondială în 
aer liber) și Anișoara Cușmir (re
cordmană mondială indoor) ? Lipsa lor 
nu e, să fim iertați, în nici un fel 
scuzabilă. Argumentele invocate de 
antrenorii Mihai Zaharia (Vali Io
nescu) și Ion ‘ Moroiu (Anișoara Cuș
mir) nu rămîn, zicem noi, în picioare, 
dar ele au avut darul, se pare, să 
înșele vigilența federației și a secre
tarului C.N.E.F.S. care răspunde de 
atletism, Septimiu Todea (el însuși 
fost atlet de performanță, campion 
național), de a cărui activitate, com
petentă, energică, se leagă revirimen
tul din ultimul timp al disciplinei ! 
Ce-au susținut Zaharia și Moroiu ? 
Că-și pregătesc elevele pentru Uni- 

riozitate. Piteștenîl lui Dobrin au jucat 
apoi în R.D.G., unde au întîlnit adver
sari puternici, lăsînd plăcerile terenuri
lor din țările calde în grija altora...

E ambițios acest Nicolae Dobrin și ca 
antrenor ! El, care ne-a încîntat ca ju
cător, privește meseria în care a intrat 
abia de curînd cu o seriozitate care, din
colo de surpriza ce o produce tuturor, îi 
face deosebită cinste. L-am văzut în 
iarnă, la una dintre ședințele organizate 
de Mircea Lucescu spre aprofundarea 
învățămintelor desprinse de la ultimul 
Mundial. Cînd a fost rugat să vor
bească, să spună ceea ce crede, abia 
de-a putut lega cîteva vorbe. N-ă fost 
niciodată un mare „speaker" în proble
mele fotbalului, Nicolae Dobrin 1 El s-a 
exprimat întotdeauna altfel, cu balonul 
la picior, uimitor aproape în tot ce fă
cea pe teren... Nici astăzi nu-i altfel. îi 
lasă pe alții să vorbească frumos despre 
fotbal, să țină conferințe și să dea in
terviuri, el lucrează mai mult în teren

Briegel. A tras de departe, a obținut cor
nerul, s-a bătut apoi pentru materiali
zarea lui, anulind prin abnegația cu care 
a luptat pînă in final scrupulozitatea de 
a distruge a acestei veritabile umbre de 
profesie care este Briegel. Cînd îl vedeam 
pe Cămătaru că este lingă el mă gindeam 
că blondul „panzzer" vest-german a fost 
capabil să boxeze acum cițiva ani, 4 repri
ze, cu campionul de grea al țârii sale, la 
cei 60 de ani ai clubului său...

Se va scrie mult și sub toate aspectele 
dumicatoare ale acestui moment. Se vor 
face felurite remarcări, se vor așeza și se 
vor naște lauri. M-am bucurat mult pen
tru Țicleanu. A fost singurul care a rupt 
echilibrul perechilor, depășindu-1 creator 
pentru echipa sa pe Geye. Și după ce 
operație... Profesorul Olteanu sînt con
vins că nu a fost numai mintea și mîna 
ce l-au operat, ci și o mare parte de spi
rit încrezător inoculată miraculos minu
natului său pacient.

Admirabili au fost și cei trei arbitri. 
Dacă cei doi anunțați se numeau Hacket 
și Mc Namara, poate că al treilea tre
buia să se numească... Montgomery. Real
mente au fost demni de numele marilor 
militari pe care-1 poartă, conducînd însă 
totul eu o înțelegere de... iubitori de pace.

Mulțumind Craiovei în toată accep
țiunea noțiunii de echipă pe care o re
prezintă acum, și urîndu-i succes pentru 
a-și doborî performanța realizată, să nu 
uitam că fotbalul nostru are posibilități 
fel de fel, demonstrate, și de alte echi
pe, putîndu-ne aduce bucurii și mai mari, 
doar dacă este înțeles puțin mai mult. 
Exemplul minunatilor oameni care au 
crezut șl au militat pentru „steaua" de 
joc a Craiovei trebuie urmat.

CORNEL DINU E

versiada de la Edmonton și pentru 
mondialele de la Helsinki, ele urmind 
să atingă abia în vară (J.M.U. se vor 
desfășura între 1 și 11 iulie) vîrful de 
formă necesar obținerii unor perfor
manțe înalte. Nimic de zis, e un punct 
de- vedere, dar- întrebarea e cît este 
el de exact, de realist ? De cînd, de 
pildă, un eventual titlu mondial uni
versitar e mai valoros decît unul 
european ? 1 Și-apoi, n-ar fi fost 
Ionescu și Cușmir în formă la Buda
pesta cînd ele, cu numai 10—15 zile 
înaintea deschiderii C.E., au spulberat 
recordul mondial al probei ? ! Ar mai 
fi recurs cei 2 tehnicieni la astfel de 
calcule dacă, să spunem, europenele 
s-ar fi ținut la Londra și J.M.U. la 
Sofia?! Atît pe Zaharia, cît și pe Mo
roiu, specialiști cu merite incontesta
bile, harnici și priceputi, i-am lăudat, 
și nu o dată, în această pagină, subli
niind contribuția lor (esențială) la ob
ținerea unui minunat șir de victorii în. 
proba de săritură în lungime, dar asta 
nu ne împiedică, respectîrid adevărul, 
să ne declarăm în dezacord cu decizia 
pe care au luat-o în privința absenței 
celor două supercampioane de la star
tul C.E. indoor. Mai grav, din punct 
de vedere al atletismului românesc, e 
faptul că hotărîrea lor a avut cîștig de 
cauză, ea fiind prea ușor acceptată de 
F.R.A. și C.N.E.F.S.

Revenind, să amintim că șl cei 2 
băieți care au concurat la Budapesta, 
Petru Drăgoescu (antrenor Nicolae 
Păiș) la 800 m și Eugen Popescu (Ioan 
Sbter) la înălțime, s-au comportat 
onorabil. Deși creditat cu eel mai slab 
rezultat pe lista de înscrieri, Drăgo
escu (fiu de miner și student la Insti
tutul de mine din Petroșani) a alergat 
1 :47,91, nou record național, ocupînd 
un surprinzător loc 4, Popescu s-a cla
sat mai slab (al șaptelea), dar cei 
2,24 m înregistrați la C.E. reprezintă, 
și pentru el, un record personal dătă
tor de speranțe.

Lăsînd deoparte nedumerirea le
gată de forfaitul săritoarelor în lun
gime, putem aprecia că atletismul 
românesc a început promițător sezoriul 
1983. Rămîne ca el să confirme, ca 
prim obiectiv, la Crosul mondial de la 
Gateshead (Anglia), programat la 
sfîrșitul acestei săptămîni. Apoi vom 
mai vedea.

OVIDIU IOANIȚOAIA H

— iar ee face, începe să se vadă cu 
ochiul liber. în ce ne privește, ne-am 
cam săturat de antrenorii care pozează, 
care trăiesc din cărțile de vizită, care 
perpetuează vorbele fără acoperire fap
tică. Nu vom da exemple, pentru că 
sînt prea multe... „Nu-i nimic, Gicule —■ 
i-a șoptit atunci Viorel Mateianu, un 
alt „timid" — îți iei tu revanșa la pri
măvară !“ Este într-un fel ceea ce F.C. 
Argeș exprimă astăzi : ambiție, dăruire, 
încleștare chiar. Sigur, jocul piteștenilor 
poate fi îmbunătățit, dar nu se pot tre
ce cu vederea evoluțiile excelente ale 
lui lovănescu, Nica, Jurcă (Dobrin, din 
cîte am aflat, lucrează foarte mult cu 
el, învățîndu-1 lucruri pe care numai 
el le știe !), Ralea sau chiar foarte tî- 
nărul Roman, jucători refuzați de alte 
echipe cu „firmă" însuși Dobrin mai 
are foarte multe de învățat (cu sufletul 
a rămas tot jucător !), dar modul în 
care a făcut primii pași într-o meserie 
în care anii de ucenicie sînt mulți e 
de natură să pună lumea fotbalului 
nostru pe gînduri. Ne permitem să anti
cipăm o frumoasă ascensiune a echipei 
F.C, Argeș în această primăvară, iar 
meritul este indiscutabil al lui Dobrin. * 
Așadar, bravo, Nicolae Dobrin !

DUMITRU GRAUR ■

Cronica șoselei

A vrut să-i imite pe 

„cascadorii risului"

Cînd șeful de secție i-a pus în vedere 
Iui Stelian F. că i s-a desfăcut contrac
tul de muncă, acesta a afișat mai întîl 
o mină indiferentă, apoi a început să 
zîmbească. „Și pentru ce dom’șef, pot 
să cunosc și eu?" „Știi prea bine care 
sînt motivele : introducere de băuturi 
in unitate, lipsuri nemotivate, repetate, 
de la program, atitudine necuviincioasă 
față de pasageri, ca să nu mai vorbim 
de încălcarea unor reguli de circulație. 
Uite aici o listă întreagă : două treceri 
pe roșu, conducere sub influența alco
olului,. două neacordări de prioritate etc. 
Eu zic că am fost chiar prea îngăduitori 
cu tine, Steliane". „Bine, atunci vă zic 
și eu ca actorul ăla cu picioare de gri- 
sine „Sal’tare taică și noroc". într-o zi 
și-a vizitat fostul șef. „Ia uite puțin la 
mine, dom’șef, ce țoale am, ce cojoc, ce 
căciulă. Numai ea face două miare. Nu 
mai miros a ulei, nu mai sînt plin de 
funingine, iar pachetele astea (scoate 
cîteva teancuri de bancnote de 100 de 
lei) îmi țin cald la buzunare..." „Să ve
dem însă, Stelică, cît o ține starea asța a 
ța de prosperitate". „Are grijă băiatu’ să 
se păzească, nu-i prost. Ce, eu mă ocup 
de fleacuri, fac bișnițărie pe stradă, cu 
„peștișori" din ăia mici ? Eu lucrez pe 
picior mare, dom’șef".

Previziunile șefului de secție au în
ceput pe rind să devină realitate. Mai 
întîi, Stelian, găsit din nou băut la vo
lan, și-a pierdut pentru 3 luni dreptul 
de conducere. „Și ce faceți atita caz că 
mi-a suspendat permisul — le spunea 
el prietenilor de clan. O să conduc 
foarte bine și fără cartonașul roz. Ma
șini să împrumut contra cost, găsesc be
rechet, că eu plătesc bine, nu mă zgîr- 
cesc la bani". Intre timp, are loc o tran
zacție. Stelian oferă fratelui apartamen
tul cu două camere, în schimbul auto
turismului acestuia. „Nu facem, .Cestele, 
nici un act, doar sîntem frați". Fratele 
se declară de acord și Stelian începe să 
exploateze cu eficiență maximă „Dacia 
1310“, de astă dată, proprietatea sa. 
„Uite azi, vreau să-mi iau și eu liber. 
O să-mi aprob eu, mie însumi, nu-i ne
voie să mă mai rog de amărîtul ăla de 
șef de secție care, întotdeauna cînd îi 
ceream cîte o recuperare, după un șpriț 
mai lung, mă repezea. Și fiindcă azi mă 
pot odihni, după niște zile atît de agi
tate, care, ce-i drept, mi-au adus mari 
satisfacții financiare, vă invit pe toți la 
restaurant. Eu zic să mergem aici, la 
noi, în cartier, că restaurante bune sînt 
și la periferie". Masa foarte bună, ofe
rită cu generozitate de Stelian, a în
ceput pe Ia 11,00 și s-a terminat la 4 
după-amiază. Apoi, au reluat-o acasă la 
Stelică. De la coniac s-a trecut lă vin, 
apoi din nou la coniac. Atmosfera e ve
selă. Bancurile de mult uitate sînt aduse 
în actualitate. O tînără în jur de 20 de 
ani, soția unui component al clanului, 
începe să evoce întîmplări din „Casca
dorii risului". Povestește cu haz, folo
sind jargonul utilizat curent de membrii 
grupului. Vine vorba despre șoferi cas
cadori și toată lumea întoarce instinctiv 
capul către Stelică. „Astea sînt trucaje, 
să vedeți ce pot face eu. Pentru mine, 
mașina e o jucărie. Păi eu merg pe 
două roți pe distanță de o sută, două 
de metri. Rulez cu 100 — 120 pe oră și 
apoi întorc brusc mașina la 180°. Vreți 
să vă fac o demonstrație ? Cine merge 
cu mine ?“ Se oferă a-1 însoți pe „cas
cador" un prieten al acestuia, care 
ocupă în mașină locul de lîngă șofer, 
soția șoferului, în vîrstă de 22 de ani, 
care se așază pe fotoliul din spate, în 
stînga, și o o fetiță de 13 ani, ce se 
strecoară pe locul din dreapta-spate, 
Este aproape 8 seara. Pe o stradă des
tul de îngustă, dar dreaptă și cu circu
lație rară, mașina condusă de Stelian 
atinge 100 km pe oră. „Acum. încerc fi
gura pe două roți, atenție!" In această 
fază, autoturismul atinge cu roțile bor
dura trotuarului, suficient însă ca șofe
rul să piardă controlul mașinii care in
tră într-un slalom dezordonat, apoi se 
înfige cu partea dreaptă față într-un 
stîlp de iluminat. Ocupantul locului din 
dreapta este strivit între plafonul defor
mat, bordul mașinii și fotoliu, ca ur
mare a teribilului impact. Stelian, ejec- 
tat din mașină, se alege doar cu o frac
tură a piramidei nazale, însă soția sa, 
aruncată și ea din autoturism, suferă 
numeroase fracturi și moare în drum 
spre spital. Deformațiile din zona late
rală dreapta a mașinii provoacă o frac
tură de femur celei mai tinere ocupan
te a mașinii. O licărire de omenie apare 
în comportarea șoferului. El oprește o 
mașină și solicită transportarea copilei 
la spital, lucru efectuat cu operativitate 
de pilot. Apoi, „cascadorul" dispare. 
Este găsit abia dimineață, rătăcind prin
tre blocurile cartierului unde s-a produs 
accidentul. La prima întrebare, neagă 
totul. „Eu, ee accident ? Nu, nu, eu am 
băut cam mult, ce-i drept, și oricît s-ar 
părea de curios, m-am rătăcit. Nu-mi 
mai găsesc blocul unde locuiesc. Toată 
noaptea am umblat după el. Dacă toa- 
te-s la fel". Apoi se răzgîndește. „Da, 
eu am făcut accidentul. Carnet, nu, 
n-am, mai bine zis nu-1 mai am. Cum 
am ajuns în stîlp ? Păi voiam să imiî 
figura din „Cascadorii risului". Dacă nu 
eram pilit, o executam chiar mai bine 
decît în film".

VICTOR BEDA H



Lumea în care trăiir
„Dragă mincinosule li

Nu, nu este vorba și nici nu trebuie făcută vreo legătură 
cu piesa celebrului dramaturg englez, piesă care se joacă, 
cu succes, pe scena unui teatru din Capitală. Este pur și
simplu o coincidență și nu are nici o legătură directă cil 
faptele pe care le vom povesti în continuare. Deși, coinci
dența — întîmplătoarea și nevinovata coincidență — face 
ca unele asemănări să nu poată fi excluse, chiar dacă temele

Dezmințirea Pentagonului era astfel... dezmințită.
Dar practica dezmințirilor nu este nici nouă și nici foarte 

rară.
Nu demult, Departamentul de Stat al S.U.A. a fost nevoit 

— la cererea expresă a ambasadorului Indiei la Washington 
— să dezmintă oficial unele știri privind existența unui plan 
american vizînd stăvilirea influenței Indiei pe arena inter-

sînt diferite.
...Pe la mijlocul lunii ianuarie, un purtător de cuvînt ofi

cial al Pentagonului a avut misiunea ingrată de a dă răs- 
■ puns unor informații apărute în presă. El a calificat — în 

numele Pentagonului .— drept „total inexacte" informațiile 
potrivit cărora guvernul Statelor Unite ar fi elaborat un 
plan care să-i asigure posibilitatea declanșării și cîștigării 
„unui război mondial prelungit". Purtătorul de cuvînt a 
amintit că ministrul american al apărării, Caspar Wein
berger, a dezmințit încă în vara trecută primele știri vehicu- 

i late în presă în acest sens.
.Politica noastră este o politică de descurajare". a

declarat purtătorul de cuvînt, adăugind că, așa cum a afirmat 
ministrul american al apărării, la momentul respectiv, „prin
cipalul obiectiv al acestei administrații, este acela de a 
face totul ca armele nucleare să nu mai fie folosite nici
odată, dat fiind că după un război nuclear nu va. exista un 
Învingător".

Aici s-ar cuveni o subliniere : „prelungit" sau „limitat" în 
timp, războiul nuclear cămine la fel de periculos. Desigur, 
un război prelungit înseamnă suferințe inimaginabile. Dar 
nici un război scurt nu poate fi comparat cu o promenadă 
duminicală într-un parc înverzit. Un război cu utilizarea 
arsenalului nuclear poate fi catastrofal pentru întreaga 
umanitate, chiar dacă durează doar cîteva ore.

Dar să revenim la declarația, de-a dreptul emoționantă, a 
purtătorului de cuvînt. Ca să nu existe nici un dubiu, după 
nici două săptămâni, guvernul american a cerut. Congre
sului să aprobe peste 26 miliarde de dolari pentru un proiect 
privind producerea și instalarea a 100 rachete „MX".

Ce este racheta „MX" se știe de. acum prea bine. Cu o 
rază de acțiune de 11 000 pînă la 13 000 kilometri, și cu o 
precizie de atingere a țintei de ordinul a o sută de metri, 
„MX" este o rachetă purtătoare a 10 încărcături nucleare 
avînd o putere de distrugere echivalentă cu 100 bombe de 
tipul celei ce a distrus Hiroshima.

Proiectul instalării noilor rachete a trezit aprinse discuții

națională, în cadrul unui program global de destabilizare a 
țărilor din „lumea a treia", plan care ar urma să fie pus 
în aplicare de C.I.A.

Reprezentanții americani sînt obligați, deseori, să recurgă 
Ia dezmințiri. întîmplare ? Nevoia de a contracara efectul 
propagandistic al adevărului ? Sau, pur și simplu, nevoia 
reparării gafelor pe care le reprezintă propriile acțiuni? 
Gafe diverse, gafe resimțite, însă, în același mod...

în urmă cu cîteva săptămini. purtătorul de cuvînt al Casei 
Albe. Larry Speakes, a trebuit ca la numai 24 de ore după 
ee președintele Reagan a sugerat desființarea impozitului 
asupra profiturilor societăților (declarație făcută public în 
timpul vizitei la unele din cele mai importante societăți 
din Boston) să dezmintă că. s-ar avea în vedere o astfel 
de eventualitate.

îmi amintesc un alt caz. Numeroase ziare americane au 
relatat -anul trecut despre pregătirile Statelor Unite pentru 
un eventual război chimic. Reacția oficialităților a fost 
promptă. Diverși purtători de cuvînt, oficialități politice și 
militare, s-au întrecut, care mai de care, în a dezminți 
faptul că Statele Unite fabrică arma chimică. Și așa ar fi 
rămas pentru masa largă a cititorilor dacă...

Dacă spre sfîrșitul anului trecut, guvernul american nu 
ar fi confirmat, în mod oficial, acordarea unor importante 
fonduri, încă de la începutul anului 1982, pentru fabricarea 
noilor tipuri de arme chimice.

Opresc aici exemplele. Pentru că, de fapt, nu ele mă 
preocupă. Mă gîndesc la situația penibilă în care sînt puși, 
deseori, purtătorii de cuvînt din Statele Unite, cînd sînt 
nevoiți să nege, fără să clipească, adevăruri grave și evi
dente. Oricum, nu este tocmai simplu să vorbești, spre 
exemplu, despre dorința arzătoare de pace, a oficialităților 
americane, despre înțelegerea gravă a pericolului unui 
eventual război nuclear dar, în același timp, să recunoști 
că au fost alocate 263 miliarde de dolari drept buget pen
tru înarmare, că au fost stabilite măsuri pentru mărirea 
efectivelor militare, pentru construirea a noi sisteme de

în Statele Unite. Presa, numeroși oameni politici și de ști- rachete care mal de care mai ucigătoare, a noi avioane de
. . pronunțat considerând că programul „MX" este luntă, a noi submarine.nucleare.

o eroare militară, socială și economică, că nu este nici-
ință s-au
o eroare militară, socială și economică, că nu este nici- Este foarte greu să dezminți faptele. Jongleria cuvintelor, 
decum un mijloc de descurajare, așa cum pretinde guvernul frazele aranjate, echilibristica pe firul subțire al unei false
american, ci „o armă pentru prima lovitură nucleară". Vor
bind despre faptul că noul proiect contribuie nemijlocit la 
sporirea riscului uni# război nuclear, „Boston Globe" scria: 
„Acest sistem nu este nici de descurajare și nici de apă
rare. Este pur și simplu un sistem ofensiv".

argumentări nu pot să șteargă urinele adevărului. Grea 
meserie cea de purtător de cuvînt, cînd trebuie să repari 
gafele șefilor....

AL. PINTEA ■

ruga după sine, 
iuga dc sine .»

De mulți ani mă așez, acasă, în ace
lași fotoliu, pînzele prietenilor mei pic
tori îmi ocrotesc universul, iar ochii ml 
se așază pe aceleași obiecte al căror 
amplasament l-am gîndit pentru a-mi 

I oferi un anume confort al meditației. 
I Fiecare om își clădește un ambient pen- 
I tru a gîndi mai temeinic, mai exact, cu 
I un legitim apetit pentru cadrul statornic. 
J Citeam de curînd că Un mare econo- 
I mist și politolog al lumii a treia, înain- 
I tea unor titanice confruntări în care 
I soarta prețurilor unor materii prime as- 
I piră soarta unor vaste halcane ale geo- 
r grafiei economice mondiale, pleacă de 
I acasă, se duce în deșert, privește dunele 
■ și meditează în liniștea siderală a nisi

purilor. Doar acolo se regăsește, mintea 
i se recompartimentează și capătă curajul 
de a-și asuma concluzii decise.

Omul modern bombardat pînă la epui
zare de mișcarea neregulată a lumii, de 
mutațiile năprasnice ale progresului, în
cearcă să se acomodeze cu onoare la un 
univers pe care îl produce, îi scapă de 
sub control, îl dresează din nou, într-o 
veșnică și glorioasă perturbare. Ne-am 
obișnuit cu ideea că totul se transformă, 
că ne-am ieșit din matcă și determinăm 
un joc formidabil al dimensiunilor.

î Parcurgînd, de curînd, o depeșă a a- 
genției D.P.A., mi-ăm adus aminte de 
gîndul unui bun prieten de-al meu care 
este al atîtor altora : Walt Whitma’n. El 
„auzea iarba crescînd". Ce voluptate vi
guroasă și gratuită transformată, iată, 
odată cu inventarea hidrofonului anti
submarine într-o costisitoare și teribilă 
pîndă. Hidrofonul va auzi submarine și 
va mai auzi, vai, iarba de mare crescînd 
în adîncuri. Citez pentru a elimina ech" 
vocurile : <

„Ia un laborator de lingă Londra a 
fost construit un senzor subacvativ de
numit hidrofon, cu o sensibilitate mult 
mai mare decît a.urechii omenești.

Să ieșim de sub apă și să privim mi
racolul geografiei năpădite de gigantice 
mașini plutitoare. Atlasul pe care-1 răs
foim, cu un nostalgic romantism, acasă 
în fotoliu, a devenit altceva. Spre exem
plu „podul ' japonez". Rețin din „The 
New York Times" : „pentru a se asigura 
combustibilul necesar cuptoarelor din fa
bricile japoneze este nevoie de un ade
vărat pod de tancuri petroliere în largul 
mărilor dintre Orientul Mijlociu și Yo
kohama —■ cite unul la fiecare 50 de

(c mai face omul cu inimă dc plastic?
Au trecut mai bine de trei luni de cînd 

un om, americanul Barney Clark, trăiește 
avînd în piept o inimă artificială, confec
ționată din material plastic și aluminiu. 
Despre această excepțională reușită a me- 
dicinei, „Flacăra" a scris în nr. 1/1983. Ce 
s-a mai întîmplat de atunci încoace ? 
Cum o mai duce curajosul pacient al cli
nicii universitare din Salt Lake City ?

După entuziasmul și emoția provocate 
de succesul implantării, unele voci au e- 
voluat puțin cam prea repede către extre
ma cealaltă. Este dificil, s-a spus, să nu
mești viață încrîncenarea de-a vegeta în 
condițiile unor neîncetate complicații și 
situația de-a fi atașat continuu printr-un 
tub de 4 metri la o mașină de 170 de ki
lograme. Unii au denunțat „utilizarea a- 
buzivă a acestui cobai uman" în profitul 
experimentării științifice.

Intr-adevăr, de cînd i s-a făcut opera
ția, Barney Clark a fost victima unor aler
te severe. în săptămîna care a urmat im
plantării, presiunea arterială furnizată de 
„Jarvik" a făcut să plesnească unele alve
ole pulmonare, a provocat mici hemoragii 
și a antrenat tulburări renale. O lună mai 
tîrziu, s-a defectat valva de aluminiu a 
ventriculului stîng. în cîteva minute, doc
torul De Vries a putut să redeschidă piep
tul pacientului său și să înlocuiască piesa 
defectată. în sfîrșit, anticoagul antele pe 
care Barney Clark trebuie să le absoarbă 
în cantități mari pentru a împiedica for
marea de cheaguri în mecanismul inimii 
sale antrenează sîngerări continue pe nas. 
Doctorii care-1 îngrijesc știu astăzi că ac
cidentele cerebrale n-au lăsat-sechele, dar 
sînt totodată preocupați de problemele re
nale și de fragilitatea plămînilor pacien
tului. Recent, el a trebuit dus în sala de 
urgență și plasat sub respirația artificială.

Marele artizan 
al extraordinarei 
performanțe chi
rurgicale —- im
plantarea cu suc
res a unei inimi 
artificiale la om —, 
doctorul De Vries, 
urmărește îndea
proape, zi de zi, 
starea pacientului 
său. Cu mîna pe. 
pieptul omului cu 
inimă de plastic, 
doctorul De Vries 
percepe bătăile ex
traordinarei mașini 
care permite pur
tătorului ei să se 
smulgă de sub pu
terea implacabilei 
sentințe a desti- 
oului.

Dar astfel de neplăceri erau de așteptat, 
și atît pacientul, cît și medicii, și-au asu
mat, de comun acord, riscul, conștienți că 
fără aceasta nu se poate. A critica menți
nerea în viață a unui om cu ajutorul ini
mii artificiale înseamnă a nu ține cont de 
rațiunile profunde pentru care Barney 
Clark a acceptat, în deplină cunoștință de 
cauză, rolul de pionier, cu. tot riscul de 
care am amintit. însă în pofida compli
cațiilor ivite, cărora li s-a făcut față cu 
succes, omul cu inimă de plastic se ține 
bine, fiind în continuare profund atașat 
vieții, așa marcată de destin cum este, cu 
suferințele și limitele ei, dar care îi per
mite încă să iubească și să fie iubit de ai 
săi, să spere că într-o zi se va putea în
toarce acasă.

în așteptarea acestui moment, Barney 
Clark urmează un program care are drept 
scop atît recuperarea, cît și crearea ambi
anței unui trai obișnuit. Zilnic, cînd totul 
decurge normal, el se scoală la ora opt 
dimineața. Medicii vin să-l examineze pe 
la zece. Pe urmă, ajutat de una sau două 
infirmiere, pacientul ia mai întîi loc între 
două suporturi rulante și face un număr 
de pași, pentru a reînvăța să meargă, în 
speranța că va putea în curînd să se de
plaseze prin cameră. în continuare, se in
stalează la o bicicletă specială de antre
nament, la care pedalează timp de cinci 
minute sub supravegherea doctorului De 
Vries.

La spital, Barney Clark locuiește într-o 
rezervă, aproape de camera în care s-a in
stalat soția sa, pentru a-i putea veni ori- 
cînd în ajutor. S-a. făcut totul pentru ca 
el Să se simtă ca acasă. Pentru a nu pierde

noțiunea de zi și de noapte, pacientul a 
cerut să fie transportat în fiecare zi în fa
ța: ferestrei camerei sale, unde contemplă 
îndelung creșterea și descreșterea luminii. 
Restul timpului stă de vorbă cu soția sa 
ori se uită la televizor. Pentru cea de-a 
62-a aniversare a zilei sale de naștere, ca
re a avut loc la 21 ianuarie, întregul per
sonal al spitalului a organizat o serbare în 
onoarea sa, și Barney Clark a suflat în 
luminările unui tort enorm pentru a cele
bra începutul unui nou an cîștigat în 
luptă cu fatalitatea. Și astfel, încetul cu 
încetul, el aproape că a uitat incomoda 
și greaua mașină care-1 menține în viață.

în fața acestor rezultate și conform cu 
voința lui Clark însuși, care dorea, deschi- 
zînd drumul, să redea speranța și altor 
condamnați, echipa doctorului De Vries 
se pregătește să grefeze în lunile urmă
toare alte șase inimi artificiale. Pentru 
că în ciuda dificultăților la care ne-am 
referit, comportamentul primului om cu 
inimă artificială pledează fără discuție în 
favoarea unor astfel de grefe. Iată și o- 
pinia cea mai autorizată a lui De Vries 
însuși : „Dacă pacientul ar fi vrut să de- 
branșeze compresorul, el ar fi putut-o 
face orieînd. Dar, la fel ca mine, ca fieca
re om, el vrea să rămînă în viață. Poate 
chiar mai mult decît înainte de operație. 
El știe de acum înainte că poate face față 
la ceea ce părea iremediabil. Pentru noi, 
acest fapt probează că grefa realizată, 
chiar dacă a constituit o grea încercare 
pentru Barney Clark, a meritat și merită 

fsă; fie făcută".Ji; . A ..................... •
ION D. GOIA ■

mile, 24 de ore din zi în fiecare zi a a- 
nului..."

Acest pod care schimbă fața mărilor 
s-a născut pentru a schimba fața Japo
niei. Ea produce, produce, produce, mai 
repede decît s-au obișnuit experții să în
țeleagă, rupe barierele comerțului tra
dițional, cutremură piața nord-americană 
sau vest-europeană pentru că în insula a- 
ceea îndepărtată, făcută, se credea, din 
chimonouri și flori de cireș, tranzistorii 
au cedat locul electronicii, aceasta com
puterelor, ele microprocesoarelor și aces
tea ingineriei genetice în stare să trans
forme omul în uzine. Nu este imposibil, 
dar rămîne greu de digerat. „Creșterea 
exponențială" în domeniul de vîrf sfi
dează înțelegerea curentă. Această bi. / 
fere sfidează omul comod în orice do 
meniu. Exemplul cu împăturirea hîrtiei 
rămîne, oricît de marginal, de o stranie 
percutantă. II dau totuși : dacă luăm o 
foaie de carton cu grosimea de un mi
limetru și o împăturim de 50 de ori, care 
va fi grosimea finală ? Majoritatea co- 
vîrșitoare a oamenilor va opina că rezul
tanta va fi de cîțivă centimetri. Unii, 
circumspecti, vor fi tentați să răspundă : 
„Poate cîțiva metri". Foarte puțini vor 
risca să gîndească o „înălțime" de cîțiva 
kilometri. Rezultatul corect : o distanță 
mai mare decît drumul de la Pămînt la 
Marte.

Creșterea exponențială a progresului 
combinată cu creșterea exponențială a 
regresiunii (atît de meticulos asigurată 
de trecerea de la grenadă la bomba ter
monucleară) îl aruncă pe omul modern 
din fotoliu pentru a-1 plasa, undeva, pe 
o orbită extraterestră. Acolo el poate pri
vi globul și lua mult așteptata decizie 
care să evite fuga de sine și de ome
nire...

RADU BUDEANU ■
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Spectacolul informației

Îndurerata prințesă
Povestea de față privește „The Times“, 

prințesa de pe Fleet Street, răsfățatul tipa
rului pe Tamisa, crema cremelor în ma
terie, foaia de minte și inimă a britani
cului. fără el, se spune, englezul este 
bolnav. Să ne reprezentăm prin urmare 
cite antinevralgice s-au consumat atunci 
cînd, pe neașteptate, venerabilul „The 
Times", ieșit la lumină în 1785, s-a ho- 
tărît să facă din nou senzație, de data 
aceasta pentru un motiv mai aparte : în
cetarea apariției. Nu o zi, nu o săptămî- 
nă. Tăcerea și antinevralgicele au du
rat de la 30 noiembrie 1978 la 12 noiem
brie 1979. Motivul : grevă de personal. 
Ziarul va reapărea în cele din urmă, dar 
grevele provoacă în continuare furtuni : 
„Sunday Times“pierde într-o singură 
ediție 850 000 de exemplare ; săptămîna 
următoare alte 350 000. De aici pînă la 
decizia ce va fi luată n-a mai rămas ni
mic. Dovada : 22 octombrie 1900, direcția 
anunță hotărîrea ce va rămîne definiti
vă : „Times“-ul este scos la vînzare ! Ca 
și cum s-ar fi spus asta despre Turnul 
Londrei sau gazonul de pe Wembley.

Dar cum lucrurile intraseră pe drumul 
fără întoarcere, sentimentele se cereau 
reprimate și, prin țesătură batistei ce 
strivea lacrimile, ochii încercau a desci
fra numele ofertantului. întocmai prin
țeselor frumoase și avute, închipuin- 
du-și cîrduri de pețitori : n-a sosit ni
meni dintre cei așteptați. A sosit, după" 
cum știm, Rupert Murdoch. I s-a închis 
ușa, a fost repezit, s-au vărsat lacrimi 
cu rdO ai ia fata fără noroc. Cum să a- 
jungă „o bucată de suflet englez1* pe 
mina unui străin, A ajuns. Murdoch a 
negociat, dovedind, totodată, că știe să 
cravașeze și să conducă la cîștig un bi
diviu fără șansă. Protestele în valuri iz
bucnite la adresa pretendentului au con-

Jocul dezarmării și 
cursa morții (ii)

Stigmatizarea cursei înarmărilor este 
făcută în termeni necruțători în vo
lumul „Jocul dezarmării", dar autoa
rea Alva Myrdal este preocupată nu 
atît de condamnarea unui fenomen, cît 
de evidențierea unor obiective practi
ce prioritare, a căror urgență incontes
tabilă o pune în lumină cu toată clari
tatea. Astfel, în opinia ei, primul im
perativ l-ar reprezenta interzicerea 
tuturor experiențelor cu arma nuclea
ră, iar cel de-al doilea ar consta în 
introducerea unor factori minimi de 
descurajare a folosirii armelor nucle
are existente. Simultan, atenția ar tre
bui să se concentreze pe prohibirea 

"Alimentării de noi sisteme de ar- 
t j de distrugere în masă. Apare ne
cesară angajarea, cu toată seriozitatea, 
a unor negocieri responsabile pentru 
încheierea unui tratat cuprinzător de 
interzicere a tuturor exploziilor nucle
are.

Oprirea cursei înarmării convențio
nale se bucură și ea de o amplă inves
tigare în lucrarea Alvei Myrdal, avînd 
în vedere c,ă armele convenționale sînt 
folosite tot mal frecvent într~un mod 
contrar dreptului internațional, fiind 
tot mai crude, mai inumane și larg în
dreptate împotriva populației civile 
pașnice. Mai mult decît atît, pe plan 
economico-financiar, armele convențio
nale și potențialul uman imobilizat 
pentru producerea și servirea lor re
prezintă o povară financiară majoră, 
cota cheltuielilor pentru armele nucle
are fiind inferioare ca volum celei de
terminate de înarmarea convențională, 
în țările în curs de dezvoltare, arme
le convenționale contribuie la militari
zarea societăților, iar acumularea lor 
sprijină curentul spre instaurarea de 
dictaturi militare.

Alva Myrdal cere din partea puteri
lor nucleare un gest de semnificație 
istorfcă.sub foma unui angajament u- 
nilateral, bilateral sau multilateral de 
a nu ataca niciodată țările care nu sînt 
dotate cu arme atomice. Un asemenea 
angajament af crea premisele indis
pensabile pentru consolidarea încrede
rii în raporturile dintre toate statele, 
cerință fără de care nu poate fi con
cepută- nici o negociere multilaterală 
rodnică în domeniul dezarmării.

încrederea și buna credință în rela
țiile interstatale ar facilita materiali
zarea inițiativelor avansate de diferL- 
te țări, printre care este menționată 
în mod expres și România, privind 
crearea de zone denuclearizate, care 
ar reprezenta un important pas pe 
calea scoaterii unor vaste regiuni ale 
planetei de sub incidența pernicioasă 
a competiției militare.

Progresele modeste realizate pînă în 
prezent în direcția denuclearizării și 
demilitarizării planetei Pămint. sînt 
departe de a corespunde așteptării și 
năzuințelor popoarelor. Așa fiind, au
toarea apreciază că lumea se află la o 
răscruce. Refuzul puterilor nucleare de 
a ajunge la încheierea unui acord in- 

tinuat prin a se asculta singure, terminînd 
prin a accepta realitatea: al cincilea pro- a 
prietar al lui „The Times", în decursul | 
a două veacuri de existență, este totuși a 
Rupert Murdoch. Magnatul de presă cu i 
gazete pe piața Australiei, Statelor Unite | 
și chiar... Angliei s-a instalat fără com
plexe la timona destinului noului copil 
adoptat. Jucase tare : a oferit ca preț 
ridicola sumă de un milion de lire ster
line. Va accepta să urce la zece ca apoi 
să ajungă mai aproape de ce știa că do
rește licitatorul rănit : 12 milioane.

De fapt, veți înțelege că nu motivele 
pentru care lord Thomson of the Fleet, 
englezul, a pierdut, și, în mod simetric, 
Rupert Murdoch, australianul, a cîștigat 
numita partidă.

Treaba lor, Recapitulînd trăirile aces
tei tranzacții bine pusă în paginile pre
sei, la vremea respectivă, nu ezit să ob
serv că s-a discutat și se discută- ca de
spre o ființă în agonie, despre nenoro
cirile ei, despre nefericirea care-i va 
marca existența de acum încolo. Despre 
rostul acestei publicații, despre impactul 
tranzacției comerciale asupra misiunii 
sale ea mijloc de comunicare, nici o 
vorbă. S-a făcut o chestiune de orgoliu 
din menținerea lui „The Times" pe mîini 
engleze. N-a mers. S-a încercat să se 
oprească nedoritul curs al evenimente
lor punînd pe masă cârtea de vizită , a 
candidatului și petele ei la mina gaze
tei. N-a mers.

Treaba văd că merge. Ceea ce mă 
face ss cred că pînă și în cazul unui ziar 
respectabil, precum londonezul „The Ti
mes", s-a uitat repede pentru ce venise 
pe lume și cu ce ostenise timp de două 
veacuri. Nimic despre programul său. 
Totul s-a convertit într-o obișnuită afa
cere în care cineva vinde, dacă se poate 
fără pierderi prea mari, altcineva cum
pără, dacă se poate cu cîștig cît mai 
copios.

Informația ? Legile ei fundamentale ? 
A rămas dincolo de gardul numit tot 
englezește, business.

NEAGU UDROIU ■

ternațional cuprinzător privind interzi
cerea tuturor experiențelor nucleare 
antrenează un „cost enorm" pentru 
destinele păcii, cost ce riscă să devină 
extrem de insuportabil datorită proli
ferării actuale a armelor nucleare. 
Primejdiile lărgirii „clubului" puterilor 
nucleare devine tot mai apăsătoare, iar 
fenomenul se desfășoară împotriva in
tereselor popoarelor lumii. Autoarea 
afirmă cu toată convingera că „Dezar
marea este un interes mondial comun 
atît pentru popoarele de pe pămîn- 
turile superputerilor, cît și pentru alia- 
ții lor militari și politici care practică 
prea mult tăcerea". în opinia ei, esca
ladarea competitivă a-cursei înarmări
lor reprezintă o flagrantă greșeală de 
calcul, deoarece ea primejduiește secu
ritatea tuturor, fără excepție. O secu
ritate sporită poate fi obținută numai 
prin inversarea acestui curent, prin 
începerea și continuarea responsabilă 
a procesului de dezarmare și demilita
rizare a societăților naționale. Acestea 
postulează o „strategie a adevărului" 
pentru înțelegerea profundă a dilemei 
intelectuale și morale majore, care 
confruntă lumea contemporană. Alva 
Myrdal conchide optimistă că-această 
dilemă fiind creată de omenire, soluți
onarea ei stă în putința umanității.

Este axiomatic faptul că viitorul pă
cii mondiale nu poate fi despărțit 
de evenimentele politico-militare in 
care a fost și este implicată Europa. 
Conștientă de acest adevăr, dar și de 
încordarea politico-ideologică ce per
sistă în raporturile dintre statele con
tinentului nostru, Alva Myrdal conși- . 
deră că experiențele traumatice prin 
care a trecut Europa obligă la desprin
derea unor învățăminte de natură să 
permită popoarelor unei încercate zone 
a lumii să-și modeleze propriul viitor, 
să nu se mobilizeze pentru o ostilitate 
mutuală și să evite un război intrae- 
uropean. în acest scop, mișcările pen
tru pace din Europa ar trebui să-și 
concentreze cu precădere eforturile 
pe eliberarea continentului nostru de af 
armele nucleare. A noseda arme de a- 
cest gen înseamnă a pune în pericol 
propria securitate.

înarmarea atomică este contra pro
ductivă pe planul securității, sporind 
riscul atragerii unei țări sau alteia sub 
focul unui potențial duel atomic. De
sigur, așa cum relevă autoarea, dezar
marea nucleară numai în Europa nu 
poate fi obiectivul final, ea constituind 
doar un țel intermediar, dar care com
portă o extremă urgență.

Fără a naviga în planuri utopice, 
monografia Alvei Myrdal, autoare al 
cărei prestigiu internațional a fost în
că o dată recunoscut și prin decerna
rea Premiului Nobel pentru pace pe a- 
nul 1982, se înscrie organic în strădania 
științifică a tuturor forțelor iubitoare 
de pace din lume, care vor să dea ma
terialitate dreptului fundamental, indi
vidual și colectiv, al oamenilor șl al 
națiunilor la viață și pace ca valori 
supreme și elemente dinamizatoare 
ale conștiinței întregii umanități.

IOAN VOICU ■
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Evenimente personale
Sînt și evenimente personale care — 

în universul domestic al unui om ca 
toți oamenii — valorează cît o pagi
nă de istorie. în fond, toate istoriile 
mari sînt alcătuite din istoria fiecă
ruia dintre alcătuitorii unui timp 
anume. Nimeni nu prea are timp de 
istoriile mici, însă nici fără ele nu 
se poate'scrie o pagină mare de is
torie. Cineva mi-a povestit mie, ast
fel-, două evenimente; unul de anver
gură mondială, altul națională. Să 
începem cu primul, cu evenimentul 
debarcării americanilor din acea ce
lebră zi intrată în istorie sub numele 
de Ziua cea mai lungă. Aurică Că
pitanul, de la mine din sat, trimis pe 
front la nici douăzeci de ani, după 
două săptămîni de instrucție impro
vizată cade prizonier „la nemți" și 
ajunge undeva în Franța ocupată spre 
țărmul pe care avea să aibă loc de
barcarea, „servitor la un neamț" — 
cum singur povestește.

— Și?, îl întreb eu dornic să aflu 
de la sursă cum a fost celebra zi.

— Și, zice el, care s-a întors la Slă- 
tioara prin 1947, deci la doi ani de la 
terminarea războiului, prin Crucea 
Roșie Internațională îmbrăcat pentru 
noi toți, atunci, cum ar descinde azi 
dintr-o rachetă un cosmonaut la MAT 
la Slătioara.

— Și, zice el, eu tăiam lemne la un 
neamț în curte, era mai de dimineață 
și odată s-a auzit ca un cutremur și nu 
s-a mai văzut soarele. Și cînd a ieșit 
soarele era americanii! Iată, văzută 
de un țăran oltean, ziua, care a intrat 
în istorie și despre care s-au scris mii 
de pagini și tot nu s-a reușit să se 
spună totul. Sinteza lui m-a interzis. 
Tot el îmi povestește o întîmplare și 
tot din biografia lui astfel. — Cînd am 
terminat de forat la Țicleni, am pa
ralizat eu întîi. Terminasem de forat, 
Ieșisem bine, însă atunci am paralizat. 
(Nu mai spun acum că nici pînă azi 
nu s-a lămurit clar situația pensiei lui, 
asta e altă poveste.) Și acum- unde 
vreau să ajung eu. Ei bine, în urmă 
cu două luni, mă cheamă la nuntă 
un arhitect care s-a însurat cu o pro
fesoară și nunta au făcut-o la Hotel 
Național în plin București. Ce poate fi 
mai important pentru biografia aces
tor oameni decît această nuntă care, 
sau prin care, începea viața lor nouă 
și puneau temeliile unei noi familii, 
una din milioanele de familii care 
alcătuiesc România de- azi, societatea 
socialistă românească de azi, «ni mo
rala ei, care depinde de morala fie
cărei familii în parte, eu devotamen
tul față de socialism, care depinde 
de devotamentul fiecărei familii și al 
fiecărui cetățean în parte, cu viitorul 
ei, care depinde de soliditatea fiecă
rei familii și a fiecărei biografii în

Cristi Vecerdea-Criv
Caricatura care a apărut în numărul 

trecut al revistei noastre în pagina 1 
aparține tînărului caricaturist sibian Cristi 
Vecerdea. Și cum la caricaturiști este o 
modă de a se lua cite ceva de la cele 
două nume așa a apărut CRIV — care 
este și un nou nume in caricatura româ
nească. Elev al caricaturistului Rudi 
Schmuckle, Criv, alături de profesor, a 
deschis la Sibiu mai multe expoziții care, 
din cîte știm, s-au bucurat de un real 
succes. în momentul de față Criv a îm
brăcat pentru totdeauna hainele militare. 
Vine rar pe la București și numai atunci 
cînd timpul îi permite, și aduce întotdea

parte, și așa mai departe. — Un ase
menea eveniment mi se pare mie fun
damental, un asemenea eveniment 
marchează hotărîtor o familie și o 
viață, el este sigur sărbătoarea cea 
mai de seamă a acestei lumi care este 
o familie. Cînd se cuvine să se simtă 
mai respectat, mai nobil în gesturi, 
și mai luat în considerație un om de- 
cit în ziua nunții lui? Zi care tre
buie să-i rămînă în amintire pentru 
totdeauna ca primul pas în noua via
tă dar ca un pas triumfal, vreau să 
spun că fiecare își dorește ziua nun
ții ca o adevărată încoronare a în
ceputului de drum matur, de unde și 
acel protocol care definește toate 
întîmplările din acea zi, tot acel cere
monial atît de bogat și cu o tradiție 
atît de bogată la români.

Ei bine, zic, sînt invitat la nuntă, 
dar nu pot să ajung la timp pentru că 
viața noastră nu este nici ea atît de 
așezată incit să dispunem de ea cum 
s-ar cuveni. în sfîrșit, ajung mai tîr- 
ziu, ajung exact cînd reprezentanții 
restaurantului, pe la toate colțurile, 
cu ochii pe ceas, abia așteptau să se 
ridice un nuntaș (și el cu ochii pe 
ceas) ca să-i întoarcă scaunul și, să-1 
pună pe masă. O nuntă cu ochii pe 
ceas, așa se ține minte! Un serviciu 
cu ochii pe ceas (așa se ține minte!).

Nu mai dtecut lipsa de atenție, de 
considerație, de respect a reprezen
tanților restaurantului care încasa 
bani buni altfel, nu mai discut pen
tru că toți mi s-au prevalat de „ochii 
pe ceas", deși eu cred că se putea aș
tepta pînă se ridica și nașul pînă să 
se pună scaunele pe masă, acțiune 
începută cam de pe la unsprezece și 
jumătate, cum se intîmplă cam peste 
tot, exact cînd ai vrea să nu-ți închidă 
nimeni ușa în nas, nu mai discut, 
zic, toate acestea, însă .discut un as
pect și mai important.

Cum mi-ar povesti mie, istoria lui 
mică, istoria nunții lui, un țăran ol
tean de la mine din sat? — Cînd 
m-am însurat eu, atunci cînd ai ve
nit dumneata și te-ai supărat că înce
puseră chelnerii să-mi arate ceasul 
și să pună scaunele pe mese!! în 
fond, istoria nunții acestui țăran este 
istoria evenimentului cel mai im
portant din viața acestui constructor 
al socialismului, socialismul fiind is
toria mare care se face însă cu suma 
istoriilor mici ale -tuturor construc
torilor.

O astfel de sărbătoare ar trebui 
apărată și înnobilată și respectată 
de noi toți. Nu poți sta la nuntă cu 
ochii pe ceas!

Dar se mai poate discute apoi și 
despre cîtă importanță se dă mtr-un 
local sau altul unui asemenea eve
niment. Acum însă mă gîndese cum 
vedea Aurică Căpitanul, de la Slă
tioara, ziua cea mai lungă.

DINU SĂRARU H

una o mulțime de desene pe care le lasă 
redacțiilor. Unele îi apar, altele nu. 
El caută situații de zi cu zi pe care mulți 
nu le observă — transpune în desen tot 
felul de bănculețe și stări de fapt care, 
de ce să n-o recunoaștem, ne fac să zîm- 
bim. Desigur că umoristul este încă în 
faza căutărilor. Dar de ce să n-o spunem 
sînt caricaturiști care caută și se regăsesc 
după zeci și zeci de ani. Așa că pînă una 
alta, Criv este un tînăr caricaturist care 
place. De aceea revista „Flacăra", rubrica 
Racul, îi salută apariția—

SORIN POSTOLACHE ■
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O scrisoare semnată de un grup de co
operatori din C.A.P. Bogdănești — printre 
semnatari : Elena Olaru și Vasile Rășcanu 
— ne-a adus în februarie a.c. în comuna 
Bogdănești, județul Vaslui. Trebuie spus 
din capul locului că la județ aceleași lu
cruri fuseseră reclamate încă de anul 
trecut, dar unele grave nereguli pe care 
le-am constatat nu mai fuseseră sesizate, 
nici scrisoarea către redacție nu le conți
ne. Joi, 24 februarie a.c., ajungem la 
C.U.A.S.C. Banca împreună cu tovarășa 
Georgeta Tamaș. secretar al Comitetu
lui județean Vaslui al P.C.R., care are de 
condus o adunare pe acest consiliu din 
care face parte și C.A.P. Bogdănești. Vin 
și președinții de C.A.P., și primarii. îna
inte de adunare avem ocazia să aflăm de 
la ing. Peterfy Aron-Gabor, președintele 
C.A.P. Bogdănești, că tovarășii de la județ 
s-au conving că el nu se face vinovat de 
nimic. De la Ioan Bunu, inginer șef al 
Consiliului unic agroindustrial de stat și 
cooperatist Banca, județul Vaslui, aflăm că 
petrecerea organizată la căminul cultura] 
Bogdănești în primăvara lui 1981 de con
fratele său Peterfy a marcat pentru aces
ta „Cununia civilă și zece ani de căsnicie, 
ocazie cu care noi, colegii de la consiliu, 
ne-am hotărît să mergem să-1 felicităm pe 
colegul nostru și atîta tot“. înainte de a 
pleca la Bogdănești, împreună cu primarul 
comunei, Dumitru îsac, inginerul Peterfy 
Aron-Gabor, pe neașteptatei începe să în
jure ca la ușa cortului, nu pe cineva anu
me, ci, așa In general și în grup, pe cei 
care îl reclamă pe el degeaba și pun, iată, 
încă mai pun oameni pe drumuri pentru 
diverse scorneli. îi rugăm să nu mai înju
re. Așa, pur și simplu, să nu mai înjure. 
Cei din jur intervin prompt și colegial ; să 
nu luăm în seamă, asta n-are importanță,
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De curind, cineva din conducerea 

Procuraturii Generale a R.S.R. ne spu
nea că aproape 90 la sută dintre memo
riile adresate de cetățeni acestui înalt 
for reprezintă probleme legate de succe
siuni, adică de moșteniri. Lăsînd lă a 
parte faptul, nu întotdeauna lesne de lă
murit, al contribuției unui urmaș sau al
tuia la înjghebarea unei averi (de orice 
valoare ar fi aceasta), ajunsă în fața îm
părțelii, prin justiție, se poate remarca, 
aproape cu regularitate cosmică, o dete
riorare a relațiilor firești dintre cei aflați 
în fața „cozonacului" supus tăierii în 
folii. Deteriorare care ajunge pînă la ură 
încrîncenată, poate chiar pînă la crimă. 
Cam la așa ceva mă gîndeam după ce 
citisem rîndurile adresate redacției de 
către Nagodă Joița, din București, str. 
Opriș Iile nr. 25, sect, 4 și prin care 
semnatara ne solicita sprijinul împotriva 
chiar a capiilor soțului său, pe care-i 
crescuse împreună cu acesta, îndată 
după moartea mamei lor, adică de la 3 
și, respectiv, 2 ani, de fapt ca și copiii ei, 
ductadu-i pînă la meserii și funcții din
tre cele mat onorabile : unul, Nicolae, in
giner construcții, celălalt, Constantin, 
maistru principal la o filatură. Cel mai 
mic, Pompiliu, frate numai de tată cu 
cei doi, este tehnician constructor.

Ce s-a întîmplat în casa de sub bătrî- 
nul păr din str. Opriș 25?

în urma decesului soțului său, Nagodă 
Joița cu cei trei copii vin la succesiune, 
pentru partea de avere ce-i aparținuse 
acestuia, adică pentru jumătate din cele 
agonisite, cealaltă urmînd să aparțină 
doar celor doi fii mai mari, rezultați din 
prima căsătorie a tatălui. Generoși, Ni-

Iu ce nu se pot

deprinde oamenii

așa e firea lui. Aprins inexplicabil și încu
rajat la fel, Peterfy Aron-Gabor, etalind o 
insolență dusă pînă in pragul huliganis
mului, decretează în fața clădirii din care 
ieșim că el nu mai ascultă nimic, nu mai 
discută, nimic, că totul este deja verificat 
și e limpede că el n-are nici o vină. Pe 
drum spre Bogdănești, primarul Dumitru 
Isac insistă stînjeuit că „așa e felul lui“ 
cu care în comună „oamenii s-au de
prins". Ceea ce încă nu știe primarul și 
ne mărturisește, apoi, că află, abia azi 
sint multe nereguli din cadrul C.A.P. cu 
care oamenii nu s-au deprins și, culmea, 
nu par a fi deciși să se deprindă, Mențio
năm cîteva. Vasile Rășcanu : „Brigadie
rul Ionel. Stingă nu face prostii cînd dă 
de băutură, dar nici treabă nu mai face. 
Anul trecut , a semănat, în punctul Corbo- 
lea, 5 hectare cu soia, de care nu s-a ales 
nimic; apoi a însămințat cu porumb în 
care a băgat vitele celor din satul Viși- 
nari, așa că rezultatul a fost zero. Eu sînt 
bătrîn, soția la fel, dar mai lucrăm. Io
nel Stingă nu ne pontează." Toader Chi- 
rinuș : „în 1981 recoltele noastre foarte 
slabe au fost date pe seama muncii proas
te dar nimeni nu mai vrea să-și . amin
tească fapte ca acela că în timpul semă
natului porumbului, cînd a fost vremea

Drama de sub părul

din strada Opriș

colae și Constantin cedează părțile lor 
mamei (vitrege) și fratelui lor (vitreg și 
acesta), de unde se poate deduce că ra
porturile de familie erau excelente la 
acea dată (anul 1972 cînd s-au întocmit 
formele de succesiune), pentru ca mai 
tîrziu, adică chiar foarte tîrziu, în 1981, 
să înceapă primul proces intentat de cel 
doi fii mamei lor (vitrege), pentru partea 
lor de moștenire din ceea ce se cu venise 
mamei lor (bune) și de care ei nu se fo
losiseră.

Legea, în Interpretarea celor care au 
judecat, la dă dreptate fraților Nieolae 
și Constantin Nagodă, obligînd-o pe Joița 
Nagodă la unele plăți. Dar cei doi nu 
sînt mulțumiți. Ei fac recurs, cer o nouă 
expertiză privind valoarea casei părin
tești, sumele cresc destul de mult în 
noua variantă, și li se adaugă altele noi : 
bani pentru fructele cireșului și părului 
sub frunzele cărora s-au jucat copiii 
aceștia cînd nu deveniseră oameni mări 
și nu știau că vor Ii, cîndva, răsplătiți 
pentru paguba de a nu fi string și ei din 
fructele viitoare deoarece fiecare ajun
sese la casa iul (cana 11 !). 

bună de semănat, tractoarele stăteau prin 
sat, pe drum, cu motoarele pornite cite o 
jumătate de zi, că tractoriștii găsiseră de 
băut și stăteau la taclale pe la cîte o 
gospodărie ori pe la vreo cișmea. în bri
gada lui Ionel Stingă. Dar cine să vadă, 
brigadierul 7 Ionel Stingă știe ce face. 
Cine duce acasă cît vrea și cît poate de 
pe holde în orice ședință îl va susține și 
va spune că e un brigadier minunat. Dar 
nu pentru C.A.P. este el atît de bun. La 
Orgoiești el este de fapt și șef de briga
dă, că Bălan Vasile aproape nici să se 
semneze nu știe. Dar Bălan Vasile e 
membru în consiliul de conducere. în sa
tul Vișinarl, Ionel Stingă face și pe can
taragiul. O ști el de ce. La Orgoiești griul 
șe descarcă necîntărit în fața magaziei și 
e băgaț înăuntru cu gălețile, nimeni nu 
știe cit. e și cum e apreciată cantitatea, 
se pare că din ochi. Normarea muncii tot 
după ochi se face. Unii prășesc manual și 
se normează prășit mecanic."

La sediul C.A.P. Bogdănești ne convin
gem că pe tot anul trecut nici un om din 
echipa lui Vasile Bălan n-are foaie de 
pontaj. La contabilitate nu există nici un 
document scris de Vasile Bălan, care, ni 
se spune că acum se află la C.U.A.S.C. în 
calitate de membru al consiliului de con
ducere al C.A.P. Este o regulă aproape 
generală să nu se întocmească foi de pon
taj oamenilor ? S-ar putea. Documentele 
unei ferme de care se ocupă, in calitate 
de economist de fermă, Maria Peterfy, so
ția președintelui, nu le putem vedea pen
tru că le ține acasă și,. chemată din ve
cini de contabilul șef Cătălin Pahone, 
Maria Peterfy are delicatețea să ne trans
mită prin acest șef oficial al ei — sau sub
altern neoficial ? — că nu vine. Se pre
zintă tîmplarul Gheorghe Olaru care este 
exasperat că de luni de zile muncește dar

Co s-a întîmplat în casa din str. Opriș 
25 1

Greu, foarte greu de spus. Vecinii, nu 
unul, ci toți, spun că familia era unită, 
exemplară. Joița Nagodă zice că le-a 
refuzat celor doi niște bani ca ei să se 
poată duce la Olimpiadă. Constantin Na
godă este de părere că a fost înșelat, că 
ani de zile el n-a știut că avea drepturi, 
că a ajuns să-și facă locuință personală, 
de 200 de mii, deși el o avea pe aceea a 
tatălui său și a măicuței sale (bune), că
rora li se datorează tot ceea ce există 
acum acolo. Vecinii spun că, mai ales 
după ce Pompiliu a trecut „pe leafă", s-a 
betonat și asfaltat curtea, s-au ridicat 
gardul din prefabricate și porțile de me
tal, s-au reconstruit cele două camere, 
avariate la cutremur, curtea a fost înăl
țată cu 50 de cm pontru a împiedica 
stringerea apei și deteriorarea casei, s-au 
făcut sobe noi. s-a introdus instalația de 
încălzit etc. Constantin afirmă că se ju
decă numai pentru o porțiune a terenu
lui, dar că de fapt 11 se datorează mai 
mult, pentru că părințipsăi (cei buni, fi
rește) au mai cumpărat- cîte. o bucățică, 
azi un 60 de metri, mîine alți 20. Mă in
cită șă merg acolo, pe teren, să văd ce 
case, cel puțin 300 de mii de lei valorea
ză azi ! Chiriașă plătește cam 230 de lei 
pe lună, bani care, socotiți pe 11 ani, fac 
sume frumușele, nu glumă ! Mă gîndesc 
că și Nagodă Nieolae, pe care nu l-am 
găsit, fiind plecat la Slatina, este de 
aceeași părere cu fratele său (bun), întru- 
cît ambii aii făcut acțiunile din justiție, 
dacă nu și mai abitir, deoarece acesta din 
urmă, adică Nieolae, a reclamat-o pe 
mama sa (vitregă) și Procuraturii aflr- 
mînd că a falsificat niște acte pentru lo

nu e plătit pentru că Maria Peterfy refu
ză să-i facă foaie de pontaj ca la ceilalți, 
iar soțul ei îl persecută pentru că soția 
lui Olaru, fostă contabilă șefă, a sesizat 
nereguli și l-a reclamat pe președinte. 
Contabilul șef ne spune că la sediul 
C.A.P. există condică de prezență. Dar 
n-o găsește. Azi nu s-a semnat. Condicile 
pe februarie, ianuarie a.c. și decembrie 
1982 au dispărut. Ne sînt arătate cele pe 
august, septembrie și noiembrie anul tre
cut. în aceste trei luni Marla Peterfy n-a 
semnat niciodată. A primit însă retribu
ția netulburată. Contabilul șef nu are ex
plicații, se pare că nu mal are nici glas. 
Evidența contabilă pe 1982 nu s-a înche
iat. în schimb, bilanțul pe 1982 este de 
mult încheiat și semnat de contabilul șef 
și de președintele C.A.P.

Elena Olaru a fost și la nunta întîrziată 
a lui Peterfy Aron-Gabor. „Am dat și eu 
cîteva sute de lei, că toată lumea a dat. 
De fapt nunta a fost doar la primărie că 
ei aveau deja trei copii, dar au botezat cu 
acea ocazie și copilul cel mic, căruia i-au 
fost nași la biserică o tînără de aici din 
sat, care lucrează la o cofetărie în Bucu
rești, și tovarășul Ioan Bunu, inginerul 
șef de la consiliul nostru unic".

Primarul Dumitru Isac : „Eu la nuntă 
n-am fost. Adică la petrecere. Deși am 
fost invitat, nu zic nu. Dar a început de 
sîmbăta și era primăvara în timpul semă
natului, trebuia să se ocupe cineva și de 
tractoare. Chiar dacă s-au supărat, eu am 
preferat să mă îngrijesc de semănături'. 
Barem eu“. Poate că are dreptate. Și to
tuși, oamenii nu dau semne că s-ar fi de
prins cu neregulile așa cum crede prima
rul că s-au învățat cu aroganța trivială a 
fălosului președinte.

DORIN GHERGHiNESCU ■

cul de veci, fapt pentru care femei* a Si 
fost convocată la miliție.

La fața locului. O stradă cu a.,» mă
runte, în prag de primăvară... Frontul ro
bust al blocurilor din Șoseaua Olteniței 
își aruncă de pe acum umbra peste ele. 
Sînt supuse demolării. E clar și am văzut 
și-n acte. Construcția este curată. Cea 
„mare" are trei camere : două dormitoa
re și la mijloc, o sufragerie. Vagon. Sau : 
dintr-una într-alta. în curte, alte două 
cămăruță din paiantă șl o femeie care se 
agită, de colo-colo, ținînd mîna la gură 
în semn de mare îngrijorare : „Ne dă 
afară cu licitația sau nu 7“ Căci cei doi 
frați au obținut scoaterea casei la lici
tație. Termenul se apropie. Ce se va în- 
tîmpla 1 Nici noi nu știm !

Cîteva „amănunte" : valoarea locativă 
a casei este de 29 738 lei ; după părerea 
expertilor (varianta a doua) ea a ajuns 
la peste 135 mii lei ; unul din cei care au 
semnat aprecierea se află închis (știre 
apărută în „Informația Bucureștiului" din 
16 noiembrie 1982) ; simplă coincidență? 
frații. Nieolae șl Constantin și-au reglat 
actele privind partea lor de moștenire 
revenită ca urmare a decesului mamei 
lor, încă din iunie, anul 1972, adică la 
numai cîteva luni după tristul eveniment 
al morții tatălui, fără a se prevala însă 
de ele, pînă de curind ; oare de ce ?

Răspunsul poate reieși din vorbele pe 
care mi le-a aruncat în timpane Nagodă 
Constantin cînd l-am întrebat ee va 
întîmpla dacă la licitație vor 6i $ o 
sumă mică ? „O dăm și pe 10 mii. otaăm 
și gratis statului, numai să-i vedem scoși 
in stradă !“

EMANUEL VALERIU ■

. Vom continua, in ancheta de azi, să ur- 
mărim .alte aspecte izvorîte din lipsa unor 
tarife adecvate pentru tancurile petro
liere, aspecte care, uneori, degenerează în 
încălcări și abuzuri care nu au nimic de-a 
face cu etica șl echitatea noastră socia
listă. Subliniam în ancheta : „Ca în poves
tea cu ciobanul", că există unele tancuri 
pentru care lucrările'sînt foarte bine plă
tite, îar altele, în care oamenii fac o mun
că extrem de grea — foarte prost plătită. 
Cunoscîndu-se bine această stare de fapt 
(pară-se, mai puțin de cei- care întoc
mesc tarifele !), se oferă echipelor, în mod 
echitabil, și lucrări dintr-o categorie și din 
cealaltă. Aceasta este, ca să spunem așa, 
«Midițla tacită tatr-o astfel de angajare., 
pentru că altfel nimeni nu 'se angajează 
să primească doar tancuri da combustibil 
— foarte prost plătite. Uneori, în contul 
promisiunii (care ține loc de cele mai 
multe ori și de hotă de comandă fermă), 
oamenii execută și lucrările de pe tancu
rile mult solicitate, comenzile urmînd e~. 
fectuării lucrărilor.. Se mai întîmplă insă., 
după cum vom vedea, că după ce le-au 
efectuat pe cele foarte bine plătite, să 
nu primească ■ altceva decît o întrebare, 
pusă de cei care făcuseră promisiunea : 
„Ați avut comandă ? De ce le-ați făcut ? 
N-o să vă plătim !“ De aici încolo începe 
un joc de-a pisica și șoarecele, echipa în 
cauză se face că lucrează la tancurile prost 
plătite —pentru care exisța comandă, 
cealaltă parte nu dă comanda în cauză, 
așteptînd terminarea lucrărilor de pe 
tancurile ocolite de toată lumea.

Cele relatate pînă acum conțin esența 
unui caz concret, petrecut eu aceeași 
echipă a lui EGCL Negrești Oaș, pe vasul 
„Frăsinet". Li s-a dat o comandă fermă 
pentru 3 tancuri de combustibil (prost plă
tite), comandă pe care au acceptat-o de
oarece li s-au promis alte 3 tancuri de ba
last, drept recompensă. Pentru convinge
re că așa stau lucrurile li. s-a emis și co- 
mandă pentru acestea din urmă, pornită 
pe litiera aprobărilor. Pentriț a ayea și 
guranța că așa vor decurge lucrurile, bșe- 
nii au lucrat, concomitent, și la tancurile 
de combustibil șl la cele de balast pe care 
le-au terminat mal tatii (și mal dnaijȘțSf 
de apariția aprobărilor), lăsînd Iii rezervă

Cui folosește jocul 

„de-a șoarecele 

și pisica"?!

terminarea celorlalte, de combustibil. Sta
rea de inechitate despre care vorbeam la 
început s-a instalat* prin întrebarea, por
nită chiar de la cei care. promiseseră re
zolvarea, „de ce ați executat “aceste lu
crări ? Aveți comandă 7“ Cum răspunsul 
nu era de găsit nicăieri, băieții lucrînd 
fără comandă fermă, a început acel joc 
de-a pisica și șoarecele, ei, oșenii, apărînd 

-și dispărînd de la lucru, sporind astfel 
(speranță îndreptățită, am zice noi) că lu
crările care mai erau de executat . la 
tancurile ele combustibil îi vor obliga pe 
cei care le făcuseră promisiunea să și-o 
respecte, adică să -dea viză favorabilă 
pentru comanda ce pornise spre aprobare.

Desigur că degetul arătător s-a îndrep
tat spre,, ei. oșenii : din cauza lor vasul a 
intrat în șantier astfel, adică într-unul 
din - tancurile de combustibil nu se nutea 
lucra. Nici in celelalte două, lucrările nu 
nu se puteau efectua din cauză că rămă
seseră magaziile de. deasupra lor necură
țate (?!). în ce privește tancurile de balast 
executate de ei — tăcere. O tăcere care 
nu i-a împiedicat pe cei în măsură să re
zolve lucrurile, să nu o facă măcar în ul
timul ceas. Pare-se că alte interese erau 
la mijloc. în nici un caz ale vasului ! In 
nici un caz ale Navrornului f Pentru că 
ei, oșemi, au încercat să-și spele păcatele 
întîrzierii lucrării la tancurile prost plătite 
(Singurele la care aveau comandă !), în- 
cercînd să-și facă lucrările în șantier. Nu
mai că au întîmpinat piedici chiar de la 

, ,e^i care le jjrpmlsesoră marea cu sarea — 
în firtăî, tân-euî 13 rămînînd nereparat, 

tocmai din cauza neefectuăril lucrărilor 
finale de către ei. Pentru celelalte două 
însă oșenii au note de recepție, semnate 
de cei de. pe vas la ora efectuării lucră
rilor, lucrări negate în totalitate de cel 
care răspundea din partea NAVROM-ului 
de ele — Dan Ștefănescu de la serviciul 
Prestări-servicii-reparații nave.

Greu am reușit să dăm de urrna Jurna
lului de mașini al navei „Frăsinet". Un 
greu „preparat" chiar de cel care-1 deți
nea, ajutat firește de Dan Ștefănescu. Am 
fost plimbați o zi și jumătate pentru a a- 
junge la el, nu numai noi, ci și cei la care 
am apelat să ne ajute — inclusiv coman
dantul navei. în final, perseverența noas
tră (la care cei în cauză, probabil, nu se 
așteptau!) ne-a adus mult căutatul jurnal 
în față. Ce piese rare conținea el de am- 
fost puși să ne în victim atîta vreme în 
jurul lui ? Mai întîi, erau consemnate 
acolo, zilele în care oșenii lucraseră pe 
vas și, deloc de trecut cu vederea, tancu
rile ia care se lucrase — printre care și 
tancurile fără comandă — cele foarte bine 
plătite. Cu totul, se consemnează in jur
nal, vreo 19 zile de lucru. Și credem că 
faptul pe care îl aveau de ascuns era ur
mătoarea adnotare din ziua de 19 octom
brie 1982 : „La orele 8,00, la navă, s-a 
prezentat echipa condusă de Mircea Ște
fan de la cooperativa „Ancora" compusă 
din 16 muncitori, pentru curățirea magazi
ilor de tancuri". Să fie aceasta echipa 
despre care mecanicul șef, Vădeanu Con
stantin, ne spunea că a semnat „recepția 
lucrărilor efectuate pe vas, echipa care 
a terminat lucrările abandonate de 
așeni ? !“ Cum o alta nu apare pe traseul 
jurnalului, înclinăm să credem că da ! 
(După cum, iarăși înclinăm asupra aces
tui aspect, prin încercarea de a nu ajunge 
să descoperim acest lucru — mai ales că 
de la „Ancora" ni s-a, spus că nu au avut 
nici un șef de echipă Mircea Ștefan. A- 
tunci, care este echipa fantomă care to
tuși a încasat banii de pe munca oșeni- 

; lor î!), Cum gr fi (putut, o echipă să țer- 
mirie, "întl'-o sltigiiră ‘zi,’lucrările oșenilor 

atît de grav sancționați — pentru că, îți 
jurnal, echipa în cauză, nu mai apare în 
nici o alta 7 ! Cine deci, în final, « încasat 
banii pentru aceste lucrări 7

Este o întrebare la care noi nu am pri
mit răspuns, dar cei în drept să o facă 
sînt rugați să cerceteze firele incîlcite ale 
acestui caz. Pentru că, pentru explicarea 
acestei probleme, noi am primit 3 varian
te care se bat cap în cap. 1. Plata a pri
mit-o echipa care a terminat lucrările a- 
bandonate de oșeni (subliniere a lui 
Constantin Vădeanu, mecanicul șef, ne- 
fiind combătut inițial în această afirmație, 
de Dan Ștefănescu, de față la discuție). 2. 
Lucrările ar fi fost terminate cu mijloa
cele bordului, adică, cu oamenii bordului. 
(Explicație dată de același Dan Ștefă
nescu, după ce a constatat că varianta 
Vădeanu — care a semnat acele note de 
recepții — nu-și găsește explicația, ne- 
filnd găsită echipa In cauză !) 3. Banii nu 
i-ar fi luat nimeni 1 Lucru greu de cre
zut și, oricum, greu de plasat în limitele 
unei echități a muncii 1

Nu ar fi drept, cită vreme doar un tanc 
de combustibil a rămas necurățat (vorbind 
despre cele la care existau comenzi fer
me !), ca o altă echipă, care a lucrat o 
singură zi să culeagă roadele unei munci 
de aproape o lună de zile, muncă extrem 
de grea, ocolită de toată lumea din cauza 
slaboi retribuiri. După cum, iarăși nu ar 
îl drept ca o muncă executată (mai rămî- 
nînd doar capacele, tancurilor de pus — 
după cum mărturisește echipajul, care 
neagă că ar fi executat cu mijloacele lui 
amintitele lucrări), să fie încasată de alt
cineva. Pentru că oșenii nu și-au termi
nat lucrările pot fi sancționați, dar nu 
neprimind nici un ban pentru munca de
pusă, mai ales că nu din cauza lor, în 
primul rînd, s-a ajuns la această situație. 
Dar. pentru ce au muncit — și au muncit 
— trebuie să fie recompensați materiali
cește.

' GiEORGEtA ȘTEFĂNESCU ■



Cenaclul Flacăra al Tineretului Revoluționar
Eh

(Urmare din pagina 24)

eri căi dintre cele măi ocolite. Mai întîi 
ne-am oprit la Anina, unde oameni calzi, 
primitori ne-au făcut să ne simțim ca a- 
easă. A fost un spectacol condensat des
fășurat cu ochii la ceas fără însă a-i pri
va pe oameni de nimic din ceea ce le pu
team oferi astfel încît imaginea potenția
lului nostru să le fie întreagă. La un mo
ment dat, jumătate din noi s-au urcat 
într-un autobuz, pus la dispoziție de or
ganizatori, și s-au îndreptat spre celălalt 
punct al programului nostru, restul mem
brilor cenaclului continuînd spectacolul 
început la Anina. La Moldova Nouă ce
naclul venea pentru prima oară în exis
tența sa. Drumul anevoios nu ne-a îm
piedicat însă să ajungem cu bine și, în 
formula completă din cea de-a doua parte 
a manifestării noastre, să facem și aici 
un spectacol mare. Impresia de bună 
ospitalitate a fost reconfirmată. Ne-am 
simtit atît de bine încît n-am mai fi ple
cat. Dealtfel, la Moldova Nouă am con
semnat și cel mai lung spectacol al mi- 
crostagiunii noastre. Din el n-au lipsit 
cîntecele de adîneă semnificație ale ce
naclului, dar și acelea de semnificație 
„loca^" : „Cîntec bănățean", și „Colindul 
Dunării", interpretate de Vasile Șeicaru. 
Remarcabil în întregul său efortul echipei 
care aici și-a dovedit forța și omogenita
tea. Geana zilei următoare cînd. în fine, 
ajungeam să ne culcăm pentru cîteva cea
suri, ne descoperea în lumina unei isprăvi 
de care eram mîndri : în urma noastră, 
la Anina și Moldova Nouă, oamenii care 
ne văzuseră înceoeau o nouă zi fericiți.

Ultima zi a șederii noastre în Caraș- 
Severin înainte de a coborî snre Mehedinți 
a cuprins două spectacole pentru aceia 
ce ne-au fost gazde ne toată durata mi- 
crostagiunii noastre din acest județ, oa
menii din Herculane. Pentru ei și pentru 
cei aflati la odihnă si tratament mica sală 
a casei de cultură în care ne-am desfă
șurat manifestările a creat narcă ambian
ța unor spectacole de salon. în primul 
dintre ele chiar, spectatorii prezenți s-au 
obi ' -'t mai greu decît sneram cu varie
tal atît de pronunțată a cenaclului sau, 
mai bine zis, cu nartea rock a acesteia, 
încet însă oamenii s-a>’ mai dezmorțit, 
întinerind parcă, simțind eă au în noi prie
teni ce le vor binele, s-au scuturat de 
haina prejudecăților intrînd în acel pro
ces de metamorfozare pe care-1 inițiază 
cenaclul. La cel de-al doilea spectacol n-a 
mai fost nevoie de acea perioadă de tato
nare în care stagnasem initial. Prezența 
la această manifestare a primarului ora
șului Herculane — Victoria Stanciu — o 
femeie a cărei tinerețe face parcă reclamă 
calităților curative ale stațiunii, molipseș
te. Am salutat totodată cu bucurie pre
zența la spectacolul nostru a unei cam
pioane a gîndirit. Margareta Muresan, 
care alături de Vali Ionescu, și Ilie Nas
tase prelungește șirul marilor campioni 
care ne-au onorat cu prezenta. A fost 
o seară în care poezia a avut un scatiu 
mai lârg ea de obicei, cu prezenta poeți
lor Valeriu Armeanu si Sabin Ooreanu, 
cu recitări ale conducătorului cenaclului 
din Esenin. Blaga, Beniue, din creația 
proprie. Cu totul excepțional ni s-a părut 
momentul de dragoste reflectat în versuri 
și cîntec unde creația ultimă a Iui Ște
fan Hrușcă și Adrian Păunescu, „La nun
ta ta“, a făcut o no*ă aoarto. Semnalăm 
în acest cîntec una d<n marile creații de 
acest fel scrise în ultima vreme în mu
zica tînără. Herculane a tnrh"’at micro- 
Btmiunea din Caraș-Severin lăsîndu-ne în 
m limnede convingerea eă tot ceea ce 
air. făcut acum trebuie reînnoit cît mai 
curînd posibil

Să o luăm mecanic!
Noanțea, între 12 si 13 martie, la hote

lul „Roman" din Băile Herculane unde 
erau cazați membrii Cenaclului Flacăra, 
sună telefonul în camera poetului Adrian 
Păunescu 1 Șeful. de lucră~i Lucian Po- 
gorschi, de la Facultatea de mașini-unelțe 
a Universității cvaiovene, roagă pe con
ducătorul cenaclului să se întîlnească în 
cursul zilei următoare, la hotelul „Afro- 
dita“, cu absolvenții acestei facultăți. In 
pofida greului maraton de cultură adevă
rată, ce a ajuns cu siguranță î'n sufletele 
tinerilor din județul Caraș-Severin și a 
timpului scurt care-i rămîne pentru odih
nă. acesta acceptă invitația.

Ce l-a determinat pe șeful de lucrări 
să facă această invitație am aflat la „A- 
frodita", unde așteptau cincizeci de stu- 
denți cu familiile lor și cinci cadre di
dactice. „Aici a avut loc banchetul de 
sfioșii de facultate. Ce m-a impresionat 
a fost fantul că prin boxele ma^netofe- 
nului, ce însoțește o astfel de sărbătorire, 
au răsunat numai cîntecele Cenaclului 
Flacăra și vocea conducătorului acestuia.

Frații Hariton si Marian Digă ce ur
măresc cenaclul de la începuturile lui și 
care au făcut înregistrările, au demon
strat, încă o dată, că mesajul artei și cul
turii care nu face rabat si îsi păstrează 
ștacheta ridicată are întotdeauna ecou 
în viața de toate zilele a oamenilor.

S-au pus întrebări poetului Adrian 
Păunescu, ce și-au găsit răspunsul, s-au 
dezbătut probleme ce interesează tineretul 
din România. S-an ascultat, de ne bandă, 
eîntece ale membrilor Cenaclului Flacă
ra, iar în încheiere s-a cîntat „Treceți, 
batalioane române. Carnații !“

VICTOR RADULESCU S

Semnalăm tendința păgubitoare și 
jenantă, care nu se referă la un spec
tacol sau altul, de-a intra pe pile și 
favoritisme in sălile unde Cenaclu! 
Flacăra își desfășoară manifestările 
sale. Rugăm organizatorii manifestă
rilor noastre viitoare să ia toate mă
surile pentru a curma această stare 
de lucruri defavorabilă actului edu
cativ pe eare-1 Întreprindem.

Dulce Mehedinți
Localități : Orșova, 13 martie 198S, 

«rele 16 și orele 20, sala Casei de cul
tură f Drobeta-Turnu Severin, 14 mar
tie, orele 14, Casa copilului din loca
litate, orele 16 și orele 20,30, sala Ca
sei de cultură.

Durate : 3 ore și 45 de minute, pri
mul spectacol de ia Orșova ; 5 ore 
următorul din aceeași zi lă Orșova ; 
1 eră și jumătate spectacolul dat la 
Casa copilului din Drobeta-Turnu 
Severin ; 4 ore în primul spectacol
din sala Casei de cultură din Drobe
ta-Turnu Severin ; 5 ore în cel de-ai 
doilea, desfășurat în aceeași seară.

Număr de spectatori : 1 500, in cele 
două spectacole de la Orșova ; aproa
pe 2 000 in manifestările noastre de 
la Drobeta-Turnu Severin.

Calitatea spectacolelor : foarte bune 
spectacolele de Ia Orșova ; emoțio
nant cel desfășurat la Casa copilului 
din Drobeta-Turnu Severin ; de înal
tă ținută cele două care au urmat.

Atmosfera : in toate aceste mani
festări, prielnică desfășurării actului 
artistic. Ne-au primit cu toată căldu
ra oamenii Orșovei. Buna comunicare 
și sincerul entuziasm au fost caracte
risticile manifestărilor noastre de ia 
Drobeta-Turnu Severin.

PROGRAMUL CENACLULUI 
FLACĂRA

18 martie — Slatina
19 martie — Pitești
21 martie —- Slobozia
22 martie — Brăila
23 martie — Tulcea
24 martie — Constanța
ÎS martie — Medgidia
27 martie — București

Noutăți : Notabilă a fost prezența 
pe scena cenac’ului a interpretelor 
cintecului mehedințean Angelica Stoi- 
ean și Anica Ganțu, precum și a ex
traordinarului trompetist Constantin 
Gherghina. A debutat grupul „Cerna", 
interpretind „Noi lacomii". „Ecoul" a 
cîntat în premieră eîntecul lor „Coș
marul".

Aportul organizatorilor : Foarte bun. 
Mulțumim conducerii organizației de 
partid a județului Mehedinți, tovară
șul prim-seeretar Virgil Mareoșanu, 
pentru sprijinul acordat desfășurării 
manifestărilor noastre. Excelent, apor
tul organizatorilor uteciști precum și a! 
celorlalți ' factori, implicați în aceste 
acțiuni cultural-educative. Bravo 1 

într-o notă de bună receptivitate s-au 
desfășurat manifestările noastre de la 
Orșova unde aveam să fim întîmpinâți 
cu multă căldură și cu răbdarea lăuda
bilă de a descoperi toate valențele actu
lui artistic. Cîntecele cenaclului au pri
mit și aici voturi pentru topul Flacăra 
instituit chiar de la începutul'manifestă
rilor noastre. Dar iată preferințele oa
menilor din Orșova : 1. „lancu la Țebea" 
(autor Adrian Păunescu, interpreți Ildi- 
ko Szabo și Vasile Șeicaru) ; 2. „Rugă 
pentru părinți" (Ștefan Hrușcă) ; 3. „La 
adio" (Vasile Șeicaru) ; 4. „La o cană cu 
vin" (Ecoul) ; 5. „Totuși iubirea" (autor 
Mâjay Gyozo, interpret Ildiko Szabo). 
Aceasta la primul spectacol. La cel de-al 
doilea ierarhiile au diferit în bună mă
sură : 1. „La adio" (Vasile Șeicaru) ; 2. 
„lancu Ia Țebea" (autor Adrian Păunes
cu. interpreți Ildiko Szabo și Vasile Șei
caru) ; 3. „La o cană cu vin" (Ecoul) ; 4. 
„Zurgălăul" (Mihaela Popescu) ; 5.
„Rugă pentru părinți" (Ștefan Hrușcă). 
Dincolo de această întrecere, care, de ce 
să nu recunoaștem, stîrnește multe orgo
lii, incită pe muiți dintre membrii cena
clului aflați în luptă pe acest cîmp de 
bătălie al artei care este scena, manifes
tarea noastră a fost mult mai bogată. 
L-am surprins pe Valeriu Penișoară, 
aflat într-o poziție dezavantajoasă în top, 
desfășurîndu-și întreg talentul de care 
dispune între forța cintecului „Inutile 
ședințe" și suavitatea cintecului său de 
dragoste „Abia acum" (versuri de Adrian 
Păunescu). Arpad Domokos care, se pare, 
nici el nu se află încă printre favoriții 
publicului, a cîntat un superb cîntec pe 
versurile lui Mihu Dragomir, „Ai ră
mas". De o foarte bună primire s-a 
bucurat Mihaela Popescu a cărei voce 
impresionantă o îndreptățește să spera 
mai mult din partea oamenilor, preă 
grăbiti uneori în Aprecierile lor. Ducu 
Bertzi a intrat în concursul acestei etape 
a topului nostru cu un cîntec de 
la care speră, pe teritoriul oltean, o 
ascensiune sigură și rapidă : „Craiova, 
my Iove" (autor Adrian Păunescu). Mo
mentul de vîrf al serii l-a prilejuit 
exemplul campioanei Margareta Mureșan 
care de ziua ei a dorit să fie, din nou, 
prezentă la o manifestare a cenaclului, 
î-am dorit „La muiți ani cu sănătate" și 
succes în activitatea competițibnală, ex- 
tinzînd gîndul nostru asupra sportivilor 
craioveni aflați în preajma celei mai im
portante confruntări din istoria fotbalu
lui de club de la noi.

A doua zi la Drobeta-Turnu Severin 
am preferat celor cîtorva ore de odihnă 
pe care le meritam din plin să acceptăm 
invitația de-a ne afla în mijlocul copiilor 
orfelinatului din localitate. A avut loc 
aici o întîlnire emoționantă eu micii oa
meni cărora societatea, noi acum, cu pu
ținul pe care Ii-1 puteam oferi, toți oa
menii care-i înconjoară se străduiesc să 
le facă o copilărie fericită asemenea ce
lorlalți copii ai României de azi. De la 
„Rugă pentru părinți" pînă la povestea 
hazlie a celor de la „Mesaj" totul avea 

să li se pară minunat micuților noștri 
spectatori. Cu toată tandrețea la care l-a 
predispus această întîlnire, poetul Adrian 
Păunescu scrie și citește o poezie 
adresată copiilor din acest orfelinat. Cele 
două spectacole care au urmat au fost 
oglindă fidelă a dorinței extraordinare a 
oamenilor de aici de a comunica. A fost 
o atmosferă deschisă și entuziasmantă. 
Presați de marea cerere de aici am in
trodus oamenii pe scenă și în toate spa
țiile care mai permiteau acest lucru și 
împreună am făcut să triumfe și aici 
spiritul tînăr în expresia sa artistică. 
Iată și opțiunile tinerilor severineni pen
tru topul nostru care au fost exprimate 
astfel pe totalul celor două spectacole : 
I. „lancu la Țebea" (Adrian Păunescu — 
Ildiko Szabo, Vasile Șeicaru) ; 2. „Rugă 
pentru părinți" (Ștefan Hrușcă) ; 3. „La 
adio" (Vasile Șeicaru) ; 4. „La o cană eu 
vin" (Ecoul) ; 5. „Zurgălăul" (Mihaela. 
Popescu).

Craiova, între jenant 
și incomparabil

Localitatea : Craiova, 15 martie, 
orele 18, Sala Sporturilor, și 16 martie, 
orele 17,30, Hotelul Jiul.

Durate : 6 ora spectacolul progra
mat în Sala Sporturilor și o oră și ju
mătate, extraordinara manifestare din 
ziua marii victorii oltene.

Număr de spectatori : 5 009 !a Sala 
Sporturilor și aproximativ 50 000 în 
piața din fața Hotelului Jiul.

Calitatea spectacolului : bun primul; 
triumfător acela care a urmat întîl- 
nirii dintre echipa craioveană și ad
versara sa.

Atmosfera : inconstantă la primul 
spectacol, cu unele momente de că
dere și altele de înaltă trăire artis
tică, fantastică ia manifestarea de la 
Hotel Jiul.

Aportul organizatorilor: slab la 
spectacolul prim de ia Sala Sportu
rilor ; spontan ia manifestarea și ea 
spontană de la Hotelul Jiul în ziua 
următoare. Mulțumim conducerii or
ganizației de partid a județului Dolj, 
tovarășului prim-secretar Ion Radu, a 
cărui prezență discretă dar încuraja
toare o salutăm și pe această cale, 
pentru înțelegerea acordată oamenilor 
care au simțit nevoia de a sărbători 
printr-o expresie spirituală marea 
victorie sportivă.

Prima seară la Craiova a fost « încer
care grea pentru noi toți. Și nici n-ai 
crede cum un spectacol ca acesta, In 
condiții așa-zise normale, ne-a putut 
pune în situația de a crede la un moment 
dat că totul este zadarnic, că eforturile 
scenei nu primesc nici un ecou din par
tea unora aflați în sală. Dar n-a fost 
așa î Deși mai epuizați ca oricînd, în 
spectacole similare, am simțit la sfîrșitul 
primei noastre manifestări din Bănie și 
căldură și înțelegere și, în fine, satisfac
ția efortului împlinit, dar mai ales spe
ranța unor întîlniri viitoare peste ștacheta 
scăzută a aeelei seri Și, iată, prima oca
zie s-a arătat chiar a doua zi. Organi
zatorii ne-au mărturisit cu o zi înainte 
că își declină competența organizării 
unui spectacol în ziua importantei în
fruntări fotbalistice de pe „Central". Ar
gumentele lor erau destule și deși nu 
eram convinși de greutatea lor, am ac
ceptat această situație. Am acceptat-o 
pînă la aflarea rezultatului final al me
ciului de fotbal care a rupt zăgazurile 
unor bucurii de mult amînate, ce au de
clanșat manifestări a căror spontaneitate 
ne-a cuprins și pe noi făcîndu-ne să nu 

Herculane, noaptea între 12 și 13 martie

rămînem, nici nu s-ar fi putut, insensi
bili la tot ce șe petrecea în jur și să ne 
implicăm direct în acțiunea de valorifi
care a acestor energii. Toată porțiunea 
centrală a orașului, de la „Minerva", pe 
Calea Unirii, pînă în Piața Centrală și 
mai jos, pînă în Valea Vleicii, era cu
prinsă de o forfotă de pedeșeris. Bucurie 
mare, ce mai, și asta șe citea pe fața 
oricui și era limpede pentru oricine. 
Toată lumea venind puhoi dinspre sta
dion se îndrepta pe această rută spre 
zona hotelului Jiul, unde era cazat ce
naclul nostru. Și pentru ca toți acești 
oameni să nu fie puși în situația de a 
transforma marea și îndreptățită lot 
bucurie într-o manifestare contrară re
gulilor fair-play-ului, conducătorul cena
clului nostru a răspuns printr-o idee 
care i-a electrizat pe toți.

La balcoanele blocurilor turn din Îm
prejurimi, pe terasele lor superioare, 
pe camioane, peste tot unde se pot 
cocoța, au stat oameni ale căror chipuri 
păreau luminate de o stranie frumusețe 
căci, ce aită explicație ar fi, bucuria din 
suflete li se revărsase cu siguranță pe 
fețe. O vreme s-a cîntat fără microfoane, 
din pricina unei ciudate pene de curent 
și dacă mai spunem că distanța ce-i des
părțea pe cei din cenaclu de ceilalți era 
de trei etaje, vă dați seama, condițiile 
desfășurării unei asemenea manifestări 
n-au fost nici ușoare, nici avantajoase, 
dar extraordinara dispoziție a tuturor 
le-a surmontat cu repeziciune. S-a cîntat 
victoria sportivilor' olteni nu doar ca o 
victorie locală, ci cu gîndul la eforturile 
făcute de întreaga țară în epoca Nicolae 
Ceaușescu, pentru valoare in general, 
pentru climatul necesar desfășurării sale, 
în special. „O șansă păcii", a cîntat dedi 
șansa fundamentală a acestei victorii ca 
a oricăreia într-un asemenea eadru. La 
un moment dat au apărut cîteva fulare 
ale echipei Kaiserslautern, iar oamenii 
văzîndu-le, au început să fluiere. Adrian 
Păunescu însă a intervenit, cerînd să fie 
omagiați într-un impecabil spirit fair- 
play adversarii noștri, pe care i-am de
pășit fiindcă am fost mai buni. Cea mal 
extraordinară întîmplare â cenaclului din 
toată istoria sa a dovedit că și în pozi
ția de spectatori de sport, românii pot 
aprecia cultura. Cu emoție i-am auzit pe 
oamenii care doar cu cîteva ceasuri 
înainte strigaseră pînă la victorie numele 
echipei lor, recitind impresionabil, eu 
aceeași forță, „Oda în metru antic" a lui 
Mihai Eminescu. Am cîntat cu toții eîn
tece de țară, cînteee revoluționare, nu
mele lui Ștefan, Mihai, Tudor, lancu, 
numele președintelui Nicolae Ceaușescu. 
Am cîntat pentru Craiova și marea sa 
echipă, Universitatea, simțind în modul 
prin care oamenii aderau la manifestarea 
noastră, forța spirituală pe care o repre
zintă azi Cenaclul Flacăra. Se înserase de 
mult, dar chipurile radiind de fericire 
păstrau in jur întreagă acea lumină ali
mentată de certitudinea unei mari vic
torii. Toată această masă de oameni fe
riciți cînțau triumfător: „Trăiască în să
nătate I Cîrmaciul țării noastre / Con
ducător de țară / Conducător de oaste t 
Trăiască demnitatea / Trăiască omenia l 
Trăiască libertatea / Trăiască România".

■ • ■' .. ■ \ ■ * .

(Ați citit cronicile manifestărilor cu 
numerele : 870, 871, 872, 873. 874, 875, 876, 
877, 878, 879, 880, 881, 882, 883)



Ureă-n top
„lancu la Țebea44

Localități : Caransebeș, 9 martie 
1983, orele 16 15, sala Casei de custură; 
Reșița, 9 martie, orele 21,30, și 10 mar
tie, orele 18, Sala sporturilor ; Anina, 
11 măia.e, oreie au,5j, sala Casei de 
euiiura ; Moldovă Nouă, 11 martie, o- 
rele 1J, sala Casei de cultură ; Hercu- 
lane, 12 niariie, oreie 16,15 jși orele 20, 
sala Casei de cultură.

Durate : 3 ore și jumătate la Caran
sebeș ; 5 ore și o ore și jumătate, ce.e 
două spectacole ue la Reșița ; 4 ore 
manifestarea noastră de la Anina ; 6 
ore și 45 iu aceeași zi la Moldova Nouă ; 
3 ore și jumătate și 5 ore și jumătate 
au durat cele două succesive de ia 
Herculaue.

Număr de spectatori : 800 în sala de 
la Caransebeș ; 6 MU in cele două spec
tacole de la Reșița ; cite 700 la Anina 
și Moldova Nouă ; 1003 în cele două 
manifestări de la Hercuiane.

Calitatea spectacolelor : In ciuda u- 
nor premise județene defavorabile, la 
Caransebeș, prin modul în care s-au 
implicat in actul artistic și educativ in 
care s-a constituit manifestarea noas
tră, artiști și spectatori au înfăptuit un 
spectacol unic ; foarte bune spectacolele 
de la Reșița ; excepționale spectacolele 
de la Anina și Moldova Nouă ; foarte 
bune spectacolele care au încheiat la 
Hercuiane microstagiunea noastră din 
județul Caraș-Severin.

Atmosfera : Caluă, primitoare, entu- 
Miastă, receptivă în toate manifestările 
noastre. Publicul, peste tot în Caraș- 
Severin, a arătat că știe să primească 
și să dea cu o aceeași neîngrădită 
bucurie.

Noutăți : A fost prezent pe scena ce
naclului Corul Miorița, mindrie spiri
tuală a Reșiței și a Banatului, condus de 
Loru Morar.a ; Costas Carăcos^as a cîn- 
tat pentru prima oară in public un șla
găr ai trupei Credeence Clearwatter 
Revival. Au revenit pe scena cenaclu
lui lăsind o bună impresie cîntăreții 
reșițeni Cristian Buică și Marcel Col- 
cer (cintind și împreună sub numele 
„Atheneum") și a uevenit nou membru 
al cenaclului uinu Olărașu. Alte pre
zențe : poeții Valeriu Armeânu și Sa
bin Opreanu.

Aportul organizatorilor : Microsta- 
giunea noastră din Caraș-Severh. deși 
începută la Caransebeș sub auspicii 
mai puțin îmbucurătoare, a fost în fi
nal, în general, un succes al cărui e- 
fect benefic ne-a făcut să trecem pes
te șocul inițial, să uităm repede ce-a 
fost rău și să reținem din tot doar bi
nele. Mulțumim conducerii de partid 
a județului Caraș-Severin, tovară
șului prim-secretar Nicolae Bușui, 
pentru preocuparea de-a oferi tineri
lor posibilități reale satisfacerii ne
voilor lor. Remarcăm efortul oameni
lor capabili ai organizației de tineret 
a județului de a repara ceea ce alții 
erau să strice definitiv. Mulțumim dra
gilor bănățeni din Caraș-Severin.

Caransebeș, 9 martie. La sosirea 
noastră în localitate — surpriză mare 1 
Mărturisim că la insistențele autorităților 
județene U.T.C. acceptasem ca în această 
zi să susținem dovă spectacole, unul la 
Caransebeș și celălalt la Reșița (unde ni 
s-a spus, cererea ere foarte mare și față 
de programul inițial ere nevoie de o su
plimentare). Am fost asigurați că totul va 
fi normal, că vom avea condiții tehnice 
suficiente la Caransebeș incit să putem 

trimite, din timp, toată instalația noastră 
la Reșița unde să putem intra direct în 
spectacol. La Caransebeș, însă, scena era 
goală și doar undeva intr-un colț — o 
mică stație cu două microfoane care îm
preună abia dacă reușeau să sune ca-ntr-o 
gară oarecare.

Căutind să ne descurcăm, găsim pră
fuit, intr-un colț, un pian pe care-1 ia 
în stăpînire Ionuț Văduva. Jerry Schwartz 
își găsește nu știu de unde, un contra
bas și „Flacăra Pop", cu Zărnescu la o 
chitară cu rezonanță, este aproape în 
stare de funcționare. Pentru Beianu, 
toboșarul trupei, nu găsim însă nimic și, 
desigur, nici pentru trupele rock nu se 
întrevede vreo soluție.

Ne-a bucurat înțelegerea arătată de 
public situației create, marele buchet de 
flori pus in mijlocul scenei ne-a mai în
viorat iar prezența în sală a patru entu
ziaști lugojeni, veniți și aici cu steagurile 
lor tricolore sub faldurile cărora ne-am 
desfășurat de atitea ori manifestările, a- 
duse să lumineze și aici chipurile și con
științele oamenilor, ne tonifică de-a bine- 
lea.

Mihaela Popescu, cintind și aici excep
țional, încearcă, prima, adaptarea la noile 
condiții. Un moment de haz general este 
declanșat la acțiunea deplasării pianu
lui, la care participăm cu toții. Totul 
scîrțîie și ne și mirăm cum din această 
cutie prăfuită ies încă sunete muzicale. 
Capacul „pianului" era sprijinit cu o mă
tură căreia poetul Adrian Păunescu, fâeînd 
haz de necaz, îi aduce laude. Am cîntat 
cu oamenii ale căror piepturi au. ținut loc 
de difuzoare. „Treceți, batalioane româ
ne, Carpațli" sună magnific. Și parcă toa
te ar fi putut fi uitate dar cum să uiți 
faptul că la Caransebeș arh fost nevoiU să 
cîntăm rock pe chitare reci ? Și chiar dacă 
intenția noastră de-a rămîne aici cu încă 
un spectacol suplimentar, în condiții nor
male, n-avea să se împlinească, am ră
mas după această întîlnire cu sentimen
tul datoriei împlinite și cu dorința de-a 
reveni cit mai curînd printre niște oameni 
pe care i-am simțit prin dorința lor de 
cultură aproape de sufletul nostru.

N-am mai putut rămîne la Caransebeș, 
deși am fi vrut pentru a ne revanșa ; la 
Reșița eram așteptați de cîteva mii de 

Topul Cenaclului Flacăra
Topul din această săptămînă a fost realizat prin opțiunile cumulative ale 

participanților la spectacolele noastre, desfășurate în această săptămînă în 
județele Caraș-Severin și Mehedinți. Reamintim iubitorilor noștii din țară că 
au posibilitatea de a participa la iotalizările noastre, alăturînd opțiunile lor 
talonului de participare. Iată noua configurație a topului nostru :

Piesă Interpret Autor Punctaj

1 Rugă pentru pă
rinți

Ștefan Hrușcă Ștefan Hrușcă 16 530 |

2. La adio Vasile Șeicaru Vasile Șeicara 14 787 I
t lancu la Țebea Ildiko Szabo și

Vasile Șeicara
Adrian Păunescu 13 445 1

4, La o cană cu 
vin

Ecoul Ecoul 13 069

5. Totuși iubirea Ildiko Szabo Mâjay GyBzS 7 534
6. Cîntec șoptit Poesis Poesis 4 703 |
7. Te salut gene

rație în blugi
Pr^. Musica Pro Musica 4 593 1

8. Dor de Eminescu Alexandru Zărnescu Alexandru Zărnescu
3 881 |

9. Foaie verde spic 
de piine

Tatiana Filipoiu cîntec popular 3 762

10. Ordinea de zi Flacăra Pop George Nicolescu 3178 •

| Revoluționar I
I TOPUL |
| MUZICII TINERE |

I Talon de i
participare |

\ nr-3 I
| martie 1983 |

oameni care nici ei n-aveau vreo vină că 
unii au încurcat treburile. Dovada bune
lor lor intenții a fost și faptul remarcabil 
că au știut să aștepte răbdători mai bine 
de două ore și jumătate un spectacol pe 
care-1 știau programat la o oră certă. 
Fără să mai pierdem timp, propunem re- 
șițenilor să participe, exprimindu-și pre
ferințele, la topul nostru. Și iată momen
tele cele mai importante ale desfășurării 
sale : La cîntecul „Ordinea de zi“ oamenii 
încep să scandeze : „Pace, pace". Intre- 
rupem și cîntăm „Oda bucuriei" și apoi 
„Să fie pace în lume". Ne-a impresionat 
cum întreaga sală înțr-o unitate de gîn- 
dire și acțiune a înțeles să participe la a- 
ceste cîntece ridicîndu-se în picioare și 
punînd pe suportul vocilor noastre, trai
nic, vocile lor. Nu ne-am supărat pentru 
această întrerupere ci, dimpotrivă, ne-am 
bucurat căci ea este și va fi întotdeauna 
semn bun. La „Totuși, iubirea", oamenii 
din Lugoj care ne-au urm?*, s4 stai încep 
să cînte înaintea tuturor. Remarcabil este 
însă faptul că tinerii au început să-și 
umple memoria cu elemente ale culturii, 
cu unități de măsură ale valori i, luînd lo
cul tot mai hotărît unor posibil, oroduc- 
ții ale subculturii. „lancu la Țebea", se 
cîntă într-o atmosferă de-a dreptul in
cendiară, cu un public dovedind prin par
ticipare deschidere spre temele mari. 
•Cîntăm acum, în afară de concurs, pen
tru că așa simțim, „Trăiască România", 
încercăm să continuăm prezentarea pie
selor de top dar publicul izbucnește : 
„România, România" și răspundem cu 
„La mulți ani cu sănătate". Și chiar îna
inte de a ști ne ce loc avea să se situeze 
„lancu la Țebea", în seara aceasta, pri
mim cu bucurie și transcriem următorul 
bilet : „Am un fiu, se numește Deciun și 
cu toate că are doar 4 ani în fiecare zi 
cîntă cîntecul lui preferat „lancu la Țe
bea". Cu toate că nu știu de top, îl cîntă 
și șoimii 1“ Dar iată și nrime’e cinci 
locuri ale acestei prime seri la Reșița : 
1. „lancu la Țebea" (autor Adrian Pău
nescu, interpreți Ildiko Szabo și Vasile 
Seicaru) ; 2. „Rugă pentru părinți'" (Ște
fan Hrușcă) ; 3. „La o cană cu vin" (Eco
ul) ; 4. „La adio" (Vasile Șeicaru) ; 5. 
„Cîntec șoptit" (Poesis). Cea de-a doua 
seară, petrecută în mijlocul tinerilor re

șițeni, avea să aibă o configurație a pri
mei părți a topului său mai1 aproape de 
aceea a topului general actual : 1. „Rugă 
pentru părinți" (Ștefan Hrușcă) ; 2. „La 
adio" (Vasile Șeicaru) ; 3. „lancu la 
Țebea" autor Adrian Păunescu, inter
preți Ildiko Szabo și Vasile Șeicaru) ; 4. 
„La o cană cu vin" (Ecoul) ; 5. „Cîntec 
șoptit" (Poesis). Dar, iată, există specta
tori care, precum Voiculescu Ion, munci
tor la I.C.M.R., gîndesc astfel : „Locul I 
îl doresc întregului Ccnhclu Flacăra care 
a susținut o muzică intr-adevăr tînără. 
Pentru toți, nota maximă". Oricum, în a- 
ceastă seară, Valeriu P^nișoară a urcat 
cu „Inutile ședințe", „lancu la Țebea" a 
cunoscut un succes remarcabil, la.„Dor de 
Eminescu", publicul a făcut dovada ca
pacităților sale receptive, „Trăiască. 5, *.nâ- 
nia" cîntat absolut excepțional. . ‘ «s a
fi la înălțimea sălii sîntem nevoit ...a ne 
suim pe scaune, mulțumind astfel pe toți 
aceia ca^e voiau să vadă. Cineva din sală 
cere cîntece de pace. De acord! „Linda", 
„Pace tuturor", „The Beatles" în interpre
tarea trupelor „Flacăra Pop" și „Pro Mu
stea" precum și a „fraților"- de la „Poe
sis". în recitalul lui Ștefan Hrușcă, mo
mentul recitării poeziei „Pacient" de 
Adrian Păunescu, continuat cu „Clopotul 
reîntregirii" este din nou receptat cu toa
tă deschiderea. Ropote succesive de a- 
plauze aveau să răsntătească aceste două 
interpretări magistrale. Și tot împreună, 
încununînd parcă această seară, este creat 
momentul in care se aduce un elogiu dra
gostei de părinți prin recitarea poeziei 
„Repetabila povară" șl prin cîntecul 
„Rugă pentru părinți". Cu sufletul îmbi
bat în balsamul acestor gînduri aveau să 
se-ndrepte spre casele lor, sore familiile 
lor, tinerii de care ne despărțeam-.

A doua zi, am preferat rămînerii în 
Reșița* unde am fi putu* da încă unul sau 
două spectacole, la fel de solicitate ca și 
cele precedente, sâ mergem în ■ două lo
calități mici (între care una peste pro
gramul inițial) unde parcă nevoile au 
cale la fel de dreaptă ca în marile cen
tre dar satisfacerea lor urmează de multa
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